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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 3/2019 
Caràcter: ordinària  
Data: 28 de març  de 2019 
Horari: de 10.00 a 14.20 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 
President 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
 
Regidors/res 
Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (PODEM PALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (No adscrit) 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Aurora Jhardi Massanet  (PODEM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (PODEM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (PODEM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (PODEM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Excusa la seva assistència: 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
 
Cap del Departament de la Secretaria de la Junta de Govern: Esther Rotger Sureda 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 28 de febrer de 2019 
 
2. Donar compte del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 28 de febrer de 
2019 
 
3. Donar compte dels convenis inscrits al Registre de Convenis 
 
4. Donar compte de l'acord aprovat per la Junta de Govern de dia 13 de març de 2019 relatiu al 
nomenament del representant municipal i suplent de la Comissió de Coordinació de l’aeroport 
de Palma de Mallorca, AENA 
 
5. Donar compte de la relació de decrets des del dia 22 de febrer al 22 de març de 2019 
 
6. Personació en el recurs contenciós administratiu en el procediment ordinari núm. 19/19 del 
Jutjat Contenciós Administratiu núm. 1 
 
7. Personació en el recurs contenciós administratiu en el procediment ordinari núm. 18/19 del 
Jutjat Contenciós Administratiu núm. 3 
 
8. Personació recurs contenciós administratiu 519/18 
 
9. Donar compte del veredicte de la sentència 439 de dia 19 de setembre de 2018 dictada per 
la Sala Contenciosa Administrativa del Tribunal Superior de Justícia en el procediment ordinari 
núm. 70/17 
 
10. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU, per un import de 12.801,67 € 
 
11. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 8.437,68€ (IME) 
 
12. Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials Mallorca per un 
import de 14.190€ 
 
13. Reconeixement de deute a la Fundació  Institut de Reinserció Social (IRES) per un import de 
30.936€ 
 
14. Reconeixement de deute a l'empresa DORNIER, SAU per un import de 828.567,69€ 
 
15. Reconeixement de deute a l'empresa ENDESA ENERGIA per un import de 14.467,90€ 
 
16. Reconeixement de deute a l'empresa CANON ESPAÑA SA, per un import de 7.294,57€ 
 
17. Reconeixement de deute a l'empresa TECHNOGYM 2015 per un import de 28,74€ 
 
18. Reconeixement de deute a l'empresa Balear de Ascensores per un import de 263,72€ 
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19. Reconeixement de deute a l'empresa TECNOMOTOR SL per un import de 1.293,45€ 
 
20. Reconeixement de deute  a l'entitat REVIAJEROS, SL per un import de 256,98€ 
 
21. Reconeixement de deute a l'empresa Instituto de Gestión Técnica de Callidad SAU per un 
import de 567,49€ 
 
22. Reconeixement de deute a l'empresa AUTO SERVE TALLERES MALLORCA, SA per un import 
de 136,19€ 
 
23. Reconeixement de deute a l'empresa MOTORISA, SA per un import de 45,22€ 
 
24. Reconeixement de deute a l'empresa PROYECTOS PAISAJÍSTICOS DE BALEARES, SL per un 
import de 12.934,19€ 
 
25. Reconeixement de deute a l'empresa PROYECTOS PAISAJÍSTICOS DE BALEARES, SL per un 
import de 2.745,01€ 
 
26. Reconeixement de deute a l'empresa PROYECTOS PAISAJÍSTICOS DE BALEARES, SL  per un 
import de 12.934,19€ 
 
27. Reconeixement de deute a l'empresa PPCR PLACAS DE PIEZAS Y COMPONENTES DE 
RECAMBIO, SAU per un import de 253,58€ 
 
28. Reconeixement de deute a l'empresa COMERCIAL RECAMBIO MASSANET, SL per un import 
de 667,50€ 
 
29. Reconeixement de deute a l'empresa AUTO VIDAL, SA per un import de 463,74€ 
 
30. Reconeixement de deute a l'empresa DYRECO PALMA, SL per un import de 107,10€ 
 
31. Reconeixement de deute a l'empresa  EQUIPAMOVIL, SL per un import de 456,88€ 
 
32. Reconeixement de deute a l'empresa MECÀNICA BALEAR, SA per un import de 47,63€ 
 
33. Reconeixement de deute factures 2018 per un import de 18.347,64€ de diverses empreses 
(bombers) 
 
34. Reconeixement de deute a l'empresa SOCIAS Y ROSSELLO, SL per un import de 33,60€ 
 
35. Reconeixement de deute a diverses empreses per un import de 9.552,97€ en concepte de 
prestació de serveis efectuats a la Policia Local 
 
36. Reconeixement de deute a l'empresa Munditubo per un import de 11.499,84€ 
 
37. Reconeixement de deute corresponents per les despeses generades pel projecte 
Stolpersteiner per un import de 846,25€ 
 
38. Reconeixement de deute a l'empresa Nova Area SL per un import de 260,89€ i a Maria 
Barceló Morey per un import de 250,83€ 
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39. Reconeixement de deute a l'Associació El Mirall per un import 200€ 
 
40. Reconeixement de deute a l'empresa URBIA INTERMEDIACIONS ING. Y SERV. SA per un 
import de 1.483,16€ 
 
41. Reconeixement de deute a l'empresa Massanella 1965 per un import de 45,28€ 
 
42. Reconeixement de deute pel subministrament d'energia elèctrica i subministrament 
d'aigua per un import total de 2.373,54€ (PalmaActiva) 
 
43. Reconeixement de deute a persones físiques, empreses i entitats per un import total de 
8.002,5€ 
 
44. Reconeixement de deute a l'empresa Tesitniv SL per un import de 605€ 
 
45. Reconeixement de deute a l'empresa CANON ESPAÑA, SA per un import de 707,50€ 
 
46. Reconeixement de deute a l'empresa  Malla SA per un import de 33,88€ 
 
47. Reconeixement de deute a l'empresa Radio Popular, SA per un import de 532,20€ 
 
48. Reconeixement de deute a l'empresa Agència EFE SAU per un import de 907,50€ 
 
49. Reconeixement de deute a l'empresa Di7 Comunicació, SL per un import de 976,91€ 
 
50. Reconeixement de deute a l'empresa Hora Nova, SA per un import de 1.191,85€ 
 
51. Reconeixement de deute a l'empresa Di7 Comunicació, SL per un import de 1.427,03€ 
 
52. Reconeixement de deute a l'empresa Di7 Comunicació, SL per un import de 2.069,10€ 
 
53. Reconeixement de deute a l'empresa Agenciacom, SL per un import de 1.694€ 
 
54. Reconeixement de deute a l'empresa Agenciacom, SL per un import de 1.694€ 
 
55. Reconeixement de deute a l'empresa Ibza Global Radio TV, SL per un import de 201,66€ 
 
56. Reconeixement de deute a l'empresa Ibiza Global Radio TV, SL per un import de 201,66€ 
 
57. Reconeixement de deute a l'empresa Ibiza Global Radio TV, SL per un import de 201,66€ 
 
58. Reconeixement de deute a l'empresa Malla, SA per un import de 84,70€ 
 
59. Reconeixement de deute a l'empresa Malla, SA per un import de 338,80€ 
 
60. Reconeixement de deute a l'empresa Malla, SA per un import de 84,70€ 
 
61. Reconeixement de deute amb T-Systems des 2018 i gener 2019 
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62. Reconeixement de deute a SAMSIC els mesos de desembre 2018 i gener 2019 
 
63. Reconeixement de deute a l'empresa LABAQUA, SA per un import de 54.984,27€ 
 
64. Aprovar la modificació de crèdit n. 1, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
65. Aprovar la modificació de crèdit n. 2, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
66. Aprovar la modificació de crèdit n. 3, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
67. Aprovar la modificació de crèdit n. 3, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
68. Aprovar la modificació de crèdit n. 4, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
69. Aprovar la modificació de crèdit n. 4, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
70. Aprovar la rectificació de l'acord del Ple de data 28 de febrer de 2019 del Compte General 
de 2017 
 
71. Aprovar la revisió del Catàleg d'Establiments Emblemàtics de Palma realitzada per la 
Comissió Tècnica en data 22 de febrer de 2019 
 
72. Aprovar inicialment la modificació del PGOU referida al canvi de qualificació de l’ 
equipament docent EQ4b/DO-P 29-01-E, passant de zona EQ4b a zona EQ0M. PA2016/0003 
01PRAI260 
 
73. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de requalificació i canvi de l’ús de 
l’equipament EQ2b/DP/P 41-09-P passant a la zona EQ3a i a l’ús assistencial i canviar l’ús 
principal de l’equipament EQ3a/DO-P41-10-P. PA2018/000201PRAI259 
 
74. Aprovar inicialment el projecte de modificació del PGOU de Palma, referida al canvi d’ús 
del SGEC/CO-P 46-07-E, s’Escorxador, PA18/0014 01prai258 
 
75. Aprovar definitivament el projecte de modificació de l’Estudi de Detall sobre volumetria i 
alineacions  de la parcel·la 1-11 al carrer Brotad, PE 2018/0001   05PRAD182 
 
76. Aprovar definitivament la proposta de Modificació del Pla General per a la regulació 
aplicable als establiments turístics i albergs juvenils al municipi de Palma 
 
77. Acord aprovació inicial exercici activitat econòmica de comercialització energètica 
 
78. Aprovar inicialment el projecte de Programa local de prevenció de residus municipals de 
Palma 
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79. Aprovar l'acord concessió del servei de mercat municipal permanent del Camp Redó 
 
89. Grup PP relativa a l'EMT 
 
FOD 3. Moció Grup C's relativa a la vaga de l'EMT 
 
FOD 2. Moció Grup C's relativa a dotació d'efectius per a la policia local i planificació de 
temporada turística 
 
82. Grup PP relativa  a la inseguretat ciutadana a les barriades 
 
90. Grup PP relativa a horts urbans 
 
88. Grup C's relativa a la mobilitat a primera línia del barri d'es Molinar fins Ciutat Jardí 
 
86. Grup PP relativa a la venda ambulant il·legal 
 
80. Grup PP relativa  al copagament del Servei d'ajuda a domicili 
 
84. Grup PP relativa a les inversions municipals que no s'han realitzat durant la present 
legislatura 
 
85. Grup PP relativa a l'Ordenança d'ocupació de la via pública 
 
81. Grup PP relativa a la unificació de Recursos Humans de Funció Pública i Seguretat 
Ciutadana 
 
83. Grup PP relativa al mapa escolar 
 
87. Grup C's relativa a habilitar un aparcament entre els carrers son Gelabert, Pompeu Fabra i 
passatge Q 
 
91. Grup PP relativa a la processionària 
 
92. Grup PP relativa a la catalogació del velòdrom del Tirador 
 
93. Grup PP relativa a la falta de neteja 
 
94. Grup PP relativa a la revisió del PGOU i reprovació 
 
95. Donar compte de l'informe d'objecció 27 2019 pròrroga extraordinària DMI 33206 
 
96. Donar compte de l'informe d'objecció 28 2019 pròrroga extraordinària DMI 33214 
 
97. Donar compte de l'informe de morositat del mes de febrer de 2019 
 
FDO 4. Moció dels grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA, PP i C’s relativa a instar al 
Govern d'Espanya a millorar la dotació i el serveis en matèria sanitària d’infermeria 
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FOD 1. Moció Grup C's relativa a la negació a subvencionar un taller de manualitats a una 
associació de veïns per sexista 
 
PRECS I PREGUNTES  
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 28 de febrer de 2019 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 28 de febrer de 2019" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
2. Donar compte del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 28 de febrer de 
2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic. Donar compte del resultat del seguiment i l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de dia 28 de febrer de 2019 de l’Ajuntament." 
 
3. Donar compte dels convenis inscrits al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"La Secretaria General del Ple dóna compte dels convenis rebuts i inscrits al Registre de 
Convenis fins el dia d’avui. 
 
1635 (Registrat el 25 02 19) Conveni de col·laboració entre el Consell de Mallorca i 
l’Ajuntament de Palma, en matèria d’inversions per capitalitat (senda ciclable son Espases)  
 
1636 (Registrat el 25 02 19)Conveni de col·laboració entre la Conselleria de Cultura, 
Participació i Esports i l’Ajuntament de Palma per a la senyalització i dignificació de la fossa de 
la guerra civil situada al cementiri de Palma  
 
1637 (Registrat el 12.03.19 ) Conveni de col·laboració de  22 de gener de 2019 entre entitat i la 
Fundació Santa María La Real per la implantació del projecte llançaderes d’ocupació en el marc 
del projecte confinançiat pel Fons Social Europeu i Fundació Telefònica  
 
1638 (Registrat el 1.03.2019) Acord de 28.11.18 entre la Fundación Turismo Palma de Mallorca 
365 i ARABELLA HOSPITALITY ESPAÑA SL per la formalització de les aportacions en concepte de 
col·laboració per dur a terme les finalitats i activitats fundacionales de la Fundació  
 
1639 (Registrat el 21.03.19) Conveni de 04.04.18 per la realització de pràctiques acadèmiques 
externes curriculars i extracurriculars d’estudiants de grau i postgrau de títols oficials i propis 
de la UIB  
 
1640 (Registrat el 21.03.2019) Conveni de col·laboració, de20.06.18, entre la Fundació Turisme 
i la Universitat de les Illes Balears (UIB) en relació a l’estudi de la situació del turisme a la 
destinació i oferir la informació obtinguda a tots els interessats  
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1641 (Registrat 21.03.19) Conveni específic de col·laboració, de 04.06.18, entre ISTRAD – 
INSTITUTO SUPERIOR DE ESTUDIOS LINGÜÍSTICOS Y TRADUCCIÓN i la Fundació de 
TurismePalma 365  per la realització de pràctiques formatives per part de l’alumnat de Máster 
en Traducció. 
 
1642 (Registrat 21.03.19) Conveni de col·laboració de 18.03.2019, entre el Consorci de 
Transports de Mallorca, Ajuntament de Palma i l’empresa municipal de transports de Palma 
(EMT-Palma) en relació amb la integració tarifària dels serveis de transport regular de 
viatgers." 
 
4. Donar compte de l'acord aprovat per la Junta de Govern de dia 13 de març de 2019 relatiu 
al nomenament del representant municipal i suplent de la Comissió de Coordinació de 
l'aeroport de Palma de Mallorca, AENA 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Designar com a representant d'aquest Ajuntament com a vocal de la Comissió de 
Coordinació de l’Aeroport de Palma de Mallorca,  el Sr. Antoni Noguera Ortega, Batle, i com a 
suplent la Sra. Joana Mª Adrover Moyano, regidora de l’Àrea delegada de Turisme, Comerç i 
Treball. 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament en la primera sessió que es dugui a terme. 
 
3. Comunicar el present acord a AENA, Aeroport de Palma de Mallorca, i als interessats." 
 
5. Donar compte de la relació de decrets des del dia 22 de febrer al 22 de març de 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre de 
Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#, des del dia 22 de febrer al 
22 de març de 2019." 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSTES 
 
- Federació d’Associacions de Veïns de Palma (G-07203573)  
 Punt 77 (Joan Forteza Cortés) 
 Punt 78 (Joan Forteza Cortés) 
 
- Unitat Cívica per la República (G-06374156)  

Punt 12 (Maties Colom Ribas) 
 
Sr. Forteza Cortés, representant de la Federació d’associacions de Veïns de Palma: 
 
“Veïns i veïnes, senyor Batle, senyors regidors, bon dia a tots. Si li pareix, intervindré en tots els punts 
que hi ha sol·licitud, i així evito una segona intervenció, i estalviem temps tots. Li pareix? Gràcies. 
Intervindré primer, conjuntament en els punts 77 i 78, perquè en els fons estan molt relacionats entre 
si.  Al manco tenen un mateix bon protagonisme, que és el nostre Ajuntament. La notícia que el passat 
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14 de març, la senyora Neus Truyol, ens va avançar, sobre la creació a través d’EMAYA, d'una 
Comercialitzadora Pública d'Energia, amb els objectius, de impulsar una sobirania energètica pròpia, per 
tal d’assegurar el proveïment d’energies renovables, i poder aconseguir des del minut zero, importants 
estalvis econòmics, que a més ens permetrà, poder fer front al canvi climàtic, amb moltes millors eines i 
condicions; des del nostre punt de vista, me pareix una magnífica notícia i un encert total per part 
d’aquest ajuntament. El propi Ajuntament, i el conjunt de tots els organismes públics i empreses 
municipals, són grans consumidors d’energia, i a la vegada potencials productors. Per lo tant obrir 
aquesta possibilitat, de tenir un organisme propi municipal de comercialització d’energia, ens té que 
repercutir importants beneficis, que jo centraria bàsicament en: La possibilitat, de poder avançar, de cap 
a un model energètic més descentralitzat, eficient transparent i participatiu. La possibilitat, de comptar 
amb energies renovables de producció pròpia, gestionades des del propi Ajuntament. La possibilitat, de 
fer extensiva la comercialització a tercers, és a dir, també als propis residents; amb una repercussió 
directe a la seva butxaca. I, com a conseqüència de tot això, la repercussió positiva que tindrà en el 
pressupost de l’Ajuntament, disminuint de manera important, la despesa pel consum energètic. Son 
elements més que suficients, per estar tots d’enhorabona, i mirar aquesta iniciativa amb molta d’il·lusió. 
Pel que fa referència al Programa, Sobre la Prevenció de Residus Municipals, a nosaltres me pareix una 
altre molt bona notícia, a més de valenta, que a mig i llarg termini, necessariament, repercutirà de 
manera molt positiva a tota la ciutat i lo que és més important al nostre medi ambient. Reciclar i reciclar 
bé, és molt important, i amb aquets sentit, EMAYA està fent la feina que li toca, malgrat, encara queda 
un llarg recorregut per fer. Recorregut que tenim que fer tots junts, les institucions i els ciutadans. Quan 
a tota Palma, estiguin implantats tots els contenidors per a la matèria orgànica, veritablement tindrem 
un sistema de selecció efectiu, que repercutirà directament sobre el nostre benestar i la nostra salut. 
Però, evitar tenir que reciclar, encara és més important, i la següent passa, que tenim que donar des 
d’ara mateix. Ahir horabaixa, des de la Unió Europea, em va arribar la noticia, en el sentit que a partir 
del 2021, estarà prohibit tant fabricar com utilitzar tot el menatge plàstic d’un sòl ús. Amb aquest sentit, 
tant el nostre Govern, com el nostre Ajuntament, han estat capdavanters, tant amb el tema de regular 
l'ús de les borses de plàstic, com en la prohibició des del mes de gener, d’usar el menatge d'un sol ús, 
que abans he anomenat. Des del moviment veïnal que representa la nostra entitat, els volem felicitar 
per les decisions preses, però també ens volem comprometre i responsabilitzar. La Federació en pocs 
dies, posarà a disposició de totes les seves associacions, forquetes, ganivets, culleres, plats i tassons, 
tant retornables com compostables, amb l'objectiu que es puguin utilitzar de manera responsable i 
sostenible per tots els ciutadans, a totes les activitats i festes que organitzem. L'aprovació per 
unanimitat, tant del punt 77, com del punt 78 malgrat les esmenes que es puguin introduir a posteriori, 
ens pareix importantíssim per la nostra ciutat. I com he dit abans és responsabilitat de tots. Malgrat les 
nostres diferències, amb aquests temes tenim que sumar i anar plegats. Amb aquest sentit, des de la 
Federació, demanen tant al Partit Popular, com a Ciutadans, el vot favorable, i que els dos punts es 
puguin aprovar per unanimitat, al manco avui en la seva primera iniciació. En relació a la EMT, que és el 
següent punt. En primer lloc, els hi vull parlar dels problemes de mobilitat de Son Gual. Es tracta de la 
barriada més allunyada de Palma, constituïda per unes 250 cases, de les quals unes 200 son 
plurifamiliars, distribuïdes entre les urbanitzacions de Son Gual I-II, i la parcel·lació rústica de Son Gual. 
En conjunt estem parlant d’unes 600 persones, residents majoritàriament a la urbanització de Son Gual, 
que malgrat va ésser recepcionada per l’Ajuntament el 2007, no tenen cap tipus d’equipament al seu 
barri, per la qual cosa, per atendre les seves necessitats es tenen que desplaçar necessariament, bé sigui 
al centre de Palma, o els barris veïnats de Son Ferriol o Sant Jordi, que disten més de 3 Km. I, per no 
tenir, malgrat heu han demanat amb insistència, no tenen cap línia de bus de l’EMT. L’única possibilitat 
de transport públic que tenen, és a través del transport públic interurbà, que circula per la carretera de 
Manacor, però mitjançant la denominada ”parada de demanda”, amb tots els inconvenients que això 
comporta. Senyor Batle, senyor Ferrer, de cap de les maneres, podem tenir 600 persones 
incomunicades sense cap tipus de transport públic, paguen els seus impostos i per lo tant tenen els seus 
drets. Recentment, s’han agrupat en torn a una constituïda Associació de Veïnats, que s’ha integrada a 
la nostra Federació, per la qual cosa, la nostra entitat al dia d’avui suma 45 associacions de veïnats. 
Senyor Ferrer, senyor Ferrer.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
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“No s’ha de dirigir directament en els regidors.” 
 
Sr. Forteza Cortés, representant de la Federació d’associacions de Veïns de Palma: 
 
“Li demano formalment amb caràcter d’urgència, poder organitzar una reunió per veure de quina 
manera podem solucionar el problema de mobilitat dels residents de Son Gual, espero que sigui amb 
caràcter immediat, i abans d’acabar aquesta legislatura. També els vull parlar de la Vaga de L’EMT. Ahir, 
gràcies a la intervenció personal del senyor Batle, circumstància que des de la Federació volem agrair i 
posar en valor, va ésser possible desconvocar els aturs anunciats, pels treballadors conductors de l’EMT, 
a través del seu Comitè d'empresa. Des del nostre punt de vista, i de manera totalment injustificada, 
s’ha posat en perill, la mobilitat de tota la ciutat, centenars de persones, es varen veure directament 
perjudicades, arribant tard al seus llocs de feina, o els nins a les escoles, i això sols eren aturades 
parcials. Què hagués arribat a passar a tota Palma, si no es desconvoca la vaga indefinida? És inevitable 
causar tant patiment, sols per la caparrudesa d’un concurs de mèrits? Però perquè, sols exigir mèrits i 
no la resta de condicions que els hi son pròpies? Quin és el impediment real? Els ciutadans, al front de 
les empreses públiques, volem tenir els professionals millor qualificats i preparats. Un concurs de mèrits, 
no és el millor camí per aconseguir-ho. També li vull manifestar, la falta de comunicació, que hi ha hagut 
de cap als usuaris. Als panells informatius de les parades de bus, en cap moment varen informar de 
l’existència dels retards, deguts als aturs per la vaga. Aquest fet apart d’una falta total d’informació i 
transparència, és una greu desconsideració de cara als veïnats, que esperem no es repeteixi. Ens és molt 
difícil, poder entendre i assumir, que des de la direcció d’una empresa pública, presidida per un regidor 
d'esquerres, que pertany a un Ajuntament progressista, es pugui fer una convocatòria de llocs de 
treball, per a conductors, d’un borsí, malgrat únicament sigui amb la finalitat de poder cobrir baixes 
laborals, exigint únicament, la concurrència de mèrits. Per a nosaltres inadmissible. Senyor Batle, senyor 
Ferrer, senyors regidors, amb aquest assumpte, estem del costat dels treballadors i conductors de 
l’EMT. I si amb les mateixes condicions, es veuen obligats a convocar una altre vaga, cosa que esperem 
no passi, els farem costat i els recolzarem. Amb el minut que queda Sr. Batle, vull fer referència un altre 
pic a les subvencions. Sap vostè que en el Ple extraordinari del mes de desembre, varem acudir aquí, 
demanant l’empar part degut que el import que se destinava a les subvencions, era totalment 
insuficient. Li demanaven 200.000 euros més. Vostè es va comprometre a que se’n assignessin 110.000, 
dels quals 60.000 eren aportats per Benestar Social, això s’ha fet. I altres 50.000 eren aportats per 
Govern Interior de la Sra. Jhardi. Això no s’ha fet. Tres mesos no han bastat per poder fer aquesta 
modificació de crèdit. La realitat ha estat que una vegada acabat la convocatòria de les subvencions, 
moltíssimes associacions de veïnats, han quedat sense poder desenvolupar cap tipus d’activitat. A més 
d’això, l’exigència en la puntuació, ha estat molt elevada. Totes les associacions han tingut que rebaixar 
les seves perspectives. 25 que han obtingut la millor puntuació, de les quals 24 són de la Federació, no 
podran fer multitud d’activitats que tenien programades, degut en aquestes circumstàncies. Ja  li vaig 
advertir, que el moviment veïnal estava en queixuda, que era important dotar-los de més suport 
econòmic, perquè sinó no podrien fer aquestes activitats. I això s’ha produït. Nosaltres demanem a tots 
els partits polítics, que incloguin en el seu programa electoral, dues partides pressupostàries de 400.000 
euros cada una, per arbitrar a través dels pressupostos del 2020 i el 2021, per compensar aquesta 
deficiència econòmica. Moltes gràcies a tots.” 
 
Sr. Colom Ribas, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Alcalde, Concejales, público en general. Otra vez hemos recibido llamada de Secretaria, poniendo 
pegas a nuestra solicitud de intervención en este Pleno. Son llamadas fuera de las formas comunes de 
proceder, ya que nuestra solicitud es admitida en primera instancia por la oficina del Ayuntamiento, y 
luego rechazada en instancias más altas. Llevamos ocho años interviniendo, cuatro con el PP y cuatro 
actualmente con ustedes, y jamás habían puesto pegas a nuestra expresión pública. Van pidiendo ahora 
requisitos de forma aleatoria, que no están publicados en página Web alguna ni reglamento en papel 
alguno. Piden ahora hacer la Solicitud siguiendo un modelo general de solicitud, mucho menos eficaz 
que el específico que utilizamos para los Plenos. ¿Es que intentan callar nuestra voz? Pues díganlo claro 
y no interpongan a funcionarios que sólo quieren cumplir con su función y no tienen porqué pagar por 
su mala forma de dirigir y gestionar. Nos gustaría saber si están notando las mismas pegas el resto de 
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asociaciones que hoy intervienen en este Pleno. Y, haciendo alocución a lo que he dicho de que se 
quiere callar nuestra voz, porque estamos aquí trayendo testimonios, ciudadanos, gente, que es víctima 
de los violentísimos desahucios que tienen lugar. Y por eso creemos que, además estamos cerca de 
elecciones, no les interesa que esto se sepa, pero yo ahora doy el turno de palabra a María José, una 
persona afectada de un desahucio bastante cruel y bastante duro, de hace un mes o mes y medio. María 
José, tienes tu turno de palabra.” 
 
Sra. Maria José, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Hola buenos días. Bueno yo vengo a exponer el desahucio que sufrí el 18 de febrero. Un desahucio 
violento, que se nos trató como perros. La Policía hizo cargas policiales con las personas que intentaban 
echar una mano para que se parara el desahucio. Sin embargo, fue todo lo contrario, nos trataron como 
perros, inhumanos. La Policía tiró la puerta. A día de hoy, no me han dejado sacar de mi casa ni unos 
solos calcetines. Ahora me dirijo usted Sr. Hila, que usted hizo unas declaraciones en un medio de 
comunicación, que dijo que yo no había pedido ayuda a la Oficina antidesahucios de Palma. Pues 
efectivamente sí pedí ayuda. Yo, después de tener una indefensión por parte de mi abogado, mi 
abogado me aconsejó que fuera a esta oficina. Y efectivamente, me puse en contacto con la oficina, y lo 
único que conseguí de esta oficina, fue esta hoja de unos trasteros que me ofreció para guardar mis 
cosas, y un albergue. Porque me dijo que el ayuntamiento no disponía de pisos, que no me podían 
ayudar. Se me hizo un informe social, efectivamente, que fue entregado al Juzgado, para poder parar el 
desahucio, y no se pudo hacer nada. Lo he intentado de todas formas posibles, con abogados, me he 
movido por todo lo que me he tenido que mover. La única plataforma en estos momentos que me echó 
una mano fue antidesahucios y el frente obrero. Desde el ayuntamiento, en ningún momento se ha 
preocupado de mi situación, ni de donde estábamos, si teníamos un techo, nada, me he sentido 
abandonada y desprotegida. Y bueno, quería hacerlo constar, porque he visto muchos desahucios por 
desgracia, y yo creo que el mío ha sido el más brutal, el más violento, y el más injusto, porque a la hora 
de salir del piso, yo no debía ni un céntimo al dueño del piso, no debía nada. Fue, ha sido una injusticia 
totalmente lo que me han hecho. Además, en tres ocasiones este señor, señores, un matrimonio, 
intentó echarme del piso. Llevaba 21 meses de acoso inmobiliario, y al final estoy en la calle, estoy en la 
calle y bueno, sin derechos, sin nada, sin dirección, sin piso, sin nada. Y al final este señor se ha salido 
con la suya, me ha echado del piso, y él ha conseguido lo que quería, alquilarlo por 300 o 400 euros más, 
que es lo que pretendía. Y simplemente quiero que esto se sepa, porque como yo considero que habrá 
muchas familias en mi situación, y si no las hay las habrá. Muchas gracias.” 
 
Sr. Colom Ribas, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Perdoneu no hem acabat.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sí, sí, el temps ha acabat, són cinc minuts.” 
 
Sr. Colom Ribas, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“El temps ha acabat?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sí.” 
 
Sr. Colom Ribas, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Quatre punts han acabat?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
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“No, és que després hi ha més punts.” 
 
Sr. Colom Ribas, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Després?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sí, vos queden després.” 
 
6. Personació en el recurs contenciós administratiu en el procediment ordinari núm. 19/19 
del Jutjat Contenciós Administratiu núm. 1 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
D'acord amb el que  disposa l'art. 123.1 m) de la Llei 7/85, de 2 d'abril, modificada per Llei 
57/03, de 16 de desembre de Mesures per a la Modernització del Govern Local , és atribució 
del Ple decidir, segons el nostre parer, sobre la defensa de l'Ajuntament de Palma en el 
següent recurs contenciós administratiu:  
 
JUTJAT CONTENCIOS ADMINISTRATIU NÚM. 1 
Procediment ordinari núm. 19/19 
Actor: "T-SYSTEMS ITC IBERIA, S.A.U." 
Acte impugnat: Acord del Pleno de l’Ajuntament, de 29-11-18, pel qual es va acordar 
reconeixia l’existència d’una deute per import de 1.790.515’37 euros, corresponent al període 
abril a setembre2018; i contra acord del Ple de l’Ajuntament, pel qual es va acordar reconeixia 
l’existència d’una deute per import de 593.924’99 euros, corresponent al període de octubre a 
novembre 2018.   
 
A C O R D: 
 
"S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en el recurs 
contenciós administratiu, Procediment ordinari núm. 19/19 del Jutjat contenciós administratiu 
Núm. 1,  serà a càrrec dels lletrats municipals, i se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves 
instàncies i incidents." 
 
Aprovat per 15 vots  a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
7. Personació en el recurs contenciós administratiu en el procediment ordinari núm. 18/19 
del Jutjat Contenciós Administratiu núm. 3 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de la Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"D'acord amb el que  disposa l'art. 123.1 m) de la Llei 7/85, de 2 d'abril, modificada per Llei 
57/03, de 16 de desembre de Mesures per a la Modernització del Govern Local , és atribució 
del Ple decidir, segons el nostre parer, sobre la defensa de l'Ajuntament de Palma en el 
següent recurs contenciós administratiu:  
 
JUTJAT CONTENCIOS ADMINISTRATIU NÚM. 3 
Procediment ordinari núm. 18/19 
Actor: Manuel VARGAS NAVARRO, Melchor RIERA GARCIA i Fátima ARENCON LOBATO 
Acte impugnat: Acord del Ple, de data 25-10-18 pel qual s’acorda la revisió dels articles 10i 11 
del Reglament de Galeres, per desestimació presumpta del recurs de reposició.   
 
A C O R D 
 
S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en el recurs 
contenciós administratiu, Procediment ordinari núm. 18/19 del Jutjat contenciós administratiu 
Núm. 3,  serà a càrrec dels lletrats municipals, i se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves 
instàncies i incidents."  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
8. Personació recurs contenciós administratiu 519/18 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"D'acord amb el que disposa l'art. 123.1 m) de la Llei 7/85, de 2 d'abril, modificada per Llei 
57/03, de 16 de desembre de Mesures per a la Modernització del Govern Local, és atribució 
del Ple decidir, segons el nostre parer, sobre la defensa de l'Ajuntament de Palma en el 
següent recurs contenciós administratiu:  
 
SALA CONTENCIOSAADMINISTRATIVA DEL TSJIB 
Recurs núm. 519/18 
Actor: "ASOCIACIÓN DE APARTAMENTOS Y VIVIENDAS DE ALQUILER DE TEMPORADA (HABTUR 
BALEARS)" 
Acte impugnat: Acord aprovat pel Ple, de data 26-07-18, i la documentació de la delimitació 
provisional de las zones aptes per a la comercialització de las estàncies turístiques en vivendes 
d’us residencial en el municipi de Palma. 
 
Per la qual cosa es proposa elevar al Ple el següent 
 
A C O R D: 
 
S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en el recurs 
contenciós administratiu núm. 519/18 de la Sala contenciosa administrativa del Tribunal 
Superior de Justícia de les Illes Balears serà a càrrec dels lletrats municipals, i se’ls faculta per 
dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents." 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
42

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
25

/0
4/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
9E

66
95

07
F

86
59

72
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 14 - 

 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
9. Donar compte del veredicte de la sentència 439 de dia 19 de setembre de 2018 dictada per 
la Sala Contenciosa Administrativa del Tribunal Superior de Justícia en el procediment 
ordinari núm. 70/17 
 
La Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans es dóna per assabentada 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de la Sentència núm. 439 de data 19 de 
setembre de 2018, dictada per la Sala contenciosa administrativa del Tribunal Superior de 
Justícia en el procediment ordinari núm. 70/17, interposat per MIGUEL ÁNGEL BUSQUETS 
LÓPEZ, veredicte de la qual  textualment diu: 
 
1º) "Que ESTIMAMOS PARCIALMENTE el presente recurso contencioso administrativo. 
 
2º) Que declaramos disconforme al ordenamiento jurídico y declaramos NULOS los siguientes 
incisos de la ordenanza fiscal reguladora del Impuesto sobre Bienes Inmuebles (IBI) del 
Ayuntamiento de Palma, publicada en el Boletín Oficial de les Illes Balears (BOIB) núm. 162, de 
27 de diciembre de 2016: 
 
- El inciso "de la familia" contenido en el primer párrafo del artículo 19.1. 
- El inciso de la letra b) del mismo artículo 19.1 que dispone: "Se entiende como vivienda 
habitual aquel inmueble de uso residencial donde estén empadronados todos los miembros de 
la familia que figuren en el título de familia numerosa. Están exceptuados los supuestos de 
nulidad, separación o divorcio donde sólo se requerirá que esté incluido en el título de familia 
numerosa el cónyuge que por declaración judicial firme tenga atribuido el uso de la vivienda 
familiar" 
- El inciso final de la letra g) del mismo artículo 19.1 que dispone: "…sin comunicación expresa 
al interesado." 
 
3º)  Reconocemos del derecho del recurrente a que por la Administración demandada se le 
aplique, para el ejercicio 2017, la bonificación del IBI correspondiente, en su condición de 
titular de familia numerosa y para el inmueble sito en la C/ Joan Palou i Coll 6-3.A de Palma, así 
como ala prórroga del derecho en tanto no se alteren las condiciones por las cuales aquí se le 
ha reconocido. En caso de que proceda reintegro de cantidades indebidamente satisfechas por 
estos conceptos, lo será con abono de interés desde la fecha en que se ingresaron y hasta la de 
su devolución. 
 
4º)  No procede expresa imposición de costas procesales." 
 
Aquest Ajuntament Ple com a responsable de la seva execució, acusa rebut del veredicte i 
disposa que el departament municipal adient prengui les mesures pertinents per a l’efectivitat  
d’allò que ha resolt el poder judicial. 
 
10. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU, per un import de 12.801,67 € 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 3 vots en contra (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Es proposa: 
 
"Reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels imports que 
es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la 
despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel servei de telecomunicacions fixes i mòbils 
per l’Ajuntament de Palma, conformada per l’Institut Municipal d’Informàtica (IMI) en data 
finals de febrer 2019, corresponents al període de 18 d’octubre a 17 de novembre (quota fixa i 
trànsit de dades) i que ha arribat a Compres el 21 de febrer 2019. Vist que, en aquests 
moments, la licitació anterior va finalitzar i s’està pendent de la confecció dels plecs tècnics 
nous per l’IMI i, per tant, s’ha de licitar de bell nou, es fa necessari tramitar les factures com un 
reconeixement de deute. Els imports a reconèixer són els següents: 
 
PARTIDA 06.92000.22200 
PROVEÏDOR: UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU ITELEFONICA MOVILES SAU. CIF U-86100054. Gran 
Via, 28. 28013 Madrid. 
CONCEPTE: Servei de telecomunicacions fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma. Factures 
UFCU1812000001 i 2, conformades per l’IMI i rebudes a Compres a finals de febrer 2019. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 12.801,67’-euros" 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 9 vots en contra (PP i 
Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
11. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 8.437,68€ (IME) 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 vots en contra (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i 
TELEFONICA MOVILES SAU amb cif U86100054, relatiu a les factures 
  
N. d'entrada N. de document         Data fra. Import              Text Explicatiu 
2018/4942 USCU1812000001    01/12/2018 748,32 € Mòbils Novembre 2018 
2018/5317 90D2UT080041      27/12/2018 2.398,50 € Fixo Desembre 2018 
2018/4770 90D2UT080028     26/09/2018 443,02 € Wilans Setembre 2018 
2018/4740 90D2UT080040     23/11/2018 886,03 € Wilans Oct. I Nov. 2018 
2018/5318 90D2UT080042     27/12/2018 443,02 € Wilans Desembre 2018 
2019/279 90D2UT090002     24/01/2019 443,02 € Wilans Gener 2019 
2019/2 USCU1901000001    01/01/2019 783,46 € Mòbils Desembre 2018 
2019/278 90D2UT090001     24/01/2019 2.292,31 € Fixo Gener 2019 
  TOTAL                8.437,68 €   
 
per un import total de 8.437,68€ i abonar-les amb càrrec a les aplicacions següents del vigent 
pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport 
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Aplicació                  Import  
2019 20 34000 22200  2.444,85 € 
2019 22 34200 22200  637,15 € 
2019 23 34200 22200  592,33 € 
2019 24 3420022200  577,90 € 
2019 25 34200 22200  1.220,12 € 
2019 26 34200 22200  251,97€ 
2019 27 34200 22200  746,57 € 
2019 28 34200 22200  148,10 € 
2019 29 34200 22200  1.072,11 € 
2019 44 34200 22200  746,58 € 
TOTAL           8.437,68 €" 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 9 vots en contra (PP i 
Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
12. Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials Mallorca per un 
import de 14.190€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 3 vots en contra (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. RECONÈIXER EL DEUTE a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials Mallorca, amb CIF. G 
57854135 i domicili al carrer Sant Joan de Déu, 7, CP 07007 de Palma, d’un total de 14.190,00 
euros (catorze mil cent noranta euros), IVA exempt i que corresponen al lloguer d’una part 
d’un edifici situat al camí vell de Bunyola de Palma i propietat de l’entitat, corresponents a la 
factura 2019/01 de gener 2019." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 9 vots en contra (PP i 
Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
13. Reconeixement de deute a la Fundació  Institut de Reinserció Social (IRES) per un import 
de 30.936€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 3 vots en contra (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. RECONÈIXER EL DEUTE de 30.936,00 € (trenta mil nou-cents trenta-sis euros), IVA exempt, 
a la Fundació Institut de Reinserció Social (IRES) amb CIF. G 64147184 i domicili al carrer Àlaba, 
61 1er, CP 08005 Barcelona, corresponents a la factura fra. 19/01/18 de gener de 2019. 
 
La quantitat total de 30.936,00 € (trenta mil nou-cents trenta-sis euros), IVA exempt, espot 
carregar a la partida 20 23121 22793  PREST.SERV.ATENCIO INTEGRAL A.V.V.G. del vigent 
pressupost de despeses. 
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2n. NOTIFICAR el present acord a la part interessada." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 9 vots en contra (PP i 
Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
14. Reconeixement de deute a l'empresa DORNIER, SAU per un import de 828.567,69€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 3 vots en contra (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- APROVAR el reconeixement extrajudicial de crèdit  per un import total de  828.567,69 
euros (vuit-cents vint-i-vuit mil cinc-cents seixanta-set euros amb seixanta-nou cèntims) en 
concepte de servei ordinari de grues dels mesos d’ octubre, novembre i desembre de 2018: 
 
PARTIDA: 12.13300.227.09 - Contracte prestació servei de grua. 
 
CONTRACTISTA: DORNIER, S.A.U.      R. 2413 i 2414    OP. 3801 i 3802 
NIF: A58369497. 
IMPORT: 828.567,69 (BI 228.255,56 * 3 + IVA 47.933,67 * 3) (276.189,23 * 3).  
CONCEPTE: Servei de Grues del mes d’ octubre, novembre i desembre de 2018. 
NÚM. DE FACTURA: 2018/23147 (ES0213000005352018), 2018/21770 (25007011786), 
2019/1266 (2507011944).  
 
2n.- TRAMETE el present acord a la Comptabilitat Municipal per satisfer la despesa 
corresponent." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 9 vots en contra (PP i 
Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
15. Reconeixement de deute a l'empresa ENDESA ENERGIA per un import de 14.467,90€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels imports que 
es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la 
despesa. L’esmentat deute pertany a factura de l’enllumenat públic del poblat de Son Riera, 
conformada febrer 2019 per Benestar Social, corresponent a consum oct-nov 2018 poblat Son 
Riera2018, factura P1M801N1636512. Vist que la factura correspon a exercici pressupostari 
anterior i que a l’exercici 2018 quasi no quedaren diners per cobrir els imports, es fa necessari 
tramitar-la com un reconeixement de deute. L’import a reconèixer és el següent: 
 
PARTIDA 06.23140.48000 
PROVEÏDOR: ENDESA ENERGIA S.A.U. CIF A-81948077. C/Ribera del Loira, 60. 28042 Madrid. 
CONCEPTE: Factura núm. P1M801N1636512, octubre-novembre 2018, conformada per 
Benestar social. 
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TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:14.467,90€." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
16. Reconeixement de deute a l'empresa CANON ESPAÑA SA, per un import de 7.294,57€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa CANON ESPAÑA S.A. amb cif 
A28122125,  relatiu a les factures  
 
N. d'entrada N. document Data fra. Import  Text Explicatiu 
2018/5034 841823256 03/10/18 87,81 € Lloguer màquina ASE Novembre 
2018/5040 841823257 03/12/18 75,93 € Lloguer màquina administració 
Novembre 
2018/5037 841823258 03/12/18 52,57 € Lloguer màquina Son Ferriol Novembre 
2018/5041 841823255 03/12/18 1.115,40 € Lloguer màquines IME Novembre 
2018/5205 401353866 05/12/18 408,18 €  Còpies incloses en contracte 
Novembre 
2018/5036 841823260 03/12/18 87,81 €  Lloguer màquina ASE Desembre 
2018/5035 841823261 03/12/18 75,93 €  Lloguer màquina administració 
Desembre 
2018/5038 841823262 03/12/18 52,57 €  Lloguer màquina Son Ferriol 
Desembre 
2018/5039 841823259 03/12/18 1.115,40 € Lloguer màquines IME Desembre 
2018/5286 401366339 19/12/18 408,18 €  Còpies incloses en contracte 
Desembre 
2018/5302 401367678 20/12/18 3.814,79 € Còpies no incloses en contracte 2n 
semestre 
  TOTAL   7.294,57   
 
per un import total de 7.294,57 € i abonar-les amb càrrec a les aplicacions següents del vigent 
pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport. 
 
Aplicació   Import 
2019 20 34000 22000  4.631,15 € 
2019 20 34000 20600  2.663,42 € 
TOTAL   7.294,57 € 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
17. Reconeixement de deute a l'empresa TECHNOGYM 2015 per un import de 28,74€ 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa Technogym Trading amb cif. A62301338, 
relatiu a la factura 15006052de data 28/10/2015 i per un import de 28,74 € amb motiu de 
l’adquisició d’una turmellera pel poliesportiu de Toni Servera,i abonar aquesta factura amb 
càrrec a l’aplicació 26 34200 22109 del vigent pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
18. Reconeixement de deute a l'empresa Balear de Ascensores per un import de 263,72€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa Balear de Ascensores amb cif. B07088826, 
relatiu a la factura 1704011123 de data 30/09/2017 i per un import de 263,72 € amb motiu del 
manteniment del aparell elevador del poliesportiu Germans Escalas durant el tercer trimestre 
de l’any 2017, i abonar aquesta factura amb càrrec a l’aplicació  24 34200 22707 del vigent 
pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
19. Reconeixement de deute a l'empresa TECNOMOTOR SL per un import de 1.293,45€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de Logística de 
6 de febrer de 2019,que s’adjunta, amb l’empresa TECNO MOTOR MALLORCA S.L., amb CIF. B -
07438864 en concepte de subministrament de recanvis per als vehicles del parc mòbil 
municipal corresponent a les fra. núm. 8.616 de data 10/10/2018, per un import de 17,58 €. 
(IVA inclòs), fra. núm. 8.872 de data 20/10/2018, per un import de 397,52 €. (IVA inclòs), fra. 
núm.9.199 de data 30/10/2018, per un import de 314,32 €. (IVA inclòs), fra. núm. 9.431 de 
data 10/11/2018, per un import de 358,22 €. (IVA inclòs) i fra. núm. 9.441 de data 13/11/2018, 
per un import de 205,81 €. (IVA inclòs). Les cinc factures sumen un total de 1.293,45’- € dels 
quals 224,48’- € corresponen al 21% d’ IVA i es poden carregar al pressupost de despeses 
2019.11.45900.22111.- SUBMI. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA,UTILL. Ref. 22019001942, op 
220190001633. 
 
2n. Abonar les factures esmentades, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
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3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
20. Reconeixement de deute  a l'entitat REVIAJEROS, SL per un import de 256,98€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute existent, per la suma de 256,98 € (dos-cents cinquanta-sis euros amb 
noranta-vuit cèntims),IVA inclòs, amb l’entitat REVIAJEROS, SL, amb CIF B16512451, per la 
prestació del servei d’emissió de bitllets d’avió i despeses d’hostatge, amb motiu del trasllat de 
la coordinadora general de Benestar i Drets Socials, acompanyant al batle de Palma, en el seu 
viatge a Oviedo el 26/11/2018, amb motiu de l’acte de segell del reconeixement a la ciutat de 
Palma com a "Ciutat amiga de la Infància", realitzat el 27/11/2018.  
 
L’esmentat import correspon a la suma de les factures següents:   
 
- Factura núm. 1369, emesa amb data del 10/12/2018, per import de 151,98 € (IVA inclòs), 
corresponents als bitllets d’avió pel trasllat a Oviedo, en data del 26/11/2018,  i tornada a 
Palma, en data 27/11/2018, de la coordinadora general de Benestar i Drets Socials.   
 
- Factura núm. 1368, emesa amb data del 10/12/2018, per import de 105 € (IVA inclòs), 
corresponents a despeses d’hostatge a Oviedo de la nit del 26-27 de novembre del 2018, de la 
coordinadora general de la Regidoria de Benestar i Drets Socials, Sra. Catalina Trobat Sbert.  
 
 2.- Aquesta despesa es farà amb càrrec a les reserves de crèdit següents: 
 
- L’import de 151,98 € (factura 1369) a l’aplicació pressupostària 05.23120.23110 (locomoció 
personal directiu): ref. 22019002634, op. 220190004637.  
 
- L’import de 105 € (factura 1368)  a l’aplicació pressupostària 05.23120.23010 (dietes personal 
directiu): ref. 22019002636, op. 220190004639." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
21. Reconeixement de deute a l'empresa Instituto de Gestión Técnica de Callidad SAU per un 
import de 567,49€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Departament 
d’Infraestructures i Accessibilitat de 26 de febrer de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa 
INSTITUTO DE GESTIÓ TÈCNICA DECALIDAD S.L.U amb CIF. B07830623,en concepte de servei 
de realització d’assajos del sòl per arbre caigut al c/ Camilo José Cela cantonada c/ Son 
Armadans i corresponent a la factura núm. 190099  de 31/01/2019 per un import de 567,49- € 
dels quals 98,49’€corresponen al 21% d’IVA i es poden carregar a la  partida 
2019114500022706.-ADM. GRAL. INFRAESTRUCTURES-ESTUDI I TREBALLSTÈCNICS, ja que no 
existeix impediment per a la imputació de la despesa al pressupost de l’exercici corrent. Ref. 
3456 i Op.5526 
 
2n.Abonar  l’ esmentada factura, degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat. " 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
22. Reconeixement de deute a l'empresa AUTO SERVE TALLERES MALLORCA, SA per un 
import de 136,19€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de Logística de 
11 de febrer de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa AUTO SERVE TALLERES MALLORCA S.A., 
amb CIF. A-07155328, en concepte de subministrament de recanvis per als vehicles del parc 
mòbil municipal corresponent a la fra. núm. 1739, de data8/11/2018, per un import de 136,19 
€ dels quals 23,64  € corresponen al 21% d’ IVA i es pot carregar a l’aplicació pressupostària 
2019.11.45900.22111.- LOGÍSTICA.- SUBMIN. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. Ref. 
22019001948, op 220190001639. 
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
23. Reconeixement de deute a l'empresa MOTORISA, SA per un import de 45,22€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de Logística  
de 11 de febrer de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa MOTORISA S.A. amb CIF. A 07420425,  
en concepte de  subministrament de recanvis per als vehicles del parc mòbil municipal i 
corresponent a la factura núm.  R181560  de 30/09/2018 per un import de 45,22’- €.  dels 
quals 7,85’-€ corresponen al 21% d’IVA i es poden carregar a la  partida 114590022111 
LOGÍSTICA.- SUBMIN. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. del pressupost de despeses de 
2019, Ref. 22019001947, op 220190001638. 
 
2n. Abona l’ esmentada factura, degudament  conformada i  signada pel personal responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat."  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
24. Reconeixement de deute a l'empresa PROYECTOS PAISAJÍSTICOS DE BALEARES, SL per un 
import de 12.934,19€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei d’Edificis 
Municipals i Centres Escolars de 31 de gener de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa 
PROYECTOS PAISAJÍSTICOS DE BALEARES S.L., amb CIF. B-07715535, en concepte de  servei de 
manteniment de les zones enjardinades dels col·legis públics durant el mes de desembre de 
2018 i corresponent a la factura núm. 18 638, de 31/12/2018, per un import de 12.934,19’- €, 
dels quals 2.244,78’- € corresponen al 21% d’ IVA. Aquesta despesa s’ha de carregar a 
l’aplicació pressupostària  2019.10.32320.21203.- FUNC. C. INFANTIL I PRIM. NO GEST.- 
MANTENIMENT JARDINS ESCOLES, del vigent pressupost de despeses de 2019, Ref. 
22019002272, op 220190002988. 
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada ia la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
25. Reconeixement de deute a l'empresa PROYECTOS PAISAJÍSTICOS DE BALEARES, SL per un 
import de 2.745,01€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei d’Edificis 
Municipals i Centres Escolars de 14 de febrer de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa 
PROYECTOS PAISAJÍSTICOS DE BALEARES S.L., amb CIF. B-07715535, en concepte de 
tractament fitosanitari en la prevenció del becut vermell de les palmeres de diferents edificis 
municipals i corresponent a la factura núm. 18 590,  de 30/11/2018, per un import de 
2.745,01’- €, dels quals 476,41’- € corresponen al 21% d’ IVA, amb càrrec a la partida 
11.93320.21209.- FUNC EDIFICIS MÚLTIPLES.-DESPESES DIVERSES CONSERV.I.MANTENIMENT,  
del pressupost de despeses de 2019, Ref. 2425, op 3822. 
 
2n. Abona l’ esmentada factura, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
26. Reconeixement de deute a l'empresa PROYECTOS PAISAJÍSTICOS DE BALEARES, SL  per un 
import de 12.934,19€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei d’Edificis 
Municipals i Centres Escolars de 5 de febrer de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa 
PROYECTOS PAISAJÍSTICOS DE BALEARES S.L., amb CIF. B-07715535, en concepte de  servei de 
manteniment de les zones enjardinades dels col·legis públics durant el mes de gener de 2019 i 
corresponent ala factura núm. 19 17,  de 30/01/2019, per un import de 12.934,19’- €, dels 
quals 2.244,78’- € corresponen al 21% d’ IVA, amb càrrec a la partida 10.32320.21203.- FUNC. 
C. INFANTIL I PRIM. NO GEST.- MANTENIMENT JARDINS ESCOLES, del pressupost de despeses 
de 2019, Ref. 22019002273, op 220190002990. 
 
2n. Abona l’ esmentada factura, degudament conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
27. Reconeixement de deute a l'empresa PPCR PLACAS DE PIEZAS Y COMPONENTES DE 
RECAMBIO, SAU per un import de 253,58€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de Logística  
de 8 de febrer de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa PPCR PLACAS DE PIEZAS Y 
COMPONENTES DE RECAMBIO SAU amb CIF. A87527800,  en concepte de  subministrament de 
recanvis per als vehicles del parc mòbil municipal i corresponent a la factura:  núm. 52003159 
de data 31/10/2018, per un import de 253,58 €. (IVA inclòs),  dels quals 44,01’- € corresponen 
al 21% d’ IVA,amb càrrec a la partida 114590022111 LOGÍSTICA.- SUBMIN. DE RECANVIS DE 
MAQUINÀRIA, UTILL. del pressupost de despeses de 2019, Ref. 22019001946, op 
220190001637. 
 
2n. Abona l’ esmentada factura, degudament  conformada i  signada pel personal responsable. 
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
28. Reconeixement de deute a l'empresa COMERCIAL RECAMBIO MASSANET, SL per un 
import de 667,50€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de Logística  
de 8 de febrer de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa COMERCIAL DE RECAMBIO MASSANET 
SL amb CIF. B07735624,  en concepte de  subministrament de recanvis per als vehicles del parc 
mòbil municipal i corresponent a dues factures:  núm. 0200003304 de data 31/10/2018, per un 
import de 200,62’- €. (IVA inclòs) i núm. 0200003665 de data 30/11/2018,  per un import de 
466,88’- €. (IVA inclòs). Les dues factures sumen un import total de 667,50’- € dels quals 
115,85’- € corresponen al 21% d’ IVAi es poden carregar a la  partida 114590022111 
LOGÍSTICA.- SUBMIN. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. del pressupost de despeses de 
2019, Ref. 22019001945, op 220190001636. 
 
2n. Abona l’ esmentada factura, degudament  conformada i  signada pel personal responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
29. Reconeixement de deute a l'empresa AUTO VIDAL, SA per un import de 463,74€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de Logística de 
8 de febrer de 2019,que s’adjunta, amb l’empresa AUTOVIDAL SA, amb CIF. .A-07068430 en 
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concepte de subministrament de recanvis per als vehicles del parc mòbil municipal 
corresponent a la fra. núm. 82456435 de data 30/04/2018, per un import de 463,74 € dels 
quals 80,48 € corresponen al 21% d’ IVA i s’ha de carregar al pressupost de despeses 
2019.11.45900.22111.-SUBMI. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA,UTILL. Ref. 22019001944, op 
220190001635. 
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament conformada i  signada pel personal 
responsable." 
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat.  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
30. Reconeixement de deute a l'empresa DYRECO PALMA, SL per un import de 107,10€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r.  Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de Logística 
de 11 de febrer de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa DYRECO PALMA SL  amb CIF. B-
07125537 en concepte de subministrament de recanvis per als vehicles del parc mòbil 
municipal corresponent a les fra. núm.   2018/01/011127 de data 15/09/2018, per un import 
de 16,35€. (IVA inclòs) i fra. núm. 2018/01/011736 de data 30/09/2018, per un import de 
90,75€. (IVA inclòs). Les dues factures sumen un total de 107,10 € dels quals18,59€ 
corresponen al 21% d’ IVA i es poden carregar al pressupost de despeses 
2019.11.45900.22111.-LOGISTICA.- SUBMI. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. Ref. 
22019001950, op 220190001644. 
 
2n. Abonar les factures esmentades, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
31. Reconeixement de deute a l'empresa  EQUIPAMOVIL, SL per un import de 456,88€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de Logística de 
8 de febrer de 2019,que s’adjunta, amb l’empresa EQUIPAMOVIL SL, amb CIF B-07260979 en 
concepte de subministrament de recanvis per als vehicles del parc mòbil municipal 
corresponent a la fra. núm. 20.908 de data 30/09/2018, per un import de 456,88 € dels quals 
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79,29 € corresponen al 21% d’ IVA i s’ha de carregar al pressupost de despeses 
2019.11.45900.22111.- SUBMI. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. Ref. 22019001943, op 
220190001634. 
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
32. Reconeixement de deute a l'empresa MECÀNICA BALEAR, SA per un import de 47,63€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de Logística de 
11 de febrer de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa MECÀNICA BALEAR SA amb CIF.A-
07203961 en concepte de subministrament de recanvis per als vehicles del parc mòbil 
municipal corresponent a la fra. núm. R02/002285 de data 15/11/2018,per un import de 47,63 
€ dels quals 8,27 €corresponen al 21% d’ IVA i s’ha de carregar al pressupost de despeses 
2019.11.45900.22111.- SUBMI. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. Ref. 22019001949, op 
220190001640. 
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament  conformada i  signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
33. Reconeixement de deute factures 2018 per un import de 18.347,64€ de diverses 
empreses (bombers) 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 18.347,64 euros (devuit mil 
tres-cents quaranta-set euros i seixanta-quatre cèntims) per la quantitats, empreses i partides 
que es relacionen tot seguit, en concepte de subministrament o servei efectuat al Servei 
Contra Incendis i Salvaments al 2018. 
 
Pda. 12.13600.21200       RC ref. 2354 op. 3615 
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CONTRACTISTA: CERRAJERIA ROYPER SL  
NIF: B07678758 
IMPORT: 381,61 euros (BI 315,38 + IVA 66,23) (tres-cents vuitanta-un euros i seixanta-un 
cèntims) 
CONCEPTE: reparació porta parc auxiliar Platja de Palma  
NÚM. FACTURA: 9928 
 
Pda. 12.13600.21201       RC ref. 2358 op. 3658 
 
CONTRACTISTA: OSIFAR SL 
NIF: B07045065 
IMPORT: 234,14 euros(BI 193,50 + IVA 40,64) (dos-cents trenta-quatre euros i catorze cèntims) 
CONCEPTE: desobstrucció canonada parc de Son Malferit   
NÚM. FACTURA: F 1803031 
 
Pda. 12.13600.21300        
 
CONTRACTISTA: ILUSION BALEAR SL     RC ref. 2359 op. 3661 
NIF: B57121733 
IMPORT: 35,09 euros (BI 29+ IVA 6,09) (trenta-cinc euros i nou cèntims) 
CONCEPTE: reparació màquina fum simulacres 
NÚM. FACTURA: 181401 
 
CONTRACTISTA:  BADETEL SL       RC ref. 2426 op. 3826 
NIF: B07581051 
IMPORT: 574,02 euros (BI 474,40 + IVA99,62) (cinc-cents setanta-quatre euros i dos cèntims) 
 
CONCEPTE: reparacions equip desfibril·lador i equips telecomunicacions   
NÚM. FACTURA: 218-137  
 
Total import partida: 609,11 euros 
 
Pda. 12.13600.21400       RC ref. 2360 op. 3664 
 
CONTRACTISTA: CARROCERIAS FRANCISCO HIJOS SL  
NIF: B57169401 
IMPORT: 556,96 euros (BI 460,30 + IVA 96,66) (cinc-cents cinquanta-sis euros i noranta-sis 
cèntims) 
CONCEPTE: revisió anual grua autocarga vehicle PM-1272-BD 
NÚM. FACTURA: 1527 
 
CONTRACTISTA: MECANICA DE VEHICULOS SA 
NIF: A07270812 
IMPORT: 3.395,34 euros (BI 2.806,09 + IVA 589,25) (tres mil tres-cents noranta-cinc euros i 
trenta-quatre cèntims) 
CONCEPTE: treballs en vehicles SCIS 
NÚM. FACTURES: 18/01321, 18/01322, 18/01323 i 18/01324 
 
CONTRACTISTA: SAFY SEGURIDAD SL  
NIF: B83565150 
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IMPORT: 4.366,30 euros (BI 3.608,51 + IVA 757,79) (quatre mil tres-cents seixanta-sis euros i 
trenta cèntims) 
CONCEPTE: revisió escala PM-0330-BH 
NÚM. FACTURA: 1 254 
 
CONTRACTISTA: SCAITT SA  
NIF: A60853413 
IMPORT: 988,75 euros (BI 817,15 + IVA 171,60) (nou-cents vuitanta-vuit euros i setanta-cinc 
cèntims) 
CONCEPTE: treballsen vehicle 4329-CHC 
NÚM. FACTURES: 412092, 412144 i 412350 
 
Total import partida: 9.307,35 euros 
   
Pda. 12.13600.22002       RC ref. 2361 op. 3667 
 
CONTRACTISTA: OFICINAS GRANDES DE BALEARES SLU 
NIF: B57690646 
IMPORT: 111,96 euros (BI 92,53+ IVA 19,43) (cent onze euros i noranta-sis cèntims) 
CONCEPTE: adquisició HD extern  
NÚM. FACTURA: A-017746 
 
Pda. 12.13600.22109       RC ref. 2362  op. 3669 
 
CONTRACTISTA: COMERCIAL PEDRO SA 
NIF: A07090707 
IMPORT: 1.266,29 euros (BI 1.046,52 + IVA 219,77) (mil dos-cents seixanta-sis euros i vint-i-nou 
cèntims) 
CONCEPTE: subministrament material neteja  
NÚM. FACTURES: 18010109i 18011639 
 
CONTRACTISTA: ILUSION BALEAR SL  
NIF: B57121733 
IMPORT: 49,61 euros (BI 41 + IVA 8,61) (quaranta-nou euros i seixanta-un cèntims) 
 
CONCEPTE: subministrament líquid per màquina fum simulacres  
NÚM. FACTURA: 181350 
 
CONTRACTISTA: JUAN SASTRE ROCA SL  
NIF: B07860596 
IMPORT: 116,10 euros (BI 95,95 + IVA 20,15) (cent setze euros i deu cèntims) 
CONCEPTE:subministrament material divers  
NÚM. FACTURA: A18/9505 
 
CONTRACTISTA: PLANISI SA  
NIF: A07046659 
IMPORT: 8,70 euros (BI 7,19 + IVA 1,51) (vuit euros i setanta cèntims) 
CONCEPTE: subministrament material divers 
NÚM. FACTURES: 201804069 i 201804353 
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CONTRACTISTA: SOCIAS SUMINISTROS INDUSTRIALES SL  
NIF: B07719701 
IMPORT: 25,85 euros (BI 21,36 + IVA 4,49) (vint-i-cinc euros i vuitanta-cinc cèntims) 
CONCEPTE: subministrament material divers 
NÚM. FACTURES: 1809870 i 1810581 
   
CONTRACTISTA: SOCIAS YROSSELLO SL 
NIF: B07036569 
IMPORT: 471,90 euros (BI 390 + IVA 81,90) (quatre-cents setanta-un euros i noranta cèntims) 
CONCEPTE:subministrament material divers  
NÚM. FACTURA: 10218111400 
 
CONTRACTISTA: TECNOMOTOR MALLORCA SL 
NIF: B07036569 
IMPORT: 363euros (BI 300 + IVA 63) (tres-cents seixanta-tres euros) 
CONCEPTE: subministrament material divers (bobines paper) 
NÚM. FACTURA: 10618 
 
Total import partida: 2.301,45 euros 
 
Pda. 12.13600.22111       RC ref. 2363 op. 3670 
 
CONTRACTISTA:3-G HIDRAULICA SL  
NIF: B60990298 
IMPORT: 40,62 euros (BI 33,57 + IVA 7,05) (quaranta euros i seixanta-dos cèntims) 
CONCEPTE: subministrament material per reparació motobomba  
NÚM. FACTURA: 7738 
 
CONTRACTISTA: GLOBAL PROJECTS AND SUPPLIES SL 
NIF: B86344454 
IMPORT: 965,58 euros (BI 798 + IVA 167,58) (nou-cents seixanta-cinc euros i cinquanta-vuit 
cèntims) 
CONCEPTE: subministrament 6 gafes    
NÚM. FACTURA:F2018 571 
 
CONTRACTISTA: RECA HISPANIA SAU  
NIF: A96854625 
IMPORT: 2.596,97 euros (BI 2.146,25+ IVA 450,72) (dos mil cinc-cents noranta-sis euros i 
noranta-set cèntims) 
CONCEPTE: subministrament material per reparacions  
NÚM. FACTURES: 1718526-6, 1725683, 4613010024 i 1705095-5 
 
CONTRACTISTA: SCAITT SA  
NIF: A60853413 
IMPORT: 499,08 euros (BI 412,46 + IVA 86,62) (quatre-cents noranta-nou euros i vuit cèntims) 
CONCEPTE: subministrament material per reparacions vehicles 
NÚM. FACTURES: 800449, 800515 i 800586 
 
Total import partida: 4.102,25 euros  
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Pda. 12.13600.22699       RC ref.2364 op. 3673 
 
CONTRACTISTA: A. C. IE. BOMBERS DE PALMA  
NIF: G07453103 
IMPORT: 1.299,77 euros (mil dos-cents noranta-nou euros i setanta-set cèntims) 
CONCEPTE: despeses celebració festivitat San Joan de Déu 2018  
NÚM. FACTURA: 01/042018 
 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents dels imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent pressupost de 
despeses. 
 
 3r.- Notificar el present Acord als interessats." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
34. Reconeixement de deute a l'empresa SOCIAS Y ROSSELLO, SL per un import de 33,60€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 33,60 euros (trenta-tres 
euros i seixanta cèntims) per la quantitat, empresa i partida que es relaciona tot seguit, en 
concepte de subministrament efectuat al Servei Contra Incendis i Salvaments al 2018. 
 
Pda. 12.13600.22109       RC ref. 2707  op. 5012 
   
CONTRACTISTA: SOCIAS Y ROSSELLO SL 
NIF: B07036569 
IMPORT: 33,60 euros (BI 27,77 + IVA 5,83) (trenta-tres euros i seixanta cèntims) 
CONCEPTE: subministrament material divers  
NÚM. FACTURA: 10218121253 
 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents dels imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent pressupost de 
despeses. 
 
 3r.- Notificar el present Acord als interessats." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
35. Reconeixement de deute a diverses empreses per un import de 9.552,97€ en concepte de 
prestació de serveis efectuats a la Policia Local 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
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Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 9.552,97euros (nou mil cinc-
cents cinquanta-dos euros amb noranta-set cèntims), per les quantitats, empreses i partides 
que es relacionen tot seguit, en concepte de prestació de serveis i subministraments efectuats 
a la Policia Local al 2018. 
 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal,per satisfer les despeses 
corresponents dels imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent pressupost de 
despeses. 
  
PARTIDA: 12.13500.226.99 
 
CONTRACTISTA: CANACATI 1980 SL.         R. 2375   OP.3742 
 NIF: B57945370. 
IMPORT: 92,85 euros (BI 84,41 + IVA 8,44) (noranta-dos euros amb vuitanta-cinc cèntims) (17 + 
52,25 + 7,20 + 6,60 + 9,80). 
CONCEPTE: Manutenció voluntaris Protecció Civil. 
NÚM. FACTURA: 681872, 682486, 683861, 686417, 686772. 
 
PARTIDA: 12.13200.213.00  
 
CONTRACTISTA: AS SEGURIDAD SA.        R. 2428    OP. 3829 
NIF: A07153489. 
IMPORT: 71,39 euros (BI 59,00+ IVA 12,39) (setanta-un euros amb trenta-nou cèntims). 
CONCEPTE: Revisió equips alarma. 
NÚM. FACTURA: FV18001506 (2019/302). 
 
CONTRACTISTA: COPYFAX DE BALEARES SLU.      R. 2706    OP. 5011 
NIF: B07616790. 
IMPORT: 54,45 euros (BI 45,00 + IVA 9,45) (cinquanta-quatre euros amb quaranta-cinc 
cèntims). 
CONCEPTE: Revisió i reparació destructora. 
NÚM. FACTURA: 65517. 
 
PARTIDA: 12.13200.214.00  
 
CONTRACTISTA: SACLAU BALEAR.        R. 2376    OP. 3743 
NIF: B07622590. 
IMPORT: 415,03 euros (BI 343,00 + IVA 72,03) (quatre-cents quinze euros amb tres cèntims). 
CONCEPTE: claus. 
NÚM. FACTURA: 7830. 
 
CONTRACTISTA: AUTOMOVILES COLL SA.            R. 2378     OP. 3745 
NIF: A07067846. 
IMPORT: 143,75 euros (BI 118,80 + IVA 24,95) (cent quaranta-tres euros amb setanta-cinc 
cèntims). 
CONCEPTE: Reparació vehicle. 
NÚM. FACTURA: T18 5717. 
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PARTIDA: 12.13200.221.11  
 
CONTRACTISTA: JUAN DIAZ RAYO.          R. 2229    OP. 2908 
NIF: 4296****Q. 
IMPORT: 1.061,34 euros (BI 877,14 + IVA 184,20) (mil seixanta-un euros amb trenta-quatre 
cèntims). 
CONCEPTE: Recanvis vehicles. 
NÚM. FACTURA: 649. 
 
PARTIDA: 12.13200.222.01  
 
CONTRACTISTA: INTERNACIONAL BALEAR COURIER SL (NACEX). R. 2380    OP.3747 
NIF: B07542582. 
IMPORT: 22,97 euros (BI 18,98 + IVA 3,99) (vint-i-dos euros amb noranta-set cèntims). 
CONCEPTE: Despeses postals. 
NÚM. FACTURA: A 767487. 
 
PARTIDA: 12.13200.221.04  
 
CONTRACTISTA: INSIGNA UNIFORMES SL.      R. 2650  OP. 4692 
NIF: B97611164. 
IMPORT: 378,32 euros (BI 312,66  + IVA 65,66) (tres-cents setanta-vuit euros amb trenta-dos 
cèntims). 
CONCEPTE: vestuari. 
NÚM. FACTURA: FIA 181966 (2019/1351) 
 
PARTIDA: 12.13200.221.09  
 
CONTRACTISTA: RICHARD SEMPERE PAULSEN.   R. 2381    OP. 3749 
NIF: 43****06N. 
IMPORT: 1.338,26 euros (BI 1.106,00 + IVA 232,26) (mil tres-cents trenta-vuit euros amb vint-i-
sis cèntims). 
CONCEPTE: Senyalització dependències. 
NÚM. FACTURA: A 215 (2018/20577). 
 
CONTRACTISTA: Virgilio García Orihuela. R. 2384   OP. 3753 
NIF: 4309****E. 
IMPORT: 960,22 euros (BI 793,57 + IVA 166,65) (nou-cents seixanta euros amb vint-i-dos 
cèntims) (281,09 + 679,13). 
CONCEPTE: subministrament diversos. 
NÚM. FACTURA:4056 i 3964. 
 
CONTRACTISTA: PLANISI SA.     R. 2392   OP.3763 
NIF: A07046659. 
IMPORT: 40,11 euros (BI 33,15 + IVA 6,96) (quaranta euros amb onze cèntims). 
CONCEPTE: subministrament diversos. 
NÚM. FACTURA: 201803884 (2018/20708). 
 
PARTIDA: 12.13200.221.10  
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CONTRACTISTA: BERNARDINO SALOM TORRES.     R. 2394  OP. 3766 
NIF: 4****753T. 
IMPORT: 82,80 euros (BI 68,43 + IVA 14,37) (vuitanta-dos euros amb vuitanta cèntims). 
CONCEPTE: Neteja. 
NÚM. FACTURA: 516 L. 
 
PARTIDA: 12.13200.221.13  
 
CONTRACTISTA:DISPET BALEARES.           R. 2397OP. 3773 
NIF: B57031049. 
IMPORT: 151,71 euros (BI 137,92 + IVA 13,79) (cent cinquanta-un euros amb setanta-un 
cèntims). 
CONCEPTE: Manutenció animals. 
NÚM. FACTURA: PAL/018318 
 
CONTRACTISTA: PIENSOS EQUILIBRADOS MALLORCA SAU.      R. 2398    OP. 3774 
NIF: A07016991. 
IMPORT: 583,08 euros (BI 556,83 + IVA 26,25) (cinc-cents vuitanta-tres euros amb vuit 
cèntims). 
CONCEPTE: Manutenció animals. 
NÚM. FACTURA: 08-4370 i 08-4517 
 
PARTIDA: 12.13200.221.14  
 
CONTRACTISTA: ZONA EQUUS SL.    R. 2399     OP.3775 
NIF: B57531360. 
IMPORT: 137,71 euros (BI 113,81 + IVA 23,90) (cent trenta-set euros amb setanta-un cèntims). 
CONCEPTE: Subministres varis muntada. 
NÚM. FACTURA: 18000233 i 18000241. 
 
CONTRACTISTA: TREBALLS DEL BOSC SL.      R.2400    OP. 3776 
NIF: B07716863. 
IMPORT: 786,50 euros (BI 650,00 + IVA 136,50) (set-cents vuitanta-sis euros amb cinquanta 
cèntims). 
CONCEPTE: Subministres varis muntada. 
NÚM. FACTURA: A15/2018650. 
 
PARTIDA: 12.13200.227.12  
 
CONTRACTISTA: PEDRO GAZQUEZ MORRO.                 R. 2401  OP. 3777 
NIF: ****4658A. 
IMPORT: 314,60 euros (BI 260,00 + IVA 54,60) (tres-cents catorze euros amb seixanta cèntims). 
CONCEPTE: Treballs externs muntada. 
NÚM. FACTURA: 590 i 591. 
 
CONTRACTISTA: MRIVETSRESONANCIAMAGNETICA VETERINARIA SC.     
NIF: J57703449.                                R. 2402   OP.3778 
IMPORT: 410,01 euros (BI338,85 + IVA 71,16) (quatre-cents deu euros amb un cèntim). 
CONCEPTE: Treballs externs muntada. 
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NÚM. FACTURA: 2885 
 
PARTIDA: 12.13200.213.00  
 
CONTRACTISTA: KINU FACTORY SLU.                  R. 2404     OP. 3780 
NIF: B57821258. 
IMPORT: 2.237,90 euros (BI1.849,50 + IVA 388,40) (dos mil dos-cents trenta-set euros amb 
noranta cèntims). 
CONCEPTE: Reparació i conservació material. 
NÚM. FACTURA: 00501 (2018/23150) i FAC 00502 (2018/23149). 
 
PARTIDA: 12.13200.221.12  
 
CONTRACTISTA: CEF – ALMACEN MATERIALELECTRICO.   R. 2395  OP. 3767 
NIF: A29742889. 
IMPORT: 149,07 euros (BI 123,20 + IVA 25,87) (cent quaranta-nou euros amb set cèntims). 
CONCEPTE: Subministrament material elèctric. 
NÚM. FACTURA: PAL/018318. 
 
CONTRACTISTA: SOCIAS Y ROSSELLO SL.   R.2396   OP. 3769 
NIF: B07036569. 
IMPORT: 79,06 euros (BI 65,34 + IVA 13,72) (setanta-nou euros amb sis cèntims). 
CONCEPTE: Subministrament material elèctric. 
NÚM. FACTURA: 10218100114. 
 
PARTIDA: 12.13200.221.01  
 
CONTRACTISTA: MANANTIAL DE SALUD SLU.  R. 2405   OP. 3781 
NIF: B61473120. 
IMPORT: 41,84 euros (BI 34,58 + IVA 7,26) (quaranta-un euros amb vuitanta-quatre cèntims). 
CONCEPTE: Lloguer maquinaria aigua (període 1 al 31 d’octubre 2018). 
NÚM. FACTURA: 18057019. 
 
3r.- De la factura núm. PAL/018318del contractista CEF – ALMACEN MATERIAL ELÈCTRICO, 
deduir l’ import de 73,35 euros, de la quantitat de 149,07 euros corresponent a abonaments 
resultant una quantitat neta a pagar de 75,72 euros. 
 
4t.- De la factura núm.  del contractista MANANTIAL DE SALUD SLU, deduir l’ import de 27,90 
euros, de la quantitat de 41,84 euros corresponent a abonaments resultant una quantitat neta 
apagar de 13,94 euros. 
 
5è.- Notificar el present Acord als interessats." 
 
Aprovat  per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
36. Reconeixement de deute a l'empresa Munditubo per un import de 11.499,84€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
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Es proposa: 
 
"1. Reconèixer i abonar el deute per un import total de 11.499,84 € (IVA inclòs),  corresponent 
a les factura núm. 87, a Munditubo SA, CIF A07187016, pel lloguer de la bastida del fossat del 
castell de Bellver del gener de 2018 al gener de2019, amb càrrec a la partida 
03.33603.6190016 (Castell de Bellver.- Inversions de consolidació estructural), del vigent 
Pressupost de Despeses. 
 
2. Comunicar-ho al Departament Financer i a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
37. Reconeixement de deute corresponents per les despeses generades pel projecte 
Stolpersteiner per un import de 846,25€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Reconèixer i abonar els següents deutes corresponents per les despeses generades pel 
projecte Stolpersteiner:  
 
- Fra. núm. 13925. Import total de 140 euros (127,27 euros, més 12,73 d’IVA) a Viajes Martel 
SL, CIF B07030109, amb càrrec a la partida 03.33601.22606 (Centre Maimó.- reunions, 
conferències, cursets) del Pressupost de Despeses de 2019. 
 
- Fra. núm. C/000001/19/01. Import total de 406,25 € (imposts inclosos no deduïbles) a Viajes 
Kronos, CIF A 07031529, amb càrrec a la partida 03.33601.22300 (Centre Maimó.- transports) 
del Pressupost de Despeses de 2019. 
 
-Fra. núm. 02/2010. Import total de 300 € (exempts d’IVA) i amb la corresponent retenció 
d’IRPF a Miquel Àngel Aguiló Matas, NIF 43058567Z, amb càrrec a la partida 03.33601.22711 
(Centre Maimó.- contractació artística) del Pressupost de Despeses del 2019. 
 
2. Comunicar-ho al Departament Financer i als interessats." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
38. Reconeixement de deute a l'empresa Nova Area SL per un import de 260,89€ i a Maria 
Barceló Morey per un import de 250,83€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1. Reconèixer i abonar el deute per un import total de 260,89 € (IVA inclòs),  corresponents a 
les factures núm. 93/1, 93/2, 93/3, 93/4, 93/5, 93/6, 93/7, 93/8 i 93/9, a Nova Area SL, CIF B 
07241342, pel subministrament de revistes al mes de desembre de 2018 a les biblioteques 
municipals, amb càrrec a la partida 03.33210.22001(Biblioteca.- premsa, revistes i publicitat) 
del vigent Pressupost de Despeses. 
 
2. Reconèixer i abonar el deute per un import total de 250,83 € (IVA inclòs), corresponents a 
les factures núm. 1/1, 1/2, 1/3, 1/4, 1/5, 1/6 i 1/16, a Maria Barceló Morey,NIF 42988058 T, pel 
subministrament de revistes al mes de desembre de 2018 a les biblioteques municipals, amb 
càrrec a la partida 03.33210.22001 (Biblioteca.- premsa, revistes i publicitat) del vigent 
Pressupost de Despeses. 
 
3. Comunicar-ho al Departament Financer i a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
39. Reconeixement de deute a l'Associació El Mirall per un import 200€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Reconèixer i abonar el deute per un import de 200 euros (192,30 euros, més 7,70  d’IVA), 
corresponents a les factures núm. 1/19 i 3/19, a l’Associació El Mirall, CIF G07278385, pel 
subministrament de la revista el Mirall, de gener a desembre de 2018 a les biblioteques 
municipals de Cort, Josep M. Llompart, Joan Alcover i Son Cànaves, amb càrrec a la partida 
03.33210.22001 (Biblioteca.- premsa, revistes i publicitat) del vigent Pressupost de Despeses. 
 
2. Comunicar-ho al Departament Financer i a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
40. Reconeixement de deute a l'empresa URBIA INTERMEDIACIONS ING. Y SERV. SA per un 
import de 1.483,16€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa URBIA INTERMEDIACION ING. Y SERV. S.A. 
amb cif A07077969,  relatiu a la factura SV 18 143 de data 30.09.19 per un import de 1.483,16 
€ amb càrrec a la partida 21 34200 21200 del vigent pressupost del Institut Municipal de 
l’Esport." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
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41. Reconeixement de deute a l'empresa Massanella 1965 per un import de 45,28€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-  RECONEIXER EL DEUTE corresponent a la factura nums. num. FAM/35426,  de data 
20/09/2018,   (Registrades degudament en el SICAL WIN) de l’empresa Massanella 1965, SAU 
CIF. N. A07014582, amb domicili al Carrer Gremi Corredors, num. 20 de Palma; per un import 
total de 45,28 euros iva inclòs (37,42 euros més IVA 7,86 euros)en concepte de material per a 
manteniment i conservació de les instal·lacions del Centre Sanitari Municipal de Protecció 
Animal, amb càrrec a la partida num. 143112022199 del vigent pressupost 2019.  
 
2.- Abonar a l’ esmentada empresa la quantitat totalde45,28 euros iva inclòs, un cop haver 
conformat la factura per part del tècnic municipal responsable." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
42. Reconeixement de deute pel subministrament d'energia elèctrica i subministrament 
d'aigua per un import total de 2.373,54€ (PalmaActiva) 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial dels crèdits que se detallen a continuació, que fan 
un total de 2.373,54euros (DOS MIL TRES-CENTS SETANTA-TRES EUROS AMB CINQUANTA 
QUATRE CÈNTIMS). 
 
EXERCICI 2018 
 
Aplicació Pressupostària: 40.43310.2210100 ACCIÓ DESENVOLUPAMENT EMPRESARIAL.- 
SUBMINISTRAMENT AIGUA 
PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE CIF: P5701503D 
Import total: 673,28 euros 
Data:  05.02.18 
 
Despeses bestretes part Local Pescadors,1 
Import:  351,72 € 
Concepte: Despeses bestretes subministrament aigua any 2017 local Pescadors,1  (EMAYA SA; 
CIF: A07000029) 
 
Despeses bestretes part Local Forn Olivera,6 
Import: 321,56 € 
Concepte: Despeses bestretes subministrament aigua any 2017 local Forn Olivera,6. 
                            (EMAYA SA; CIF: A07000029) 
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Aplicació Pressupostària: 40.43310.2210000 ACCIÓ DESENVOLUPAMENT EMPRESARIAL.- 
SUBMINISTRAMENT ENERGIA ELECTRICA 
PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE CIF: P5701503D 
Import total:  30,60 euros 
Data:                 05.02.18 
 
Despeses bestretes part Local Pescadors,1 
Import:  30,60 € 
Concepte: Despeses bestretes subministrament elèctric any 2017 local Pescadors,1 (Endesa 
Energia XXI, SLU; CIF: B82846825) 
 
EXERCICI 2017 
 
Aplicació Pressupostària: 40.43310.2210100 ACCIÓ DESENVOLUPAMENT EMPRESARIAL.- 
SUBMINISTRAMENT AIGUA 
PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE CIF: P5701503D 
Import total: 335,91 euros 
Data: 03.02.17 
 
Despeses bestretes part Local Pescadors,1 
Import: 44,63 € 
Concepte: Despeses bestretes subministrament aigua any 2016 local Pescadors,1  (EMAYA SA; 
CIF: A07000029) 
 
Despeses bestretes part Local Forn Olivera,6 
Import:               291,28 € 
Concepte:  Despeses bestretes subministrament aigua any 2016 local Forn Olivera,6. 
 (EMAYA SA; CIF: A07000029) 
 
Aplicació Pressupostària: 40.43310.2210000 ACCIÓ DESENVOLUPAMENT EMPRESARIAL.- 
SUBMINISTRAMENT ENERGIA ELECTRICA 
PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE CIF: P5701503D 
Import total: 429,97 euros 
Data:  03.02.17 
 
Despeses bestretes part Local Pescadors,1 
Import: 429,97 € 
Concepte: Despeses bestretes subministrament elèctric any 2016local Pescadors,1 (Endesa 
Energia XXI, SLU; CIF: B82846825) 
 
EXERCICI 2016 
 
Aplicació Pressupostària: 40.43310.2210100 ACCIÓ DESENVOLUPAMENT EMPRESARIAL.- 
SUBMINISTRAMENT AIGUA 
PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE CIF: P5701503D 
Import total:  748,09 euros 
Data: 04.02.16 
 
Despeses bestretes part Local Pescadors,1 
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Import:   369,56 € 
Concepte: Despeses bestretes subministrament aigua any 2015 local Pescadors,1  (EMAYA SA; 
CIF: A07000029) 
 
Despeses bestretes part Local Forn Olivera,6 
Import: 378,53 € 
Concepte:  Despeses bestretes subministrament aigua any 2015 local Forn Olivera,6. 
                            (EMAYA SA; CIF: A07000029) 
 
Aplicació Pressupostària: 40.43310.2210000 ACCIÓ DESENVOLUPAMENT EMPRESARIAL.- 
SUBMINISTRAMENT ENERGIA ELECTRICA 
PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE CIF: P5701503D 
Import total: 28,30 euros 
Data:  04.02.16 
 
Despeses bestretes part Local Pescadors,1 
Import: 28,30 € 
Concepte: Despeses bestretes subministrament elèctric any 2015 local Pescadors,1 (Endesa 
Energia XXI, SLU; CIF: B82846825) 
 
 
EXERCICI 2015 
 
Aplicació Pressupostària: 40.43310.2210100 ACCIÓ DESENVOLUPAMENT EMPRESARIAL.- 
SUBMINISTRAMENT AIGUA 
PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE CIF: P5701503D 
Import total: 112,69 euros 
Data: 04.02.15 
 
Despeses bestretes part Local Pescadors,1 
Import: 112,69 € 
Concepte:  Despeses bestretes subministrament aigua any 2014 local Pescadors,1  (EMAYA 
SA; CIF: A07000029) 
 
Aplicació Pressupostària: 40.43310.2210000 ACCIÓ DESENVOLUPAMENT EMPRESARIAL.- 
SUBMINISTRAMENT ENERGIAELECTRICA 
PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE CIF: P5701503D 
Import total: 14,70 euros 
Data: 04.02.15 
 
Despeses bestretes part Local Pescadors,1 
Import:  14,70 € 
Concepte:  Despeses bestretes subministrament elèctric any2014 local Pescadors,1 (Endesa 
Energia XXI, SLU; CIF: B82846825) 
       
2n. Autoritzar, disposar i reconèixer les obligacions a favor dels tercers relacionats,  amb càrrec 
a les aplicacions de l’exercici 2019 que s’hi indiquen, per import total de 2.373,54 euros (DOS 
MIL TRES-CENTS SETANTA-TRES EUROS AMB CINQUANTA QUATRE CÈNTIMS). 
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3r. Proposar a la Gerència de l’Agència de Desenvolupament Local de l’Ajuntament de Palma 
l’ordenament dels pagaments a favor del Patronat Municipal de l’Habitatge. 
 
4t. Implementar les mesures administratives procedimentals i comptables adients per a 
l’execució del present acord. 
 
5è. Donar compte al Consell Rector de l’adopció d’aquest acord a la primera reunió ordinària 
que celebri." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
43. Reconeixement de deute a persones físiques, empreses i entitats per un import total de 
8.002,5€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Reconèixer el deute extrajudicial de crèdit amb les persones físiques / empreses / entitats, 
que es detallen a continuació, amb motiu d´abonar les factures pendents dels exercicis 2017 i 
2018, d’acord amb els informes tècnic del dies 16 de gener, 5 i 13 de febrer de 2019: 
 
FACTURA: 17FE00063, data 08/05/17 
PROVEÏDOR: Antonio Mesquida Salas,  amb NIF: 34069855R 
CONCEPTE: Lloguer cabines sanitàries portàtils, Festival "Ona Mediterrania", 5/05/2017 
IMPORT: 181,50 € 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33433.20800 (Música per Palma.- Arrend. Altre Immobil. 
Material), 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2019/3346 
 
FACTURA: 17FE00072, data 22/05/17 
PROVEÏDOR: Antonio Mesquida Salas,  amb NIF: 34069855R 
CONCEPTE: Lloguer cabines sanitàries portàtils,Festival "Cul de Sac" , 19/05/17 
IMPORT: 350,90 € 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33433.20800 (Música per Palma.- Arrend. Altre Immobil. 
Material). 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2019/3347 
 
FACTURA: 17FE00073, data 22/05/17 
PROVEÏDOR: Antonio Mesquida Salas,  amb NIF: 34069855R 
CONCEPTE: Lloguer cabines sanitàries portàtils, Festival "Cul de Sac", 20/05/2017 
IMPORT:  350,90 € 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33433.20800 (Música per Palma.- Arrend. Altre Immobil. 
Material) 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2019/3348 
 
FACTURA: 17FE00081, data 20/06/17 
PROVEÏDOR: Antonio Mesquida Salas,  amb NIF: 34069855R 
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CONCEPTE: Lloguer cabines sanitàries portàtils, Diada per la llengua de l´Obra Cultural Balear, 
dia 17/06/2017 
IMPORT:   174,90€ 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33433.20800 (Música per Palma.- Arrend. Altre Immobil. 
Material) 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE:2019/3349 
 
FACTURA: 17FE00158, data 02/10/17 
PROVEÏDOR: Antonio Mesquida Salas,  amb NIF: 34069855R 
CONCEPTE: Lloguer cabines sanitàries portàtils, FIRA B del Govern de les Illes Balears dia 
23/09/2017 
IMPORT:  256,30 € 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33433.20800 (Música per Palma.- Arrend. Altre Immobil. 
Material) 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2019/3350 
 
FACTURA: 02/2017, data 31/05/17 
PROVEÏDOR: AIRES MALLORQUINS, amb CIF: G-57404253 
CONCEPTE: Ballada popular, dia 28 maig de 2017, a l´espai Jaume Company 
IMPORT: 550 €. 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33433.22711 (Música per Palma.- Contractació artística) 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2019/3401 
 
FACTURA: 2018-58 
PROVEÏDOR: TOT I MÉS ART I SALUT S.L., amb CIF: B16558793 
CONCEPTE: Contractació artística per al concert de l´acte de reconeixement a Marusa Cano, 8 
novembre, al TMXF 
IMPORT:  3.839 € 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33406.22711 (Cultura Popular.- Contractació Artística) 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2018/20902 
 
FACTURA:  07/18 
PROVEÏDOR: DavidFiuza Souto, amb CIF: 44.836.252-Y 
CONCEPTE: Honoraris director convidat per assajos i concert de l´11 al 14 de desembre de 
2018. 
IMPORT:  2.299,00 € 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33430.22799 (Música.- Treballs Realitzats Per Altres 
Empreses i Professionals) 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2018/20902 
 
2. Comunicar-ho al Departament Financer i a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
44. Reconeixement de deute a l'empresa Tesitniv SL per un import de 605€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
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Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer i abonar el deute de la factura número 1/2019 a nom de Tesitniv SL amb CIF 
B57388084, corresponen a la cessió de l'obra "I cannot not comunicate" per a l'exposició 
colectiva "Tots els canvis s'han desat", amb n import de 605 euros dels quals 105 euros 
corresponen a l'IVA, amb càrreg a la partida 03.333.12.208.00 Museus-Solleric-Arrendaments 
Altre Immòbil, del vigent pressupost de despeses. 
 
2. Comunicar el present acord a les persones interessades i a les seccions de Comptabilitat i 
Intervenció." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
45. Reconeixement de deute a l'empresa CANON ESPAÑA, SA per un import de 707,50€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r) RECONÈIXER EL DEUTE de la factura núm. 401354797, de data 05/12/2018, BASE 
IMPOSABLE 253,79 euros, IVA 21% 53,30 euros; TOTAL IMPORT: 307,09 euros ( tres-cents set 
euros en nou cèntims), i de la factura núm. 401367429, de data 19/12/2018, BASE IMPOSABLE 
330,92 euros, IVA 21% 69,49 euros; TOTAL IMPORT: 400,41 euros (quatre-cents euros amb 
quaranta-un cèntims), a l’empresa CANON ESPAÑA SA NIF: A28122125 pel manteniment 
durant els mesos de novembre i desembre de la fotocopiadora en color multifunció Canon 
IRC3580 Ne MODELS. D'aquest contracte no es deriven obligacions posteriors i no hi ha 
fraccionament del mateix. 
 
2n) ABONAR a l’empresa CANON ESPAÑA SA l’import de 707,50-€  (set-cents set euros amb 
cinquanta cèntims), assenyalat al paràgraf anterior, quantitat que serà carregada a l’aplicació 
08.151.00.219.00 (Urbanisme – manteniment d’altre immobilitzat material)del pressupost 
municipal vigent. De l'extrapolació matemàtica de la despesa efectuada enla vinculació a la 
qual pertany l'aplicació es dedueix que la imputació d'aquests 707,50€ no impedirà l'atenció 
de les restants despeses fins a cap d'any. 
 
3r) DONAR COMPTE al Departament Financer (Comptabilitat) als efectes oportuns. 
 
4t) NOTIFICAR aquesta resolució a CANON ESPAÑA SA, NIF: A28122125." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
46. Reconeixement de deute a l'empresa  Malla SA per un import de 33,88€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1.-Reconèixer el deute per un import  de 33,88 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. EX18-
07267, corresponent  a la empresa  Malla S.A. amb CIF A07015605 i domicili al carrer Fray 
Juníper Serra 11, 07014Palma. 
 
2.-Carregar l’import de33,88 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
47. Reconeixement de deute a l'empresa Radio Popular, SA per un import de 532,20€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 532,20 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. 
0310200995, corresponents  ala empresa  Radio Popular S.A. amb CIF A28281368 i domicili al 
carrer Jaime III, 18 4º 07012-Madrid. 
 
2.-Carregar l’import de 532,20 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
48. Reconeixement de deute a l'empresa Agència EFE SAU per un import de 907,50€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 907,50 euros (IVA inclòs) corresponents  a la 
empresa  Agència EFE S.A.U.,amb CIF A28028744 i domicili a l’avinguda de Burgos 8B  28036-
Madrid, segons la factura: 
Nº: 20024431 de 31 de desembre de 2018. 
Concepte: serveis mes de desembre 2018  import: 907,50 € (IVA inclòs) . 
 
2.- Carregar l’import de 907,50 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
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Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
49. Reconeixement de deute a l'empresa Di7 Comunicació, SL per un import de 976,91€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 976,91 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. 
1808032, corresponent  a la empresa  Di7 Comunicació S.L. amb CIF B07649825 i domicili al 
carrer Sor Francinaima Cirer 8b 07350 Binissalem. 
 
2.-Carregar l’import de 976,91 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
50. Reconeixement de deute a l'empresa Hora Nova, SA per un import de 1.191,85€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 1.191,85 euros (IVA inclòs) dela factura  núm. 
M159004, corresponents  a la empresa  Hora Nova S.A. amb CIF A07242753 i domicili al carrer 
Paseo Mallorca 9A 07011, Palma. 
 
2.-Carregar l’import de 1.191,85 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
51. Reconeixement de deute a l'empresa Di7 Comunicació, SL per un import de 1.427,03€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1.-Reconèixer el deute per un import  de 1.427,03 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. 
1809103, corresponent  a la empresa  Di7 Comunicació S.L. amb CIF B07649825 i domicili al 
carrer Sor Francinaima Cirer 8b 07350 Binissalem. 
 
2.-Carregar l’import de 1.427,03 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
52. Reconeixement de deute a l'empresa Di7 Comunicació, SL per un import de 2.069,10€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 2.069,10 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. 
1809107, corresponent  a la empresa  Di7 Comunicació S.L. amb CIF B07649825 i domicili al 
carrer Sor Francinaima Cirer 8b 07350 Binissalem. 
 
2.-Carregar l’import de 2.069,10 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
53. Reconeixement de deute a l'empresa Agenciacom, SL per un import de 1.694€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 1.694,00 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. 
00654, corresponent  a la empresa  Agenciacom S.L.amb CIF B57918617 i domicili a l’avinguda 
Antoni Maura 36A 07141Marratxí. 
 
2.-Carregar l’import de 1.694,00 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
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54. Reconeixement de deute a l'empresa Agenciacom, SL per un import de 1.694€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 1.694,00 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. 
00653, corresponent  a la empresa  Agenciacom S.L. amb CIF B57918617 i domicili a l’avinguda 
Antoni Maura 36A 07141Marratxí. 
 
2.-Carregar l’import de 1.694,00 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
55. Reconeixement de deute a l'empresa Ibza Global Radio TV, SL per un import de 201,66€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 201,66 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. D/574, 
corresponent  a la empresa  Ibiza Global Radio TV S.L. amb CIF B57636250 i domicili al CM 
Viejo de San Mateo,3- 07800 Ibiza. 
 
2.-Carregar l’import de 201,66 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
56. Reconeixement de deute a l'empresa Ibiza Global Radio TV, SL per un import de 201,66€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 201,66 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. D/575, 
corresponent  a la empresa  Ibiza Global Radio TV S.L. amb CIF B57636250 i domicili al CM 
Viejo de San Mateo,3- 07800 Ibiza. 
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2.-Carregar l’import de 201,66 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
57. Reconeixement de deute a l'empresa Ibiza Global Radio TV, SL per un import de 201,66€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 201,66 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. D/576, 
corresponent  a la empresa  Ibiza Global Radio TV S.L. amb CIF B57636250 i domicili al CM 
Viejo de San Mateo,3- 07800 Ibiza. 
 
2.-Carregar l’import de 201,66 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
58. Reconeixement de deute a l'empresa Malla, SA per un import de 84,70€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 84,70 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. EX18-
06150, corresponent  a la empresa  Malla S.A. amb CIF A07015605 i domicili al carrer Fray 
Juníper Serra 11, 07014Palma. 
 
2.-Carregar l’import de84,70 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
59. Reconeixement de deute a l'empresa Malla, SA per un import de 338,80€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
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Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 338,80 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. EX18-
06552, corresponent  a la empresa  Malla S.A. amb CIF A07015605 i domicili al carrer Fray 
Juníper Serra 11, 07014 Palma. 
 
2.-Carregar l’import de 338,80 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
60. Reconeixement de deute a l'empresa Malla, SA per un import de 84,70€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 84,70 euros (IVA inclòs) de la  factura  núm. EX18-
07266, corresponent  a la empresa  Malla S.A. amb CIF A07015605 i domicili al carrer Fray 
Juníper Serra 11, 07014Palma. 
 
2.-Carregar l’import de84,70 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
61. Reconeixement de deute amb T-Systems des 2018 i gener 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i  4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Reconèixer el deute existent amb l'empresa T-Systems ITC IBERIA S.A.U. amb NIF 
A81608077 per un import de 601.468,25 euros (IVA inclòs) corresponent al període de nul·litat 
comprés entre desembre 2018 i gener de 2019 com a quantia de caràcter indemnitzatòria i de 
rescabalament pel cost dels serveis prestats d'acord amb l'informe auditor i l’informe del 
gerent de l’IMI amb càrrec a la partida pressupostaria 009205022797, prestació integral de 
serveis tecnològics i qualitat de l’exercici 2018 RC 220190000231. 
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Segon.- Rebutjar el pagament de les factures de desembre2018 i gener 2019 conforme 
estableix el dictamen favorable 164/2016 que acordà la nul·litat del contracte de prestació 
integral de serveis tecnològics i de qualitat. 
 
Tercer.- Notificar a T-Systems aquesta resolució per període de 10 dies perquè realitziles 
al·legacions que al seu dret i requerir-la perquè emeti nova factura per la quantia indicada en 
el punt primer sense perjudici de les accions que entengui corresponen al seu dret per les 
restants quanties reclamades per l'entitat principal.” 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
62. Reconeixement de deute a SAMSIC els mesos de desembre 2018 i gener 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i  4 abstencions (PP i C's) amb una esmena 
per afegir al quart paràgraf: " i 2019 RC 220190000113 per import de 4.645,19 euros." 
 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar el reconeixement de deute a SAMSIC NIF B 39023601 les següents factures: 
 
Factura 2019 832 de data 31 de gener de 2019 per import de 4.477,00 euros IVA inclòs , i la 
factura 2019835 de 31 de gener per import de 168,19 euros IVA inclòs corresponent als serveis 
prestat en el mes de gener. 
 
Factura 2018 14134 de data 31 de desembre de 2018 per import de 4.477,00 euros , IVA inclòs 
i la factura 2018 14741 de data 31 de desembre de 2018 per un import de 168,19 euros,IVA 
inclòs corresponent als serveis prestat en el mes de desembre. 
 
Amb càrrec a la partida pressupostària 00 92050 22700 Despeses de Neteja de l’exercici 2019 
RC 220190000139 per import de 4.645,19 euros, i 2019 RC 220190000113 per import de 
4.645,19 euros." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
63. Reconeixement de deute a l'empresa LABAQUA, SA per un import de 54.984,27€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. RECONÈIXER EL DEUTE a l’empresa LABAQUA, S.A amb CIF. ESA03637899 i domiciliada al 
carrer del Dracma, P16-17-18, del polígon Atalayas d’Alacant (03114), corresponent a les 
factures i per un import següents : 
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x.- Factures  números 1177022860 de 11.05.2016; 177024201 de 08.06.2016; 1177025292 de 
06.07.2016; 1177026466 de03.08.2016; 1177027919 de 14.09.206; 1177029456 de 
06.10.2016; 1177030827 de 02.11.2016 i per un import de 4.404,01 € cadascuna d’elles. 
 
x.- Factura  número1177050127 de 14.12.2017 i per un import de 20.636,55€ i factura número 
1177051069 de 11.01.2018i per un import de 7.923,66 €. 
 
La quantitat total de 54.984,27 €  (cinquanta-quatre mil  nou-cents vuitanta-quatre euros amb 
vint-i-set cèntims d’euro, IVA inclòs), corresponent a les factures referides -8 en total-, es pot 
carregar a la partida 10 32320 22731 EDUCACIÓ.-GESTIÓ LEGIONEL·LOSIS del vigent pressupost 
de despeses 2019. 
 
2on.- NOTIFICAR aquest acord a l’empresa interessada i COMUNICAR al departament de 
comptabilitat als efectes oportuns." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
64. Aprovar la modificació de crèdit n. 1, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit 
finançat amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 1, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes 
les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Aug. Crèdit Def. 
09 92080 1510001 POBLACIÓ.- ELECCIONS GENERALS 0,00 125.000,00 125.000,00 
09 92080 20200 POBLACIÓ.- LLOGUER LOCAL MATERIAL ELECTORAL 40.000,00
 40.000,00 80.000,00 
09 92080 22610 MATERIAL LOCAL ELECTORAL 10.000,00 10.000,00 20.000,00 
09 92080 22700 ESTADÍSTICA I POBLACIÓ.- NETEJA COL·LEGIS ELECTORALS
 25.000,00 25.000,00 50.000,00 
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  200.000,00  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Dismin. Crèdit Def. 
02 92900 50000 FONS DE CONTINGÈNCIA.- ART. 31 LLEI ORGÀNICA 2/2012
 3.700.000,00 200.000,00 3.500.000,00 
   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  200.000,00  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
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3.Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients pera 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
65. Aprovar la modificació de crèdit n. 2, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit 
finançat amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n. 2, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes 
les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Aug. CrèditDef. 
11 17100 63300 PARCS I JARDINS.- REPOSICIÓMAQUIN., INST. TÈC. I UTILLATGE. 0,00
 14.326,40 14.326,40 
12 13200 22601 POLICIA.- ATENCIONS PROTOCOLÀRIES 6.000,00 3.000,00
 9.000,00 
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  17.326,40  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials    Dismin. Crèdit Def. 
11 17100 22747 PARCS I JARDINS.- CONTRACTES MANTENIMENT 9.923.468,39
 14.326,40 9.909.141,99 
12 13200 22606 POLICIA.- REUNIONS I CONFERÈNCIES 3.000,00 3.000,00 0,00 
   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  17.326,40  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament." 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
Aprovat:  per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
66. Aprovar la modificació de crèdit n. 3, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit 
finançat amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
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Es proposa: 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n. 3, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit finançat 
amb baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes 
les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Aug.  CrèditDef. 
05 23130 6090099 EDUSI.- DEMOLICIÓ ROBERT GRAVES 0,00 55.000,00 55.000,00 
08 23110 619009 EDUSI.- EQUIPAMENT CASES DEL RETIRO 0,00 13.403,00
 13.403,00 
08 92500 6320099 EDUSI.- EQUIPAMENT C/ JOAN MIRO, 314 0,00 6.897,00
 6.897,00 
08 92500 6250099 EDUSI.- MOBILIARI EQUIPAMENTS PLP 0,00 15.350,00
 15.350,00 
08 15100 6400099 EDUSI.- ACCESSIBILITAT I CONNECTIVITAT PLP 0,00 70.600,00
 70.600,00 
08 33750 62203 EQUIPAMENT SOCIOCULTURAL.- CASAL DE BARRI GÈNOVA
 50.527,65 18.770,65 69.298,30 
08 33602 61901 MURADA BALUARD DEL PRINCEP 0,00 4.054,96 4.054,96 
     184.075,61  
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES    
    
B) DISMINUCIÓ DEDESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Dismin. Crèdit Def. 
08 34200 7220099 EDUSI.- REDACCIÓ PROJECTE S'AIGUA DOLÇA 262.279,28
 18.500,00 243.779,28 
08 15101 64011 PLAGENERAL - ELABORACIÓ 341.596,00 165.575,61 176.020,39 
   TOTAL DISMINUCIÓDE DESPESES  184.075,61  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals,administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
67. Aprovar la modificació de crèdit n. 3, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 3, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. ant. Aug. Crèdi Def. 
02 92000 22605 INDEMNITZACIONS PER RESPONSABILITAT PATRIMONIAL
 500.000,00 1.403.141,52 1.903.141,52 
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  1.403.141,52  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. ant. Dismin. Crèdi Def. 
02 92900 50000 FONS DE CONTINGÈNCIA.- ART. 31 LLEI ORGÀNICA 2/2012
 3.700.000,00 1.403.141,52 2.296.858,48 
   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  1.403.141,52  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació,previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions encontra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
68. Aprovar la modificació de crèdit n. 4, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 4, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DEDESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Aug. Crèdit Def. 
12 13600 63200 BOMBERS.- REFORMA CUINA PARC SA TEULERA 0,00 2.974,18
 2.974,18 
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  2.974,18  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Dismin. Crèdit Def. 
12 13600 21200 BOMBERS.- REPARAC. I CONSERV. EDIFICIS 30.000,00 2.974,18
 27.025,82 
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   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  2.974,18  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
69. Aprovar la modificació de crèdit n. 4, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 4, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 
A) Augment de Despeses    
Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits inicial Aug. Crèdit Def. 
11 93320 22700 EDIFICIS MÚLTIPLES.- CONTRACTES NETEJA 1.230.949,78
 15.497,00 1.246.446,78 
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  15.497,00  
B) Disminució de Despeses    
Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits inicial Dismin. Crèdit Def. 
11 17100 22747 PARCS I JARDINS.- CONTRACTESMANTENIMENT 9.923.468,39
 15.497,00 9.907.971,39 
   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  15.497,00  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
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70. Aprovar la rectificació de l'acord del Ple de data 28 de febrer de 2019 del Compte General 
de 2017 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER I ÚNIC. – Aprovar la rectificació de l’acord del Ple de data 28 de febrer de 2019 en 
l’apartat de l’Informe d’Intervenció num.219-2018 pàgines 26 a 52, ja que es va produir un 
error material en el muntatge del pdf i les dades referents als informes de les comptes anuals 
de les empreses municipals (EMAYA, EFM, EMT i SMAP) no eren correctes ni coincidents amb 
els informes aprovats pels Consells d’Administració de dites empreses en el mes de juny del 
2018. Es torna a muntar el PDF amb l’Informe d’Intervenció de forma correcta." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
71. Aprovar la revisió del Catàleg d'Establiments Emblemàtics de Palma realitzada per la 
Comissió Tècnica en data 22 de febrer de 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar la revisió del "Catàleg d’Establiments Emblemàtics de Palma" realitzada per la 
comissió tècnica en data22 de febrer de 2019.  
 
2n.  Aprovar la pèrdua de la condició d’Establiments Emblemàtics de Palma de les següents:  
 
-Los Oficios Terrestres – fitxa núm. 58 per canvi d’activitat, al haver modificat la seva activitat, 
de perruqueria i llibreria ha passat a desenvolupar tan sols l’activitat de llibreria, essent la 
combinació d’ambdues activitats el fet sobre el qual es considerava la singularitat. Per la qual 
cosa no resulta catalogable.  
-  Palacio del Calzado, – fitxa núm. 64 - per causa del cessament en la seva activitat econòmica i 
tancament del negoci.  
 
3r Aprovar la inclusió dins del "Catàleg d’Establiments Emblemàtics de Palma" dels 14 següents 
establiments comercials: 
 
NOM  CATEGORIA  
Bar Central (Antic cafè des Coll)  2 (antiguitat i activitat singular) 
Bar Espanya(Antic Can Vinagre)  2 (antiguitat i activitat singular) 
Bar Flexas    2 (antiguitat i activitat singular) 
Bar Molinar (Ca'n Pep)  3 (antiguitat) 
Bodega La Rambla               2 (antiguitat i activitat singular) 
Cafè Ca'n Salat                  2 (antiguitat i activitat singular) 
Can Eduardo       3 (es valora  l’antiguitat) 
Colmado Santo Domingo      2 (antiguitat i activitat singular) 
Cuchilleria Amengual               3 (activitat singular) 
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Encuadernaciones Reinés             2 (antiguitat i activitat singular) 
Fornet de sa Soca      2 (antiguitat i activitat singular) 
Gelats Paco                      2 (antiguitat i activitats singular) 
Merceria Nadal                    1B (antiguitat i activitat molt singular) 
Tapicerías Hernández     3 (per antiguitat) 
 
4t. Les 90 fitxes del Catàleg d’Establiments Emblemàtics de Palma" seran publicades a la 
pàgina web de PalmaActiva "www.palmaactiva.com".   
 
5è. Notificar aquest Acord als interessats i publicar-ho al Butlletí Oficial de les Illes Balears."  
 
Aprovat per unanimitat 
 
72. Aprovar inicialment la modificació del PGOU referida al canvi de qualificació de l’ 
equipament docent EQ4b/DO-P 29-01-E, passant de zona EQ4b a zona EQ0M. PA2016/0003 
01PRAI260 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 6 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i C's) i 3 abstencions (PP). 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma, referida al canvi de qualificació de l’ 
equipament docent EQ4b/DO-P 29-01-E, passant de zona EQ4b a zona EQ0M on el tipus d’ 
edificació és segons volumetria específica, amb la finalitat de poder ampliar l’ edificació 
existent i poder ubicar-hi l’ escola elemental de música. La proposta de modificació ha estat 
redactada pels Serveis Tècnics de Planejament, a instàncies de l’ Institut d’ Infraestructures i 
Serveis Educatius i Culturals (IBISEC), i es correspon amb la següent  documentació: còpia en 
paper  amb entrada al Registre de Planejament el 05/02/19, núm. 90, i arxius electrònics: 
I:\DOC TECNICA ORIGINAL\PA DOC TECNICA ORIGINAL\PA2016-0003-MOD PGOU EQ DOSON 
SERRA\PA2016-0003-v20190204-AI 
 
2. Sol·licitar a la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears el seu pronunciament en el 
sentit que aquesta modificació puntual del PGOU no té efectes significatius en el medi ambient 
i, per tant, no cal que se subjecti al procediment d’ avaluació ambiental estratègica, d’ acord 
amb l’ informe de data 05/02/2019, emès per la tècnica municipal de medi ambient, que s’ 
incorpora com Annex al present acord, i el qual conclou que el canvi d’ ordenació urbanística 
de la parcel·la d’ equipament docent del CEIP Son Serra amb l’ objectiu d’ augmentar l’ 
edificabilitat per ampliar les instal·lacions del centre per l’ escola de música elemental és una 
modificació d’ escassa entitat donat que afecta a un àmbit reduït i l’ augment d’ edificabilitat 
no suposarà efectes significatius sobre el medi ambient 
No s’ aprovarà definitivament aquesta Modificació del PGOU mentre no hi hagi un 
pronunciament de la CMAIB i, si s’ escau, es facin tots els tràmits previstos a la legislació 
ambiental 
 
3. Sotmetre el projecte a informació pública de trenta dies mitjançant publicació d’edicte al 
BOIB i anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la Seu Electrònica de 
l’Ajuntament. 
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4.  Sol·licitar els informes que per toquin als organismes afectats per raó de la matèria; queden 
suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment, se’n sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe al 
Consell de Mallorca. 
 
5. Assenyalar, com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina l’article 51 
de la LUIB, les de l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin afectades pel vigent 
planejament. 
 
6. Comunicar el present acord a l’Oficina de Revisió del PGOU i a la resta de serveis que es 
puguin trobar afectats, així com a l’ Institut d’ Infraestructures i Serveis Educatius i Culturals 
(IBISEC)." 
 
Aprovat per 19 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i C's) i 9 abstencions 
(PP i Sr. Gijón) amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
73. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de requalificació i canvi de l’ús de 
l’equipament EQ2b/DP/P 41-09-P passant a la zona EQ3a i a l’ús assistencial i canviar l’ús 
principal de l’equipament EQ3a/DO-P41-10-P. PA2018/000201PRAI259 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma per, d’una banda, requalificar i 
canviar l’ús principal assignat de l’equipament EQ2b/DP/P 41-09-P passant a la zona EQ3a i a 
l’ús assistencial i, d’altra,canviar l’ús principal assignat a l’equipament EQ3a/DO-P 41-10-P, 
passant de l’ús docent a l’ús assistencial. Equipaments ubicats al carrer Juli Ramis nº4 i al 
carrer Ramon Nadal nº 4, respectivament. 
La proposta de modificació ha estat redactada pels Serveis Tècnics de Planejament i es 
correspon amb la   documentació  en paper amb entrada al Registre de Planejament el 5-02-
18, núm. 92 i amb els següents arxius electrònics: I:\DOC TECNICA ORIGINAL\PA DOC TECNICA 
ORIGINAL\PA2018-0002-MOD PGOU FUNDACIÓ ASPAS\PA2018-0002-v20190131 
Prèviament a l’aprovació definitiva se n’ha d’obtenir informe favorable de la Direcció General 
d’Aviació Civil i de la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears. 
 
2. Sotmetre el projecte a informació pública de 30 dies mitjançant publicació d’edicte al BOIB i 
anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la seu Electrònica de l’Ajuntament. 
 
3. Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria; queden 
suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment, se’n sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe al 
Consell de Mallorca, vist el que disposa l’article 72.3 i 73 de la Llei 23/2006, de 20 de 
desembre, de capitalitat de Palma de Mallorca. I concretament es demanarà informe a Servei 
d’ordenació del territori del Consell de Mallorca per estar la present modificació del PGOU dins 
l’AIP I del PTIM, tenint en compte el que estableix la disposició transitòria desena de dit 
instrument d’ordenació territorial. 
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4. Assenyalar, com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina l’article 51 
de la LUIB, les de l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin afectades pel vigent 
planejament. 
 
5. Comunicar el present acord a l’Oficina de Revisió del PGOU i a la resta de serveis que es  
puguin trobar afectats. 
 
6.Notificar a ASPAS." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
74. Aprovar inicialment el projecte de modificació del PGOU de Palma, referida al canvi d’ús 
del SGEC/CO-P 46-07-E, s’Escorxador, PA18/0014 01prai258 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma, referida al canvi d’ús del SGEC/CO-P 
46-07-E (s’Escorxador) que té actualment com ús principal assignat el comercial, assignant-li un 
altre ús principal que seria sociocultural, sanitari o recreatiu. 
La proposta de modificació ha estat redactada pels Serveis Tècnics de Planejament i es 
correspon amb la   documentació  en paper amb entrada al Registre de Planejament el 21-11-
18, núm. 858 que es correspon amb els següents arxius electrònics: I:\DOC TECNICA 
ORIGINAL\PA DOC TECNICA ORIGINAL\PA2018-0014-MOD PGOU S’ESCORXADOR\PA2018-
0014-v20181120-AI. 
Prèviament a l’aprovació definitiva se n’ha d’obtenir informe favorable de la Direcció General 
d’Aviació Civil. 
 
2. Sotmetre el projecte a informació pública de 30 dies mitjançant publicació d’edicte al BOIB i 
anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la seu Electrònica de l’Ajuntament. 
 
3. Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria; queden 
suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment,se’n sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe al 
Consell de Mallorca. 
 
4. Assenyalar, com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina l’article 51 
de la LUIB, les de l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin afectades pel vigent 
planejament. 
 
5. Comunicar el present acord a l’Oficina de Revisió del PGOU ia la resta de serveis quees  
puguin trobar afectats. 
 
6.  Notificar a Mercasa." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) amb el quòrum de la majoria absoluta 
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75. Aprovar definitivament el projecte de modificació de l’Estudi de Detall sobre volumetria i 
alineacions  de la parcel·la 1-11 al carrer Brotad, PE 2018/0001   05PRAD182 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar definitivament   el projecte de modificació de l’ Estudi de Detall sobre volumetria 
i alineacions  de la parcel·la 1-11 al carrer Brotad que es correspon amb la següent 
documentació: 
Projecte de Modificació de l’Estudi de Detall presentat en data 10-1-2019, excepte la pàgina 9 
de la Memòria i el Plànol d’ordenació de rasants núm. ED-02; i l’Annex presentat en data 25-2-
2019.    
 
 Això, atès el resultat de la informació pública i l’esmena de les prescripcions segons es va 
indicar a l’acord d’ aprovació inicial  de 12/09/2018, i les indicacions de la Direcció General de 
Recursos Hídrics. 
 
2n.- Notificar el present acord a TRAGSA Baleares, a la Fundació Orquestra Simfònica de les 
Illes Balears, així coma la Fundació Rafa Nadal. 
 
3r.- Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la qual cosa queda 
aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest 
acord. 
 
4rt.Assabentar del present acord en el termini de quinze dies al Consell Insular de Mallorca  
així com a l’ Arxiu d’ Urbanisme de les Illes Balears (Govern de les Illes Balears) amb un 
exemplar complet del present Estudi de Detall i degudament diligenciat,de conformitat al que 
disposen l’ art. 72 de la Llei 23/2006 de Capitalitat de Palma de Mallorca i l’ art. 168 del 
Reglament de la Llei balear 2/2014d’Ordenació i Ús del Sòl per l’ illa de Mallorca.  
 
5é- Donar trasllat del present acord als Serveis Municipals que es puguin trobar afectats." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
76. Aprovar definitivament la proposta de Modificació del Pla General per a la regulació 
aplicable als establiments turístics i albergs juvenils al municipi de Palma 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Bon dia. Presentem aquí una proposta important, que és la segona part d’una regulació de l’oferta 
turística d’allotjament de la nostra ciutat, que era la de lloguer vacacional, que se va aprovar fa uns 
mesos. Cerquem dos objectius molt clar. Per una part la sostenibilitat de l’oferta turística de la nostra 
ciutat. Tenim una capacitat de càrrega. L’objectiu de la ciutat des de fa ja temps, des de l’Àrea de 
Turisme i des de la Fundació de Turisme, no és que vinguin més turistes el mes d’agost, sinó que vinguin 
i allarguin la temporada turística i que vinguin més turistes en temporada baixa-mitja. Per tant, no es 
tracta ja de seguir augmentant la capacitat hotelera de la nostra ciutat, o d’allotjament turístic, sinó de 
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fer polítiques per allargar la temporada, i crear feina més estable, i de més qualitat. Això és un objectiu. 
El segon objectiu que se cerca amb aquesta modificació, és que el turista no competeixi amb el resident 
per l’habitatge. Per tant en aquest cas, lo que es prohibirà a partir d’aquest moment, per les llicències 
que es demanin a partir d’ara, és que un bloc d’edificis de pisos, se pugui convertir en un hotel. És a dir, 
que a partir d’ara els hotels no podran substituir a habitatge. Crec que això és una bona mesura, que és 
complementa amb el lloguer vacacional, que prohibeix a les plurifamiliars que pugui haver també ús 
turístic, i que cerca protegir l’accés del resident a l’habitatge, que per a nosaltres és una prioritat, i que 
ho té molt complicat, quan ha de competir amb una activitat econòmica com és la turística. Això és lo 
que avui se planteja, amb una modificació del Pla General, per establiments turístics, que sap que té un 
ampli consens ciutadà i empresarial, i duim per aprovació. Moltes gràcies. Ja definitiva.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí gràcies Sr. Batle. Nosaltres ens varem abstenir i mantindrem la nostra abstenció, perquè no 
entenem, creiem que no queden degudament justificades totes les, tots els motius que ha al·legat ara 
aquí el Sr. Hila. És a dir, estam xerrant d’allargar la temporada turística, i de dotar de feina estable en els 
treballadors de l’hostaleria. Sin embargo lo que fem és impedir que se facin més hotels. Impedint que se 
facin més hotels, i precisament lo únic que consentim serà que se facin hotels de 5 estrelles, perquè 
amb aquesta normativa lo únic que farem seran hotels de 5 estrelles, amb lo qual en certa forma pues 
van un poc en contra de lo que són les seves pròpies polítiques socials, és a dir, segons qui no se podrà 
permetre el luxe de venir de viatge a Palma, perquè no podrà pagar un hotel. Per altra banda, estam 
xerrant també de la competència amb els residents d’habitatge. Jo encara no he vist en aquest 
ajuntament, cap informe serio que demostri que efectivament el turisme, tant l’hoteler com la vivenda 
vacacional, perjudiqui a l’habitatge, a l’accés de l’habitatge pels ciutadans de Palma. I de fet, tenim en el 
nostre batle que està actualment denunciat i imputat per un, precisament per fer un informe.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vull matisar que no estic investigat eh.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Bé, no està investigat perquè no ha anat a.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“No, no, és perquè no digui mentides en aquest Plenari.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Perdoni, idò diré.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Perdoni, val idò, no dic cap mentida, vostè està querellat i estarà citat per anar a declarar, des del 
moment en que estigui citat.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“No investigat, no investigat.” 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
42

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
25

/0
4/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
9E

66
95

07
F

86
59

72
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 61 - 

Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“No, no, però ho estirà des del moment.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Quan ho estigui ja ho podrà dir, però ara no ho pot dir.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Perdoni, crec, vostès, bé ho diré pues, ho diré, és querellat i futur inevitablement investigat. No, no, és 
que és així.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Futur, el futur és incert.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Bé, ja ho veurem. Si se querella està admesa. Miri, no discutiré amb vostè qüestions processals penals, 
perquè crec que no tinc jo que discutir amb vostè d’aquestes coses. Per tant, lo que en definitiva volia 
dir és que, bé, amb aquests informes que vostès presenten, que realment no demostren que l’hostaleria 
pugui afectar a l’accés a la vivenda, pues evidentment no podem votar a favor, i per tant ens haurem 
d’abstenir com varem fer ja a la nostra Comissió.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Mire Sr. Hila, su discurso está lleno de falacias. Y lo desarrollaremos más tarde en el 
punto donde les vamos a reprobar por no haber llevado a cabo la revisión del Plan General. Pero lo 
cierto es que a lo largo de estos 4 años, ustedes se han dedicado a parchear la ciudad. Con esta es la 
dieciseisava modificación puntual del Plan General. No hay una visión de conjunto. Y realmente, ustedes 
no han hecho nada en política de vivienda. 850 viviendas en Son Busquets, que no van a ver la luz esta 
legislatura. 103 viviendas en la antigua prisión, que no van a ver la luz en esta legislatura. Y una 
modificación del Plan General, donde ustedes tenían el arma, la herramienta para realmente solucionar 
el tema de la vivienda. Es el ayuntamiento el que tiene la competencia de Urbanismo. Y es el urbanismo 
la medida para favorecer el acceso a la vivienda. Ustedes no lo han hecho, y han disfrazado sus discursos 
ideológicos de prioridad de la vivienda, cuando eso es una absoluta mentira. Por eso nosotros nos 
vamos a abstener también en este punto. Gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, es curioso. Muchas gracias. Si se abstienen y no votan en contra, tan mal no lo habremos 
hecho, porque debe ser por algo. Miren, dos temas. No, no, es así, todos conocemos como funciona el 
ayuntamiento. Dos temas, miren las querellas hoy en día es una práctica habitual de ciertos sectores, de 
lobbys de presión, que intentan que los gobiernos no defendamos el interés general, sino un interés 
concreto y particular. Se pueden utilizar, se utilizan cada día más y nadie está libre de querellas. La 
pasada legislatura se presentaron querellas, esta se han presentado, la siguiente se presentaran, y ya es 
una forma habitual de trabajar los lobbys. Si no haces lo que ellos te dicen te amenazan con una 
querella. Luego curiosamente estas personas se presentan por un partido político a las elecciones. Los 
que te presentan una querella, después se presentan a las elecciones en otro partido político. Bueno, 
cosas que ocurren y que yo también ya haría que empezásemos, cuando hablamos de querellas que te 
presentan por gobernar, no por corrupción, por gobernar, las pondría en un stand by, porque ya nadie 
está libre de esa práctica, y después queda en el acta y eres esclavo de lo que dijiste. Bueno, eso es una 
cosa sobre las querellas. Nosotros hemos venido aquí a defender el interés general. El que diga hoy en 
día en Palma, el que se atreva a decir que la actividad turística no afecta al acceso del residente a una 
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vivienda, es que no vive en Palma, vive en otro sitio. No viven en Palma. O debe ser que ustedes no 
salen a la calle a hablar con los ciudadanos, no se enteran de nada. Si esa es su posición, mi respuesta 
es, no se enteran de nada. Si les hacen falta informes para enterarse de lo que ocurre en la ciudad, es 
que no van a la ciudad. Sobre la política de vivienda, tiene gracia que nos diga esto el Partido Popular, 
que su única acción la pasada legislatura de política de vivienda en Palma. ¿Saben cuál fue? Vender un 
solar de vivienda para hacer un hotel, esa fue su gran política de vivienda, vendieron el solar que hay al 
lado del Baluard del Príncep, que ahora es un hotel. Esa fue. ¿Saben de alguna más? ¿Verdad que no? 
Fue su única acción. Nosotros ¿qué hemos hecho? Hemos puesto en marcha una Oficina antidesahucios, 
hemos cedido 8 solares al Govern para que construya vivienda, hay 11 proyectos en Palma ya en 
marcha, para 450 viviendas públicas. Hemos sacado las ayudas al alquiler joven, que este año se 
volverán a sacar ya para cualquier edad. Hemos sacado las ayudas a rehabilitación en barrios 
vulnerables, que de momento ya están por segunda edición en Son Gotleu, en las viviendas sociales del 
Camp Redó, y la primera Verge de Lluc. Y ya les digo que se van a ampliar a Son Roca y la zona de 
s’Arenal de Platja de Palma. Hemos regulado el alquiler vacacional, para que no compita un turista con 
un alquiler de residente. Acabamos de regular los establecimientos turísticos, para que un edificio de 
viviendas no se convierta en un hotel. Vayan a Son Espanyolet y pregunten a los vecinos por el hotel 
que, por un edificio de viviendas que se convirtió en hotel, y vayan a preguntarles a ellos. Pues eso en el 
futuro en Palma no podrá ocurrir. Y me dejo más medidas. Pero estas no son suficientes, no son 
suficientes, hay que poner muchas más medidas en marcha para dar solución a la necesidad de vivienda 
en nuestra ciudad. Lo que les digo es que si está la izquierda se tomarán medidas, si está la derecha se 
venderán solares. Muchas gracias.” 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Acceptar parcialment les al·legacions presentades per Promociones Plomer Pujol, S.L. i per 
Jaime Martinez Llabres, i no acceptar la resta vist els informes presents en aquest annex.   
 
2. Aprovar definitivament la modificació del Pla General del municipi de Palma per a la 
regulació aplicable a l’ús turístic i albergs juvenils (documentació de la "modificació del Pla 
General del municipi de Palma per a la regulació aplicable a l’ús turístic i albergs 
juvenils"número de document: 53.033-PA 2017/003; número d’entrada: 43/2019). La 
documentació que s’aprova es bàsicament coincident amb l’aprovada inicialment per acord del 
Ple de l’Ajuntament el dia 26/07/2018, si bé amb certes modificacions, conseqüència dels 
informes del Consell Insular abans esmentats i de les al·legacions presentades, que no es 
troben dins els supòsits de canvis substancials definits a l’article 165 del RLOUS respecte de 
l’aprovació inicial. 
 
3. Publicar el present acord juntament amb la normativa adient, al BOIB, quedant a les hores 
aixecada la suspensió d’atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d’aquest 
acord. 
 
4. Donar trasllat al Consell Insular de Mallorca i al Govern de les Illes Balears del present acord, 
dins el termini de quinze dies de la seva adopció, tot adjuntant un exemplar degudament 
diligenciat de la documentació aprovada. 
 
5. Comunicar el present acord al departament de Planejament i a la resta de Serveis 
Municipals que es puguin trobar afectats i notificar el present acord als al·legants, juntament 
amb els informes corresponents a les seves al·legacions." 
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Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
77. Acord aprovació inicial exercici activitat econòmica de comercialització energètica 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa:  
 
"1.- Aprovar inicialment la Memòria comprensiva dels aspectes jurídics, justificatius, objectius, 
socials, tècnics i de gestió i econòmics i financers, aprovada pels membres de la Comissió 
d’estudi designats al Decret de Batlia núm. 22988, per l’inici de l’exercici de l’activitat 
econòmica de comercialització energètica, per gestió directa mitjançant l’Empresa Municipal 
d’Aigües i Clavegueram (EMAYA).  
 
2.- Obrir un període d’informació pública mitjançant anuncien el BOIB i en el tauler d’anuncis 
de la seu electrònica municipal, de la Memòria elaborada per la Comissió per l’exercici de 
l’activitat econòmica de comercialització energètica als efectes de que pugui ser examinada i 
si, s’escau, formular els suggeriments, les reclamacions iles al·legacions que es considerin 
adients. La dita exposició pública es realitzarà per un períoded’1 mes des de l’endemà de la 
publicació de l’anunci en el BOIB." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
78. Aprovar inicialment el projecte de Programa local de prevenció de residus municipals de 
Palma 
 
La Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient ha fet votació separada dels punts: 
Les esmenes 2, 3, 6, 7, 10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17,18, 19, 21 i 22 s'han dictaminat 
favorablement per unanimitat. 
Les esmenes 1, 4, 5, 8, 9, 20, 23, 24, 25, 26 i 27, s'han dictaminat desfavorablement per 5 vosts 
en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 3 vots a favor (PP i C's). 
La proposta dictaminada favorablement, amb la incorporació de les esmenes aprovades, per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's). 
 
Es proposa: 
 
"Primer. Aprovar inicialment el Programa local de prevenció de residus municipals de Palma, el 
text del qual incorpora les esmenes acceptades en Comissió del Ple. 
 
Segon.  Disposar un període d’informació pública durant el termini de 30 dies a efectes 
d’al·legacions, una vegada aprovat inicialment." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) amb la incorporació de les esmenes aprovades 
 
79. Aprovar l'acord concessió del servei de mercat municipal permanent del Camp Redó 
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Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.-  Aprovar l’expedient acreditatiu de l’oportunitat i conveniència de l’exercici de la 
iniciativa pública municipal per continuar prestant el tradicional servei públic de mercat 
permanent de Camp Redó, davant el venciment en data 31-12-19 de les concessions 
individuals existents i gestió dels elements comuns i serveis atorgades mitjançant acord plenari 
municipal de data 28-09-89; expedient presentat per l’Àrea de Sanitat i Consum d’acord amb 
les previsions contingudes a l’art. 86 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les  Bases de 
Règim Local, juntament amb estudi de viabilitat del nou contracte de concessió del servei, 
conformement a l’article 285, en connexió amb D.A. 3ª, ap.5, de la Llei  9/2017, de 8 de 
novembre, de Contractes del Sector Públic; contracte de concessió del servei que es determina 
al referit expedient com a forma de gestió del servei, no resultant afectats els objectius 
d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera de la Corporació.      
 
SEGON.- Sotmetre a la Junta de Govern de Palma, com a òrgan competent, l’adopció del 
següent acord: 
 
1.-Aprovar els plecs de clàusules administratives i el plecs de prescripcions tècniques que 
s’adjunten i formen part del present acord que han de regir la contractació de la CONCESSIÓ 
DEL SERVEI DE MERCAT MUNICIPAL PERMANENT DE CAMP REDÓ PER 30 ANYS, per 
procediment obert subjecte a regulació harmonitzada.  
 
No procedeix consignar cap pressupost de despesa a càrrec de l’Ajuntament de Palma, amb 
càrrec al qual abonar un preu al contractista, atès que, conformement amb la  definició de 
contracte de concessió de serveis continguda a l’art. 15 LCSP 9/2017, en virtut de la esmentada 
licitació l’Ajuntament encomana a títol onerós a una persona natural o jurídica la gestió d’un 
servei la prestació del qual és de la seva titularitat o competència, venent constituïda la seva 
contrapartida pel dret a explotar el servei objecte del contracte.  Aquest dret d’explotació del 
servei implica la transferència al concessionari del risc operacional, conformement amb l’ 
esmentat precepte legal.  
 
2.- Traslladar l’expedient al Servei de Contractació per a la licitació i adjudicació."   
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS  
 
- Federació d’Associacions de Veïns de Palma (G-07203573) 
 Punt 89 (Joan Forteza Cortés) 
 
- Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma (G-57981755) 

Punt 82 (Miquel Obrador Sabater) 
Punt 89 (Miquel Obrador Sabater) 
Punt 90 (Miquel Obrador Sabater) 
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- Unión de Asociaciones de Mallorca (G-57472045) 
 Punt 80 (Francisco Fernández Ochoa) 
 Punt 82 (Francisco Fernández Ochoa) 

Punt 86 (Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 89 (Yusmeli Coronado Coronado) 

 
- Unitat Cívica per la República (G-06374156) 

Punt 82 (Maties Colom Ribas) 
Punt 84 (Maties Colom Ribas) 
Punt 86 (Maties Colom Ribas) 
 

- Asociación de Vecinos de S’Arenal-Palma (G-07686033) 
 Punt 82 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 85 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 89 (Francisco Nogales Anca) 
 
 - Associació de Veïns Es Born d’es Molinar (G-57050692) 
 Punt 88 (Miquel Obrador Sabater) 
 
-Sindicato Profesional de Policías Municipales de España (SPPME- IB) (G-57796849) 
 FOD. 2 (Emilio Oyarzabal Cerdà)  
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Bon dia. Bon dia Sr. Batle, bon dia senyors regidors. Tenim quatre punts, tres són de la Federació i un 
de l’associació de veïnats del Molinar. Si és possible, per millorar fer-los tots junts.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sí, sí, cap problema, tot junt.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Molt bé. Quin temps tenim pels quatre?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“20.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“20?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Però si ho fa en 15 millor.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Sí. Moltes gràcies. Com que jo estic molt vist, estic molt vist ja aquí i de venir i tornar venir, parèntesi 
de no venir, per circumstàncies, vull que xerri la gent, vull que xerri la gent afectada, la gent que viu en 
el lloc, i perquè no se digui que està polititzat. Entonces, en aquest moment xerrarà en el punt de 
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seguretat vial, Mar Mesa del Molinar, Juana Ruíz xerrarà a l’altre punt. Sí, pots expressar l’opinió, 
l’opinió de veïnats que vivim i patim els inconvenients que tenim a les barriades. Però ha de quedar molt 
clar, nosaltres no venim a dir, uns són bons i els altres són dolents. Lo que volem és solucions. Solucions 
que realment vostès ens plantegen. El Sr. Batle me va enviar el resumen del principi de la connectora de 
les aigües pluvials, que és molt important, que és una làmina que se llevarà un 80% d’aigües fecals a la 
badia. I la Sra. Neus Truyol també va complir amb els requisits d’anar informant a la Federació de 
Veïnats de Palma i en el Coll d’en Rabassa, Ciudad Jardín i tots els temes. Però senyors, llavor s’aturen 
d’informar, i és normal que nosaltres ve un periodista i li diguem, no sabem res. Han de continuar 
informant, perquè si tenen problemes per mobilitat de no efectuar aquest macro projecte, que és 
impressionant, informin, per què estam en el mes d’abril i no han començat. Entonces, la pregunta 
d’un veïnat te diu: veu, ens prenen el pèl com sempre. El llenguatge del veïnat és molt senzill, has de 
tenir credibilitat o no l’has de tenir. Per lo tant, vagin informant vostès. Mira, hi ha aquest problema, fa 
una noteta pel correu electrònic, i nosaltres automàticament informem a tothom. Ara xerrarà la meva 
companya sobre aquest tema de la seguretat ciutadana.” 
 
Sra. Mesa, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Buenos días Sr. Alcalde, señores concejales y vecinos. Todas las encuestas que se realizan sobre las 
demandas de los ciudadanos de Palma, coinciden en que, además de la limpieza, infraestructuras, Sr. 
Alcalde le recuerdo que en febrero tenían que empezar las aceras. ¿Las aceras “pa” cuando? Vivienda o 
el alquiler. La principal exigencia es la seguridad policial. En esta legislatura nos hemos encontrado con 
que, pese al esfuerzo realizado en materia de seguridad por las fuerzas policiales, las quejas han ido en 
aumento. Como consecuencia de la falta de claridad en este aspecto por parte de este ayuntamiento. 
Ante las diferentes formas de entender el concepto de buscarse la vida. Entre las formaciones que 
conforman este Equipo de gobierno. El desconcierto ha sido mayúsculo. En determinadas ocasiones ya 
ha levantado la indignación de muchos colectivos profesionales. Como muestra de ello le vamos a 
exponer un ejemplo muy clarificador. Cuando se puso sobre la mesa el problema que genera la venta 
ambulante ilegal, mientras por un lado se hablaba de atajar el problema, cumpliendo estrictamente la 
normativa, al mismo tiempo algunos ediles de este ayuntamiento, declararon que había que ser 
benevolentes con los que vendían productos ilegales, ya que se estaban buscando la vida. Todos nos 
buscamos la vida desde que nos levantamos. Y yo les pregunto, ¿conocen un solo comerciante situado 
en las zonas turísticas de Palma que no se esté buscando la vida? ¿Son conscientes de que muchos de 
ellos a duras penas llegan a finales de mes por los perjuicios que les generan las personas que se están 
buscando la vida? ¿Podemos creer entonces que las prostitutas, los trileros y los carteristas que pululan 
en verano por nuestras zonas turísticas, también se están buscando la vida? Seamos un poco serios. No 
tiene ningún sentido que celebren innumerables reuniones con los responsables de las diferentes 
fuerzas de seguridad, con el objetivo de regular la venta ambulante, si posteriormente no actúan con 
determinación, tanto contra los que venden los productos falsificados, como contra aquellos que se los 
proporcionan. La seguridad no solo consiste en actuar, sino que en actuar rápidamente, con garantías 
jurídicas y fundamentalmente pensando en los ciudadanos y comerciantes, que, por si se les ha 
olvidado, son los que, el verdadero tejido productivo de esta ciudad, y los que pagan los impuestos. 
Desde esta Federación, le instamos a que este año aclaren sus posturas. La seguridad ciudadana y de sus 
vecinos, está por encima de cualquier consideración moral o ética. Y se ha de actuar conforme al estado 
de derecho que regula la protección de los ciudadanos. Permítanme recordarles que no hace mucho, y 
fruto de una planificación estudiada, tanto la Policía Nacional como la Policía Local, cada una ejerciendo 
sus funciones, trabajaron conjuntamente lo que generó en unos niveles de seguridad nunca vistos hasta 
entonces. Les animo desde aquí a recuperar ese proyecto, por los excelentes resultados que ofreció. 
Desde esta Federación de Vecinos estamos absolutamente convencidos de que uno de los elementos 
fundamentales para asegurar la seguridad de los vecinos, es la consolidación de la policía de barrio. 
Queremos que vuelvan ustedes a ponernos policía de barrio. Pero para que esa figura sea plenamente 
efectiva, se necesita un vehículo que sirva de transmisor de las demandas vecinales, y este no es otro 
que un concejal, que conozca los problemas de cada barrio, sus necesidades, y aporte soluciones. 
Recientemente el ayuntamiento reconoció que cerca de 70 agentes de la Policía Local, se prejubilan o 
jubilan en este año, por lo que por mucho que lo nieguen, la seguridad se va a ver reducida en todas las 
barriadas de Palma, en especial este verano cuando una parte de los agentes sean destinados a las 
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zonas turísticas. Ante esta situación no queda más remedio de que vuelvan a implementar medidas de 
colaboración con el resto de las fuerzas policiales, pues no podemos permitirnos el lujo de que la 
inseguridad forme parte de nuestras vidas. Y no estoy hablando sin conocimiento de causa. Desde 
diferentes asociaciones vecinales, han llegado a la Federación numerosas quejas de que han aumentado 
exponencialmente los robos en las barriadas y los ocupas. En el Molinar tenemos ya tres casas 
ocupadas. Carteristas que actúan impunemente en los autobuses, zonas con gran afluencia de turistas, 
todo ello sin contar con la política de desmantelamiento del poblado de Son Banya, ha propiciado un 
aumento de viviendas donde el menudeo y la venta de droga son el pan de cada día. Le agradeceríamos 
que de cara a la próxima temporada de verano, las previsiones en materia de seguridad, que no son 
nada halagüeñas, si el ayuntamiento de Palma no elabora planes de control y vigilancia contundentes. 
Sr. Alcalde, Sres. Concejales, muchas gracias.” 
 
Sra. Ruíz, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Buenos días. Soy Juana Ruíz, de la Asociación de vecinos Ses Cases Noves del Coll den Rabassa. Como 
miembro de la Federación de Veïnats de la Ciudad de Palma y, a punto de terminar esta legislatura, 
quiero lamentar y denunciar en nombre de los vecinos de El Molinar el cúmulo de despropósitos que ha 
rodeado todo el desarrollo de la gestión política del Club Marítimo del Molinar y que concluirá, 
sarcásticamente, en aquello que precisamente ustedes no querían y que no es otro que la desaparición 
de este club como entidad garante de los intereses de los marineros y su conversión en un club de 
marcado carácter elitista donde veremos atracar embarcaciones de lujo. Y si no, al tiempo. Permítanme 
hacer un poco de historia para que se den cuenta de lo que han provocado por no haber sabido 
escuchar a quienes realmente conocen el club, la barriada, sus gentes y, fundamentalmente, a los 
marineros. Desde que se presentó el fallido y desmesurado proyecto inicial para la reforma del Club 
Marítimo, proyecto que inteligentemente fue retirado por el propio club, ustedes como gestores 
municipales no han hecho nada más que dar palos de ciego y, como en tantas otras actuaciones, 
quitarse de encima este problema cuanto antes. Sin preocuparse lo más mínimo por conocer la opinión 
de los vecinos y, sobre todo los pescadores, se pusieron en manos de organizaciones ecologistas 
agrupadas en una plataforma donde, curiosamente, tan solo formaba parte una asociación vecinal de la 
zona de Llevant. El Ayuntamiento de Palma, aceptó todas y cada una de sus exigencias sin contar con la 
opinión del resto de asociaciones y, señor Hila y señor Noguera, mucho menos sin recabar la opinión de 
los verdaderos interesados, que son los pescadores, que se sienten humillados y conscientes de que 
todo el esfuerzo que han hecho sus generaciones no ha servido para nada y, no les quepa la menor duda 
terminarán vendiendo o llevándose sus barcas a los patios de sus casas. Que sepan y sean conscientes 
de que los pescadores y los vecinos del barrio de El Molinar nunca olvidarán que su futuro y la propia 
idiosincrasia de este barrio marinero ha de desaparecer porque ustedes no han sabido o no han querido 
actuar a pesar de que han sido advertidos en infinidad de ocasiones. Como dice el refrán a río revuelto 
ganancia de pescadores, la Autoridad Portuaria con el cómplice y vergonzoso silencio de este 
ayuntamiento, ha aprovechado la ocasión para ejecutar un proyecto que les debería dar vergüenza 
aceptarlo, y que cuenta con el lamentable consentimiento de la plataforma. Un proyecto que, además 
de elitista, carente de informes medioambientales favorables y falta de consenso, va a culminar en la 
subasta de las instalaciones el mejor postor. ¿Son todavía tan ingenuos de pensar que las empresas 
opten a la gestión del futuro Club Marítimo de El Molinar lo van a hacer para defender a los pescadores 
y no para obtener beneficios económicos? Ustedes han caído en la trampa y, aunque siguen con los ojos 
cerrados y están a la espera de que este problema  pase de largo de una vez por todas. Por fortuna no es 
así pues, recientemente, la Asociación de Clubs Náuticos de Baleares que estamos seguros que sabe 
mucho más que el ayuntamiento de esto de gestión tiene muy claro que, tras dejar oficialmente el Club 
Náutico la concesión de sus instalaciones, este club, y lo leo con sus propias palabras “tendrá que 
enfrentarse a una competencia de proyectos a la que podrán concurrir sociedades mercantiles y otras 
empresas disfrazadas de clubs náuticos", añadiendo que la dejadez de la administración ha propiciado 
que una entidad centenaria "esté al borde de su desaparición dejando que la gestión portuaria de un 
club sea poco más que la gestión de un restaurante". Tras esta declaración, pueden ustedes continuar 
fiándose de la plataforma. No voy a hablar del futuro proyecto o como se contempla la gestión de los 
aparcamientos, de la inutilidad de implantar un posible ACIRE, de los servicios complementarios y 
mucho menos del proyecto de construcción de un gran dique sumergido frente a la bocana del puerto, 
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sin el dictamen de la gestión medioambiental porque por lo que hemos observado, a ustedes ya les da 
todo igual. Tan solo les diré que no han podido hacer las cosas peor de lo que lo han hecho. Se han 
cobijado bajo el paraguas de una plataforma que les ha engañado, han pasado olímpicamente de la 
opinión de los vecinos y, lo peor de todo, es que han vendido a los pescadores quienes ahora se sientes 
desamparados y con un futuro más que incierto. Se han quitado un peso de encima, por favor, no 
vuelvan a decir que han salvado la idiosincrasia de una barriada como el Molinar. Quisiera aprovechar la 
ocasión para hacerles partícipes de la extraordinaria preocupación vecinal existente por los últimos 
vertidos fecales. Si con las escasas lluvias producidas estos días y la ausencia de turistas que generan 
altos consumos de agua potable ya hemos empezado a constatar vertidos fecales en las aguas de Ciudad 
Jardín y Can Pere Antoni, lo que nos depara la próxima temporada turística puede llenar las páginas de 
los principales diarios del mundo. Muévanse con rapidez o este verano será más caótico que el anterior. 
Muchas gracias. No me gustaría marcharme sin recordarles que el Coll den Rabassa existe, vivimos más 
de 15.000 personas, y está echo un desastre. ¿Para cuándo las aceras? ¿Para cuándo la iluminación? 
¿Para cuándo todo? Les quedan dos meses, dos.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Sr. Batle. Ha xerrat la gent, han xerrat els veïnats. A mi se me va cridar, i sempre que se m’ha cridat he 
vingut. Vostè es testimoni, el Sr. Hila és testimoni, el Sr. Rodrigo és testimoni, la Sra. Eva també. 
Qualsevol persona que m’hagi cridat, la Sra. Neus també. Per lo tant, no hi ha cap excusa per poder dir 
que no hagin tingut un interlocutor social, dialogant, i intentar solucions. Després de cridar a l’Autoritat 
Portuària durant mig any, que varem tenir una reunió de 20 i pico d’entitats, se me va dir que quatre 
persones qualificatives faríem i construiríem aquest projecte. Vaig estar cridant a la secretària, que sé el 
nom però no ho he de dir, clar, i me vaig cansar de cridar. Per quant la reunió? Que aquí passaran coses i 
crisparem. Lo que jo no vull amb cap veïnat del Molinar, la Ciudad Jardín, ni de tot Palma, que tenim 
entitats, que hi hagi crispació social. Tothom és lliure de tenir el pensament que vulgui, però en aquest 
moment Sr. batle, vostè sap que hi ha una crispació en el Molinar. Jo hi vaig anar perquè me varen 
cridar i lo únic que vaig veure policies i molts de nervis. Lo que he llegit aquests dies a la premsa és 
terrible, crispació, falta de diàleg, i falta de respecte, és lo que no m’agrada, ni a mi ni a les persones de 
la meva directiva. Perquè s’ha dut això? Perquè vostès ens han deixar a un racó. Els veïnats del Molinar, 
parlant del Molinar, sempre que ens han cridat hem estat amb vostès. Quan ens han visitat hem estat 
dialogants. Perquè ens han deixat a un racó? En el Sr. Guatlla Torrella li vaig dir a ell directament. Perquè 
han fet això? Home, és que és crispació, però amb vostè vull xerrar però jo som una persona física, jo 
represento unes juntes directives. Les juntes directives vull que denunciïn en aquest ajuntament, que no 
hi ha consens per aquest club marítim de les entitats del Molinar. 9 diuen que no, una diu que sí. Però 
que quedi molt clar, ni volem un club gros, no l’hem volgut mai. Els veïnats parlem. Els mariners tampoc. 
Però sí que volem que els mariners tinguin serveis propis per poder subsistir. Jo tinc els escrits dels clubs 
nàutics de tot Mallorca, d’en Biel Palmer, que se m’ha enviat, i està publicat, a posta ho puc dir, puc dir 
el nom perquè està publicat damunt premsa. Diu lo següent: és inútil i no serveix per res, aquest club 
que se fa, però ho diu persones de clubs nàutics. Si aquestes persones vostès no les escolten, jo me sap 
greu dir-ho, o has d’esser un tio que t’ho creus tot, que siguis ... o que tinguis idees ideològiques del 
partit que comanda. Tant ho dic per un com pels altres. En canvi nosaltres hem demostrat amb molts de 
vostès, que hem fet molt bona feina. Perquè hem fet molt bona feina amb vostès també. No vull dir els 
noms per aquí els regidors ho saben. Amb algunes, que en el darrer Ple diré tot lo que se’ns ha fet, és 
impressionant Sr. Batle, és impressionant, però nosaltres no mourem cadires, no venim a canviar cadires 
aquí, però la credibilitat se guanya fent projectes i essent honrats. En aquests moments els agraeixo 
sempre l’atenció que tenen amb nosaltres, sigui el que sigui que quedi del dia de demà aquí. Pensin que 
canviïn un poquet les coses, les idees polítiques no han de significar no entendre’s. Moltes gràcies i 
donaré una paraula en el Camp Redó. Gràcies. Gràcies per l’atenció.” 
 
Senyor, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Buenos días Sr. Alcalde, todos los grupos. Bueno, ya ultimamos la legislatura con el tema de Camp 
Redó. Vemos que ayer una celebración a través de una rueda de prensa, el Sr. Hila, diciendo que se 
había hecho toda la zona. Es verdad que el mes pasado estuvimos aquí agradeciendo las actuaciones 
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que se van a llevar a cabo, pero por lo visto esas actuaciones que se van a llevar a cabo, van a ser para la 
siguiente legislatura, porque ahora mismo lo que está la zona es totalmente devastada. El bloque 8 se ha 
abandonado en un estado lamentable, se sacó a la gente muy rápido. Los acuerdos no están cerrados, la 
zona, la explanada está abandonada. Ayer se decía que la dejó el anterior gobierno, pero es que la 
explanada ha estado 4 años abandonada. Un solar municipal con cofinanciación Feder, no ha tenido 
ningún tipo de actuación. Y se le dice a Feder, en un informe del Área de Urbanismo, que el solar tiene 
una limpieza, mantenimiento y cuidado por parte del Área de Parques y Jardines, y el Área de Parques y 
Jardines, desmiente ese informe a la subdirección Feder. O sea, le ha mandado, este ayuntamiento ha 
mandado un informe a la subdirección Feder, con datos erróneos, donde no es cierto. Eso no es cierto, 
no tiene ningún mantenimiento, o sea se ha dejado abandonado. Un solar con cofinanciación Feder, hay 
que dar parte a la Unión Europea, y este ayuntamiento tendría que haber sido responsable, este Equipo 
de Gobierno, y haber dicho la verdad. El solar se quedó en la anterior legislatura, pero es que en esta no 
se ha hecho nada. La zona está completamente devastada, aceras destrozadas. Emaya ha terminado 
¿cuándo van a empezar a hacer todo lo que tienen que hacer? Porque no van a hacer nada, o sea, lo 
tendrán que dejar para la siguiente legislatura. No va a haber nada. La zona, puede pasar Sr. Hila, no me 
importa que me mire de esta manera, es la verdad, es la verdad, no, no, es la verdad. Entonces, Camp 
Redó era la gran promesa de este Gobierno, la gran promesa. No nos vamos a enfadar, estamos 
diciendo las cosas. Yo creo que no estoy siendo en ningún momento ni mantengo ningún tono para 
tener estas miradas, como si yo hubiera salido de algún centro penitenciario. Vengo de Camp Redó, a 
defender mi barrio, a defender el barrio de todos, de las personas que vivimos allí. Aquello está 
abandonado, este Equipo de Gobierno lo ha abandonado sistemáticamente durante estos 4 años. Se 
han hecho pequeñas cosas, o ha habido intención, pero se queda todo para la, usted, a ver Sr. Hila no 
me diga que no, usted dijo, yo arreglaré el solar.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“No se pot referir directament en els regidors.” 
 
Senyor, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Tiraré, tiraré. Perfecto, disculpe. Tiraré el edificio y quedará una zona acondicionada. Pásese por allí a 
ver cómo está aquello, totalmente abandonado. ¿Qué quiere? Que venga a aplaudirles. Lo haría, que 
venga a aplaudirles, lo haría, lo hice. Cuando hubo voluntad lo hice el anterior Pleno. Pero ahora mismo 
no hay fechas de nada. Y ahora dice usted, tiraremos el edificio, pero ya tendrá que ser de aquí a dos o 
tres meses. ¿Usted va a estar dentro de dos o tres meses para ver si se tira ese edificio o no? Entonces, 
¿Por qué usted augura algo que no sabe? O sea, el barrio lo que si saben es que se queda tal como está, 
eso es lo que saben, no saben nada más. O sea, lo dejan para el futuro, para el que venga, que el que 
venga lo arregle. No, no, claro, es que a ver, pásese usted por allí por favor, pásense y echen una, den 
una vuelta como está todo. Está todo abandonado por completo. Que haya voluntad, perfecto, pero la 
voluntad, ya nos hemos comido la legislatura. La voluntad tiene que ser para los que vengan. O sea, no 
se pongan estos triunfos en las redes sociales, y en ruedas de prensa, sacando a bombo y platillo los 
grandes objetivos, cumplimos con Palma, cuando dejamos barrios completamente abandonados. Venga 
pues muchísimas gracias.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unión de Asociaciones de Mallorca: 
 
“Sr. Alcalde, Honorable Sr. Alcalde, señoras y señores concejales. Es un honor poder decir al final de la 
legislatura, que uno aprende en cada Pleno. Y aprende precisamente de cómo han gobernado ustedes, y 
de porque no se solucionan muchas veces los problemas. Creo que las propuestas que vamos a tratar, 
sobretodo el copago del Servicio de Ayuda a Domicilio, la inseguridad de las barriadas, y sobretodo el 
tema de la venta ambulante, lo van a poner así de manifiesto. Me explico. Cuando hablamos de copago 
del Servicio de Ayuda a Domicilio, hablamos de un análisis que se le hace personal, a una persona 
concreta, para detectar el grado de incapacidad que esta persona físicamente tiene, primer dato. Pero 
es que después, para evaluar si necesita o no la prestación del servicio a domicilio, se le van a considerar 
otro tipo de circunstancias, que además de la incapacidad, justifiquen esa necesidad de la asistencia. 
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Pues bien, segundo elemento, ya no es solamente como el primero. Baleares además está en materia de 
servicios sociales, estadística de 2018, en un número tres sobre diez, tres sobre diez. Y fue en 2015 
cuando por primera vez se empieza a hablar aquí en Palma, de la instauración precisamente de este 
servicio. Un servicio que estaba basado en ese primer momento en las horas de cobertura. Tercer 
elemento importante, la incapacidad, las circunstancias, y ahora las horas de la prestación. Eso es lo que 
parece que le importa al ayuntamiento como administración, para prestar correctamente el servicio, 
puesto que evoluciona y a partir de 2017 se dice que esa prestación de horarios, tiene que ser más 
amplia. Incluso se tiene que añadir la posibilidad de que esta asistencia se preste fines de semana, para 
personas que especialmente lo necesiten así. La pregunta es por qué entonces si está, si esta es la base 
legal, jurídica, administrativa del asunto, ¿por qué pedimos copago para estas personas? Por qué las 
medimos con la incapacidad física, por una parte, y luego les exigimos el dinero en función de las 
circunstancias que ellos mismos puedan tener. Si esas circunstancias son tan graves, inviertan ustedes 
en residencias de 24 horas, inviertan en residencias para personas, y discapacitados, personas mayores 
y discapacitadas, que necesiten de este tipo de servicios, y que la inversión sea pública, y a estos 
señores les salga gratuito el pago, porque si no tenemos una asistencia gratuita completamente, el 
servicio social carece de todo sentido, en cuanto a su finalidad última, que es la de prestar un servicio a 
quienes ya lo han pagado anteriormente, y en este caso se está cumpliendo perfectamente. ¿Por qué 
exigen ustedes el copago? O ¿Por qué lo deciden como una fórmula? Pues precisamente de transición, 
porque lo que estamos detectando es que no se están cumpliendo las medidas de estadística que nos 
dicen que la población palmesana está envejeciendo, y que necesita cada vez más, no solamente de este 
tipo de servicios, sino de una inversión pública general, en todo lo que significa la residencia para 
ancianos. ¿Qué están haciendo ustedes señores del Partido Socialista con Son Dureta? ¿Cuál es el 
proyecto que tenemos para Palma en cuanto a servicios sociales? Siendo Palma además una ciudad que 
podría dar cobertura, no solamente a este municipio, sino a todas las Islas Baleares, a todas las Islas 
Baleares. Paso entonces al asunto de la inseguridad ciudadana en las barriadas. Fíjense como se plantea 
ya el tema en el propio orden del día, inseguridad en las barriadas. ¿Saben ustedes como nos explica la 
plataforma de estabilidad policial, qué tiene que hacer un policía local, lo que se llama policía de 
proximidad o de barrio, su trabajo? Pues sale del cuartel, va andando al barrio que les han destinado, 
toma nota de la infracción que se haya cometido, y tiene que volver andando de nuevo al cuartel, para 
instruir la denuncia, y volver de nuevo otra vez cuando ha terminado esa instrucción a su sitio, que es la 
calle. Por eso la policía local les ha pedido a ustedes el permiso de poder ir en autobuses. ¿Ustedes 
creen que esto es serio? ¿Esto es seguridad? Es decir, si los ciudadanos de Palma se dieran cuenta del 
grado de inseguridad que tenemos, sobretodo en el verano, cuando se tienen que dedicar la mayoría de 
efectivos a la Playa de Palma, nos daríamos cuenta de que realmente estamos en una ciudad bastante 
más peligrosa, que la que nos han dejado anteriores legislaturas. Y el problema sigue siendo el mismo, 
es la falta de previsión, la falta de dinero en las arcas públicas, para atender este tipo de situaciones. 
Para otras cosas sí que tienen, pero para los elementos básicos, que son vertebradores de una 
ciudadanía, de una seguridad, y sobre todo de sistemas sociales, para eso no hay dinero, para eso solo 
hay promesas y otra vez intentar, como les he dicho antes, gobernar de la mejor manera posible, sin 
tener en cuenta estas circunstancias de base. Y voy con la venta ambulante ilegal, que me parece el 
asunto más importante a tratar en el día de hoy, y les voy a decir por qué. Hay partidos políticos que 
prohíben la venta del ambulante ilegal, o sea proponen la prohibición de la venta ambulante ilegal. Y yo 
les pregunto señores del Consistorio, ¿Cómo se prohíbe algo que es ilegal? Y ¿Cómo se prohíbe además 
la única salida económica que tiene un inmigrante durante sus tres primeros años de arraigo en España? 
Por una parte prohibición, solución extrema. Por la otra, humanismo, falta de humanidad si no tenemos 
en cuenta a que estas personas que están recién llegadas no tienen ningún medio económico para 
poder sostenerse en nuestro país. Estos son los términos del debate. Ahora veamos entonces por qué el 
Ayuntamiento no actúa, con respecto a la venta ambulante ilegal. Que esa es su responsabilidad, la de 
actuar. Ustedes no tienen competencia, es un asunto que no tienen competencia, es un asunto que les 
excede. Incluso ese tema excede de la comunidad autónoma de las Islas Baleares, es una cuestión de 
inmigración, que debe resolverse a nivel nacional. Pero ustedes como Ayuntamiento de Palma, tienen el 
deber de actuar. Y ¿cómo lo podrán hacer? Pues miren, dando solución a los comerciantes, si es de toda 
lógica. Hay muchos comerciantes a los que no les molesta que haya venta ilegal ambulante en su puerta, 
el 54% se manifiesta en un sentido neutral. Bueno, pero habrá a quienes sí les moleste y a quienes sí les 
afecta, y a quienes su caja padece por ese motivo. Y es un acto ilegal, que el ayuntamiento debe 
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proteger. Por lo tanto el ayuntamiento cuando se le llame por parte de esos comerciantes que están 
molestos por la presencia de la venta ambulante, en su zona de comercio, tiene que actuar. Y además 
cuando actúa el ayuntamiento, que de vez en cuando lo hace, lo hace de manera muy contundente. 
Entonces, nos dejan a todos descolocados. La máxima permisividad en algunas ocasiones, y de repente 
la actuación más brutal policial que se pueda contemplar, generando miedo, efecto disuasorio, en 
ocasiones muy puntuales, cuando aquí hay que tener una política de estabilidad. Se está masificando, lo 
que le dice el comercio es que se puede soportar hasta cierto punto esta situación. Pero s’Hort del Rei, 
sitios turísticos impresionantes para Palma, y están siendo masificados por esta práctica. Ya no se puede 
tener un comercio que se pueda hablar en términos de competencia leal hacía ese comercio. Esto ya es 
competencia desleal, y por lo tanto es competencia del ayuntamiento el resolverlo. Que lejos quedan 
aquellos tiempos de Afedeco en los que se practicaban, o se hacía propuesta de buenas prácticas para el 
comercio. Y cuántos de nosotros no hemos tenido que iniciar una actividad, en un principio irregular, no 
ilegal, irregular, para que al final devenga en algo que nos ha dado estabilidad, y nos ha dado economía. 
Por lo tanto hay entendimiento, hay humanismo en este asunto, pero no hagan ustedes de efecto 
llamada, no hagan ustedes, haciendo creer a los inmigrantes, no hagan ustedes de percusores de ideas 
que son ilegales. No les digan que pueden venir aquí a España, y trabajar durante tres años en el top 
manta, para luego poder tener una residencia y un puesto de trabajo. Porque les están engañando y 
están haciendo un efecto llamada, que es más que nocivo para los intereses, no solamente comerciales 
de este municipio, sino también para los intereses humanos de la población en general. Son ustedes los 
que están provocando esta situación, y por lo que veo falta sentido común para saber arreglarla. 
Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Colom Ribas, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Bé, jo ja he xerrat abans. Cedeixo el meu torn de paraula, que volia parlar, a en Joan.” 
 
Sr. Joan, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Començarem pel tema de la venda ambulant. Molts de companys nostres han exercit o inclús 
exerceixen venda ambulant, per sobreviure. Normalment sense llicència, perquè no tenen possibilitat 
d’aconseguir la llicència, ni pagar els imposts que requereix per exercir l’activitat. Se la juguen 
contínuament amb multes. Hem criticat l’ordenança feta per l’actual ajuntament, que diu un regidor 
d’aquí diu defensar els venedors ambulants, però permet que s’aprovi, i recolza expressament una 
ordenança, que facilita multar en el venedor i en el comprador, el qual perjudica la supervivència del 
venedor, que és el més perjudicat de tota aquesta situació. Perquè de fet moltes vendes se fan, 
qualcunes vendes se fan per simple solidaritat del comprador cap en el venedor. Però el que ens fa més 
fàstic, és que el grup parlamentari, que el Congrés el 2015 va modificar la llei 4/2015, imposant fins a 
tres tipus penals a la venda ambulant, que han permès una condemna de 5 anys a un venedor ambulant, 
només pel fet d’esser venedor ambulant a Barcelona, ens pareix un acte bé fastigós. Per tant, ens volem 
oposar a qualsevol demagògia feta pel grup popular, en relació a la qüestió de la venda ambulant. Sobre 
la inseguretat ciutadana a les barriades, volem dir clarament, que si s’expulsa en els fons voltors de les 
barriades, en els bancs, en els especuladors, de les barriades, s’expulsa en gran mesura la inseguretat. 
En el sentit de que són ells els que provoquen la crisi econòmica, són ells els que provoquen aquesta 
situació d’inseguretat, i són ells els que provoquen aquesta llei de la selva. Els defensors dels bancs i dels 
fons voltor, no tenen cap legitimitat per parlar de seguretat ciutadana. Els problemes que tenim van 
molt més enllà. Quan es legalitza el lloguer turístic des del govern, amb una llei, i des del Consell es 
valida, des de l’ajuntament, fer una prohibició, no és un acte de salvació, perquè aquí tots els partits, bé, 
pràcticament tots els partits que estan a l’ajuntament, són responsables en el govern, o ho són tots al 
Consell Insular, de la qüestió de la zonificació. Inclús a Eivissa, a Eivissa s’ha donat el cas de que un 
regidor que ha volgut blindar la prohibició del lloguer turístic a Eivissa, ha hagut de dimitir del seu 
càrrec, pels seus aliats de candidatura unitària. Nosaltres lo que veiem aquí és que en realitat Fevitur 
hauria d’estar agraït en el batle, o més bé en el seu partit, per legalitzar el lloguer turístic. I perquè els 
centres d’acolllida, han facilitat fins ara, animar una manca de resposta social, en els desnonaments 
massius, que una part d’ells sí tenen que veure directa i indirectament, una part important d’ells tenen 
que veure directament i indirectament, amb el lloguer turístic. És lo que nosaltres anomenem 
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desnonaments en diferit. Com és això dels desnonaments en diferit? La Oficina antidesnonaments, dona 
per fet que el fi de contracte no es pot combatre. No anima en els llogaters a revisar si el propietari ha 
complert la llei amb el IBAVI, amb Hisenda, etcètera, etcètera. A demés, dona per, compara un 
particular que té un petit habitatge, i que depèn de la renda, amb un particular que té 4 grans empreses, 
bé 4 empreses, una d’elles gran, i bastants propietats immobiliàries. Amb aquest criteri, els propietaris, 
surten sempre, no els toca ningú de cada il·legalitat que cometen. Com hem vist amb el cas de na Maria 
José, també quan cometen estafa processal, o quan fan 21 mesos d’assetjament immobiliari. Questions 
que mirant la demanda i demanant en cinc minuts com ha estat el procediment, te’n dones compta de 
que hi ha estafa processal a la demanda, i de que hi ha un procés d’assetjament immobiliari de 21 
mesos. Però aquesta manca d’interès en atacar per exemple el tema del fi de contracte, el que dur és a 
derivar, com li va passar a na Maria José, en els centres d’acollida. I això són lo que nosaltres diem els 
desnonaments en diferit. L’especulador està content, perquè entre ell i aquesta orientació de 
l’ajuntament, aconsegueixen normalment enfonsar la moral de la família perquè se’n vagi, i perquè el 
desnonament acabi discretament i en diferit en uns mesos, l’ajuntament i l’empresa privada que 
gestiona el centre d’acollida l’acabin, amb allò que nosaltres anomenem el corredor dels desnonaments. 
Després hem de parlar del cas de na Latifa. Na Latifa va esser expulsada del servei d’acollida municipal 
de famílies. Després d’esser expulsada del servei d’acollida municipal de famílies, va acabar a un hostal, 
a un alberg privat, i després va tenir una proposta d’habitatge per part del patronat municipal de 
l’habitatge. Una proposta d’habitatge que entenem que tenia tres clàusules absolutament abusives. Una 
econòmica, i dues socials. Després d’insistir, li varen retirar la major abusivitat de la clàusula econòmica, 
que era una fiança absolutament desproporcionada, milers i milers d’euros de fiança, per un lloguer 
social. I després li varen mantenir dues clàusules abusives, en qüestions socials, en els quals na Latifa se 
va oposar a les clàusules, i se va quedar sense pis, i va acabar a un lloguer de 800 euros en el carrer 
Temple, en el carrer Temple 8. I el gener va patir un desnonament amb violència, el primer que hem 
patit en dos anys i mig. Un desnonament amb força i violència en el carrer del Temple número 8. Ara 
està a un altre alberg privat, i l’engeguen a final de mes. On va? Li diran que ha refusat l’habitatge? No. 
Ella va refusar l’habitatge del Patronat no, ella va refusar unes clàusules socials absolutament abusives. I 
li varen negar l’habitatge pel fet de refusar aquestes clàusules. Era lo tomas o lo dejas. Sense cap tipus 
de sensibilitat a una mare que és la única cuidadora d’un fill amb un 85% de discapacitat. I a la cara li 
diuen que si no troba alternativa a final de mes, el seu fill amb un 85% de discapacitat, del qual ella té la 
tutela, li prendran la tutela i el duran segurament bé a Mater, a Mater Misericordiae. No els dematins, ni 
fins a les dues o les cinc de l’horabaixa, no, tutelat. A les clàusules socials aquestes, duen a qualque lloc? 
Té qualque sentit? Aquesta companya lo que necessita és una proposta d’habitatge del Patronat, i que 
en qualsevol cas l’ajuntament faci, prengui les mesures immediates que hagi de prendre, perquè no 
acabi en el carrer. Nosaltres no podem consentir amb aquesta situació, nosaltres estam duent aquí des 
de fa dos anys i mig, amb el recolzament del company Maties, que dur més temps que nosaltres fent-ho, 
vos duim la realitat aquí en el, a Cort, i lo que ens trobem són pegues. Bé, no tantes com ahir a 
Llucmajor, que la Policia Local va intentar treure’ns per impedir un dret legítim a participar del Plenari. 
Val? Per cert Llucmajor governat per l’esquerra, que pareixia un altre cosa. Per tant, vos demanaríem 
per favor, al menys el que vos quedi de legislatura, i si n’arribeu a agafar qualcun altre, deixeu de tancar 
els ulls i dialogueu de tu a tu amb els afectats, recolzats per les seves organitzacions, que els 
representen legítimament. I deixeu de donar-nos cantonada a cada reunió, a cada acte públic, dient que 
sí, que sí, que us rebrem, i mai ens rebeu. I se munta cada ... per aquestes coses, que vosaltres no ho 
voleu, i que són absolutament evitables. Vos demanem que canvieu de política radicalment, que faceu 
habitatge públic de veres. Que faceu les coses d’un altre manera. No ho fareu, però almenys tracteu 
certes coses. És que pareixeu la veritat d’un altre segle, i d’un altre banda de l’arc parlamentari. Per 
acabar, dir que la declaració de Palma ciutat lliure de desnonaments, va esser una farsa, sabíeu 
perfectament que continuarien els desnonaments, perquè no teníeu una política per evitar-los, perquè 
en part, en bona part no depèn de l’ajuntament. Però sabíeu que no tindríeu una política clara per 
enfrontar-los amb tot el possible. De fet, a l’acta de rendició de comptes en el Teatre Mar i Terra de 
Santa Catalina, el que varem sentir és que l’ajuntament no tenia competències en matèria urbanística. 
Fals perquè té, no té competències legislatives en pràcticament res. Val? Pot fer normes, però té 
competències i té un Patronat, i té polítiques d’habitatge. Però lo que varem sentir és que com que no 
tenia competències, molt feia amb lo que feia. On queda d’aquesta declaració de Palma ciutat lliure de 
desnonaments, no rebre a Stopdesnonaments en dos anys i mig, i després haver de reconèixer a final de 
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legislatura, que, bé no, haver de donar una mala excusa a final de legislatura. Per favor deixeu de fer, de 
tractar-nos d’enemics. Si ens creieu enemics serà a lo millor perquè vosaltres teniu, traieu unes 
conclusions totalment errònies, o perquè esteu en el costat erroni de la bancada. Gràcies.” 
 
Senyora, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Bueno, yo lo que quiero, lo que pido por favor, es que nos ayuden. Es que no tenemos ahora casa, y me 
dejaron en ayuntamiento, tenemos hasta final de mes. Yo estoy buscando y buscando, no hay casas, no 
hay habitaciones, no hay nada. Y me dijeron en ayuntamiento, hablé con Pilar de ayuntamiento y me 
dijeron si no tenemos donde ir pues nosotros tenemos que salir al final de mes y ya está, máximo el día 
1 de abril. Y yo le dije pues ¿dónde nos vamos yo y mis hijos? Y además tenemos el niño enfermo, mi 
hijo tiene una discapacidad, y me dijeron si no tenéis donde ir vosotros, pues si no hay nadie donde vais 
y todo esto, pues mi hijo el que está enfermo, tenía que quedar en el colegio, en el colegio. Y yo le dije 
que no, no quiero eso, yo quiero que mi hijo esté. Si ellos me quieren ayudar, ayudarnos con mi hijo con 
nosotros, no quiero que me ayuden separarnos. Ahora ellos quieren separarnos de mi hijo, y eso no está 
bien. Y yo le dije que no. Si vosotros queréis ayudarnos, pues ayudarnos y mi hijo está conmigo. Y me 
dijeron no porque está bien. No, no va a estar bien. Mi hijo va a estar mal y yo voy a estar mal. Y eso es 
lo que pido por favor que ayudarnos porque no tenemos donde ir y tenemos poco tiempo, y no hay 
casa, no hay, yo busco, busco, y no hay nada y tenemos en estos días ya tenemos que salir por favor, eso 
es lo que pido, ayudarnos yo y mis hijos y más con el niño lo que tenemos enfermo. Gracias. Eso es lo 
que pido, gracias.” 
 
Sra. Coronado, representant de la Asociación Unión de Asociaciones de Mallorca: 
 
“Muy buenos días. Muy Honorable Sr. Alcalde, señoras y señores regidores, la Asociación Unión de 
Asociaciones de Mallorca, referente a este punto expone lo siguiente: como ciudadanos de esta querida 
Palma de Mallorca, nos preocupa la total y completa indiferencia, que las autoridades del área de 
Movilidad del Ayuntamiento de Palma, mantuvieron ante las injustas peticiones de los conductores de la 
EMT, pero nos molesta más aun, la causa de la misma, sobre todo viniendo de un gobierno, que se dice 
defensor de los derechos de los trabajadores. Pretender crear una bolsa de trabajadores, para suplir las 
carencias sistemáticas de choferes de la EMT, es querer imponer lo mismo que una ETT en el sector 
privado, con los consecuentes resultados de precariedad del empleo, tanto en salarios como en 
estabilidad laboral, algo más propio de un gobierno de derechas. Desde la Asociación Unión de 
Asociaciones de Mallorca no entendemos como la EMT, no puede abrir un nuevo concurso oposición, 
para contratar los choferes que puedan ser necesarios, tanto para cubrir bajas y vacaciones de la 
plantilla actual de la EMT, pero entendemos menos aún, que también las bajas por jubilación, vayan a 
ser cubiertas por esta ETT, disfrazada con el nombre de bolsa. Entendemos perfectamente, que tras el 
último y escandaloso concurso oposición de la EMT, en donde se saltaron el orden de mérito, 
obteniendo por algunos de los participantes y el escándalo de EMAYA, de las falsas titulaciones 
detectadas, el Ayuntamiento de Palma trate de evitar, por todos los medios, hacer más concursos de 
oposición, por los riesgos que les supone y su falta de control sobre los mismos. Desde la Asociación 
Unión de Asociaciones de Mallorca, como usuarios afectados por los paros escalonados, tenemos 
sentimientos encontrados, pues como trabajadores y padres de familia, vemos como el Ayuntamiento 
de Palma, pisotea los derechos de los trabajadores a su cargo, pero por otro lado, nos duele también ver 
las paradas de autobuses atiborradas de usuarios, que esperan un trato y atención dignos de la EMT y 
del ayuntamiento. Los usuarios del transporte público, también hemos sido pisoteados, con la 
eliminación de muchos puntos de recarga de tarjetas ciudadanas, debido, sabe Dios a que intereses 
ocultos, dificultando la recarga de bonos de transporte y por tanto dificultando a los ciudadanos el uso 
del transporte urbano. Y no hablemos de algunos autobuses, que acumulan ya más de 15 años de 
servicio y no se ve a futuro, que se empiece su reemplazo, de las que sabemos que, algunas se han 
incendiado debido a su mal estado de cuido y mantenimiento. Se nos pide que utilicemos el transporte 
público para contaminar menos, pero de parte del Ayuntamiento de Palma y las autoridades del área de 
movilidad, todas son dificultades y problemas, como quien dice meter palos en la rueda. Estimado Sr. 
Alcalde, es penoso que solo después de los paros escalonados, se hayan dignado a reconocer 
parcialmente sus errores y aceptar en parte la reivindicación de los trabajadores, por lo que desde la 
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Asociación Unión de Asociaciones de Mallorca, nos solidarizamos con los choferes y conductores 
profesionales de la EMT, que nos aseguran desplazarnos con seguridad por nuestra ciudad. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Nogales Anca, representant de la Asociación de Vecinos de S’Arenal-Palma: 
 
“Buenos días señores regidores. Creía que me quedaban 15 minutos con tres puntos, porque necesito 
para una socia nuestra, que quiere hablar también en materia de seguridad. Bien, buenos días a todos 
señores regidores, señores alcaldes y el público en general. Bien, nosotros volveremos a hablar del 
punto 82. Que el punto 82 es un punto muy delicado para la zona que vivimos en la Playa de Palma. 
Sobre todo en la seguridad de nuestra zona, debido a la problemática surgida desde el departamento de 
dicho organismo, como es la Policía Local. Lo resumiré de una forma, hemos tenido un año pasado, un 
verano pasado, con una seguridad más bien inseguridad, por los problemas que tenía la Policía Local. No 
podemos vivir en Playa de Palma otra situación como el año pasado. Se ha retrocedido, se ha 
retrocedido y retrasado, lo que es la ordenanza cívica. No se aplicó. Los policías no sabían lo que tenían 
que hacer. Le preguntabas a un policía oye, que hay unos trileros por aquí, y decía sí pero yo no puedo 
hacer nada. La excusa o lo que fuera. Se tiene que arreglar este asunto, porque no podemos vivir otra 
situación igual que el año pasado. La Constitución en su artículo 149.1.29, tenemos el derecho a tener 
una seguridad los ciudadanos. Este derecho exigirlo al órgano correspondiente. La seguridad ciudadana 
es una prioridad de los poderes públicos, reflejado en nuestra Constitución, como acabamos de decir. 
Es, por lo tanto, pedir a este ayuntamiento, en la parte que le corresponda, que plan tiene para esta 
nueva temporada turística para erradicar esta falta de seguridad en la Playa de Palma. Vamos a ver, si 
ustedes no hacen un plan, que teniendo la experiencia de otros años, de todo lo que ha sucedido en la 
Playa de Palma, como es la prostitución, que aquí se acaba de decir, la venta ambulante, efectivamente, 
se protege casi a la prostitución. Yo creo que es denigrante esto para la mujer y se acude a la 
prostitución, pero no porque ya sea la prostitución, sino para robar a los turistas que nos visitan en la 
zona. ¿No? Les ofrecen cariño, como están los hombres ebrios pues luego lo que van es a por la cartera. 
Los tiran al suelo, los apalean, llaman por teléfono, vienen en grupos, en fin, es para escribir una novela 
de esas que está de moda ahora en Inglaterra, entonces escribir una novela en la Playa de Palma, vamos 
sería un éxito rotundo, total. Si les contará, me cuentan cosas inéditas. Ahora tenemos aquí una vecina 
que nos va a hablar de una discoteca. Nosotros tenemos tres discotecas en la Playa de Palma, que no 
son discotecas, son tugurios que abren los viernes. Si ven ustedes vídeos de peleas entre mujeres que 
entran y hombres, por efecto de la droga, da ganas de llorar, pero de llorar, porque ver que esto sucede 
en una ciudad tan cosmopolita como es Palma de Mallorca, que es conocida en el mundo, señores, que 
suceda esto en la Playa de Palma. Hemos tenido que recurrir a la plataforma que hemos hecho, por si 
alguno no lo sabe, los hoteleros y vecinos hemos hecho una plataforma, que se consolida bien y que 
además es muy objetiva, pide cosas coherentes y necesidades. Ahora se critica la reforma de la Playa de 
Palma, pues sí señores, la reforma de la Playa de Palma tenía que haber venido antes. Yo agradezco, 
agradezco que se arregle la Playa de Palma ahora, aunque haya algún sacrificio, pero no es oportuno la 
verdad. Y lo agradezco, por lo menos empezamos a ver que algunas calles se arreglan, que ya es muy 
necesario. Bueno, ¿qué tengo yo que  decir más con respecto? En el punto, a este respecto, ya no se 
puede hablar más, estamos agotados, queremos un plan. Sr. Alcalde, queremos un plan, aunque queden 
dos meses, queremos un plan que este ayuntamiento y todo el que venga, para poder colaborar con 
ustedes. Los vecinos queremos una zona tranquila, porque el Arenal es muy bonito, el Arenal tiene el 
mar delante, el Arenal es un privilegio para nosotros, para el que pueda vivir allí. Por lo tanto, vamos a 
conservarlo, no lo dejemos caer. Aquí se hablaba, y no entra en este punto, aquí se hablaba de falta de 
edificación para viviendas. Señores, en el Arenal hay casas que se pueden comprar y puede invertir, no 
el ayuntamiento pero sí el Govern Balear, y hacer casas para trabajadores. No para vagos, no queremos 
vagos en la zona, queremos gente que trabaje. Y entonces, a toda esta juventud, a toda esta juventud 
que necesita vivienda, dársela, y ayudarle de ese medio. Que ya siempre lo repito, si Franco hizo más 
viviendas que todos ustedes, o que toda la política de ahora. Por favor, hagan, sean coherentes, hagan 
su obligación social que esa es importante. Luego tenemos aquí también el punto sobre las terrazas. Yo 
les voy a dar un consejo sobre las terrazas, porque las terrazas van a traer problemas para los vecinos. 
Ya saben ustedes que las terrazas, si no lo saben les daré, les voy a dar un consejo, ya que aquí se habla 
particularmente de muchas cosas, les daré un consejo. Las terrazas no pueden ponerse las sillas mirando 
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su respaldo o su delantera hacia el mar, ¿Por qué? Porque estiran y cierran el paso. Háganlas ustedes 
mirando al paseo, los respaldos de un lado y los respaldos de otro al paseo, y si se estiran no tapan 
ninguna zona que puedan pasar viandantes, y personas que por desgracia van en silla de ruedas. Por lo 
tanto les damos un consejo, les podemos dar más consejos, si ustedes los quieren se lo damos. Y 
siempre decimos, gobierne el que gobierne, nosotros miramos por la zona, gobierne el que gobierne. 
Ahora, ya no les quiero dar más la lata, por decirlo de alguna forma, y voy a dar paso a una señora, que 
también tiene quejas en su barriada, de una discoteca. Lo va a exponer, y muchas gracias por la 
atención, escúchenla que es bastante importante para la convivencia ciudadana. Muchas gracias.” 
 
Senyora, representant de la Asociación de Vecinos de S’Arenal-Palma: 
 
“Bueno, buenos días. Voy a empezar para no perder tiempo desde, sobre lo que nos trae. Desde Julio 
estamos esperando para ver la licencia de actividades de la discoteca Prada, número 4 de la Plaza 
Mediterráneo, otorgada en 1996 para un local absolutamente distinto en todo, y que el Art. 13 de la ley 
7 de 2013 sobre ejercicio de actividades, nos dice que está requete caducada, porque este local ha 
estado más de 2 años inactivo. Y además, quiero pensar que desde 1996 han cambiado los requisitos 
que se exigen a las discotecas, para que puedan funcionar como tales. ¿Por qué no nos enseñan las 
licencias? ¿Qué es lo que están escondiendo? ¿Qué tienen contra nuestra causa? ¿Donde está la … 
transparencia? ¿Tienen algo particularmente contra nosotros? Otros locales se están cerrando. Dentro 
de los requisitos necesarios para este tipo de locales, está la adecuada insonorización, cara, eso sí cara, 
pero que la hagan y se lo gasten. Oblíguenles, porque de esa manera, nos  hemos asesorado, y es 
absolutamente infalible, podríamos dormir, los más de 100 o las más de 100 viviendas afectadas por 
esta discoteca, más de 100. Desde Julio venimos quejandonos de no poder dormir en nuestras casas los 
fines de semana; porque además tenemos inseguridad, nos venimos quejando también de que en la 
Plaza Mediterráneo, hay inseguridad por peleas y por broncas continuas, inseguridad. Y somos 
muchísima la gente que venimos viendo, como sale la gente de esta discoteca, borracha, se pelean, y 
hacen broncas. Desde Julio, nos venimos quejando de gente que bebe, se droga, orina, caga, vomita y 
practica sexo a la luz de las farolas, en la Plaza Mediterráneo. Y además, si pueden a la mínima se meten 
en nuestro edificio, y en las zonas comunes exteriores, pues también orinan y hacen caca de paso. Allí se 
ve que están más al resguardo, y les gusta más. Desde julio, somos muchos los vecinos que llamamos, a 
la Policía Local cada viernes y cada sábado, desde julio. Pero no ha sido hasta que salimos en un 
periódico local, y en la TV autonómica, que vino la policía, la Patrulla Verde a hacer una sonometría en 
mi casa, que no es la más afectada, y salió altamente positiva. Va a hacer dos meses señores. Seguimos 
igual. Además tenemos la salida de emergencia, es una ratonera, una ratonera, ¿qué va a pasar el día 
que ocurra una desgracia? Aquí consta la gente de la prensa, el acta, señores del ayuntamiento, serán 
ustedes los responsables, no habrá ninguna duda. Y además ahora, han pedido permiso para abrir la 
terraza, parece que para tardeo, la terraza de nuestro edificio. Y resulta que ustedes, ipso facto, se la 
han dado, permiso de obras. ¿Les van a dejar de verdad que hagan tardeo? ¿Les van a dejar que nos 
mortifiquen más? Se está resistiendo nuestra salud. Empezamos con tapones en los oídos, luego con 
pastillas para dormir, y ahora lo que no soportamos es el resto de la semana, pensar que hacen ustedes. 
¿Por qué no quieren? O es que no saben. Lo pasamos mal, estamos enfermando, maltratados y 
abandonados por todos ustedes, por un montó de sus concejalías. Y venimos aquí a decirlo, para que 
nos hagan caso y por favor nos ayuden. A invitarles a que vengan a nuestras casas, y que por favor no se 
olviden de traer a sus niños, que les aseguro que no se van a dormir, para nada. Y quiero decir por 
último, que esto es la segunda vez que venimos al Pleno. La primera vez me quedé alucinada, por el 
ejercicio tan magnífico de democracia, al principio me quedé alucinada, que era venir aquí, verlos a 
todos ustedes, y que nosotros pudiéramos expresar nuestras opiniones y nuestras quejas. Pero hoy me 
doy cuenta de que esto no sirve para nada, que ustedes están ahí cada uno con sus cositas, pensando en 
las Batuecas, hablando entre ustedes, con el teléfono móvil, entrando y saliendo. Hablamos de 
seguridad y la concejala prácticamente no ha estado en la sala. O sea, esto es un puro attrezzo, un puro 
paripé, que lo sepan. Gracias.” 
 
FOD 2. Moció Grup C's relativa a dotació d'efectius per a la policia local i planificació de 
temporada turística 
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No aprovat  al haver estat rebutjada la inclusió a l'ordre del dia de la urgència, per 15 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón), en 
conseqüència no és dóna la paraula al “Sindicato Profesional de Policías Municipales de 
España”  
 
Es tracten conjuntament el punt 89 i el FOD 3 prèvia ratificació de la urgència per unanimitat. 
89. Grup PP relativa a l'EMT 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Si els sembla, hi ha una urgència de Ciutadans, que és relativa a la vaga de la EMT. Els sembla bé que 
l’ajuntem? Ciutadans, Sr. Bauzá, li sembla bé que, el punt 89 és relatiu a la EMT, i crec que és el mateix 
concepte de moció que la que vostès presenten per urgència. Els vull dir amem si la volen. A favor? Els 
sembla bé que facem el debat conjunt? Molt bé votem la urgència...” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sí, bé, nosaltres varem presentar aquesta proposició que se va aprovar per 
part de l’Equip de Govern, va votar a favor, a la passada Comissió. I nosaltres demanàvem que es tornés 
un altre vegada al consens, al acord i a la negociació amb el Comitè d’empresa, i en tots aquells 
assumptes que afectaven al personal de la EMT. Jo record perfectament que fa unes setmanes es va 
reunir el Consell d’administració de l’empresa municipal, i ja varem dir des del nostre grup municipal, 
que aquesta no era la situació idònia de pues dur un punt tan important com era la convocatòria d’un 
concurs que afectava pues als nous xofers contractats, nous conductors contractats per part de 
l’empresa pública. Hi havia tots els sindicats que estaven en contra d’aquesta mesura, i nosaltres ja 
varem dir al regidor de Mobilitat, que considerava, i al president de la EMT, que consideràvem que no 
era el més adient. És cert que hi havia un representant dels treballadors, del Comitè d’empresa. Però es 
va fer una petició per part del president del Comitè d’empresa, per poder explicar quins eren els motius 
per tal de pues posar de manifest, per tal de posar de manifest el seu rebuig en aquest punt. Insisteixo 
que nosaltres, li varem comentar, i varem posar de manifest, i així consta a l’ordre del dia, que 
consideràvem que el punt s’havia de retirar. S’havia de retirar i s’havia d’acordar una convocatòria que 
pogués garantir la pau social amb l’empresa. I en el final pues en certa manera ens han donat la raó, 
perquè avui, ahir se va produir una reunió, va haver de mediar el batle de l’Ajuntament de Palma, la 
qual cosa pues considerem que de qualque manera el desautoritza Sr. Ferrer, perquè per haver d’evitar 
tenir un conflicte social, que no era gens necessari. És que si dius, no és que és absolutament necessari 
perquè s’ha de garantir el servei públic, perquè aquesta és una mesura que efectivament és important 
per les arques públiques, és un sacrifici però que les condicions fan que sigui necessari prendre aquesta 
mesura, que és difícil però no és el cas. Era molt fàcil retirar aquell punt, intentar arribar a acords dins 
les meses adients de negociació o dins els espais legalment establerts per arribar en aquests tipus 
d’acords. I en el final lo que ha passat pues és que s’ha arribat en aquest pre acord, perquè encara no és 
un acord, això s’ha de ratificar per part dels treballadors de l’empresa, per evitar que hi hagi una vaga. 
Però ja hem patit una sèrie d’aturades del servei, i en el final els que han patit aquesta actuació política, 
aquestes aturades per part del servei de la EMT, han estat els ciutadans, han estat realment ells els 
perjudicats. Penso que aquesta situació se podria haver evitat. Nosaltres considerem que no ha estat 
necessari arribar fins aquí, per pues per en el final fer lo que nosaltres li demanem en aquesta 
proposició, i lo que també li demana el grup Ciutadans a la seva proposició. I nosaltres pues literalment 
demanàvem: que se retomen las negociaciones con el Comité de empresa en todos aquellos asuntos 
que afecten a la EMT, y que se restablezca de inmediato la paz social, que se garantice en todo 
momento la estabilidad laboral de los trabajadores de la plantilla, y que se pongan en marcha procesos 
selectivos, que garanticen los principios de igualdad, mérito y capacidad. Considerem que és important, 
els treballadors, segons el que ens varen transmetre és que amb aquesta convocatòria, a més a més hi 
havia hagut un canvi de criteri, de les primeres proves selectives, que vostè va convocar l’any 2015, si no 
estic equivocat. Era un concurs oposició, on hi havia exàmens, on hi havia pues tota una sèrie de proves 
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selectives, hi havia unes entrevistes també, on gent de defora podia aspirar pues poder entrar a fer 
feina dins el borsí que vostès havien posat en marxa. I considerem pues que per garantir aquests 
principis, pues s’ha de fer un altre convocatòria, i s’ha de fer un altre solució. A més a més també, 
aquesta mesura comprometria a l’Equip de Govern, que vingui després de les eleccions, i considerem 
que pues no és lo que més convé pel servei públic, per garantir el servei públic de transport d’aquest 
ajuntament. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Bé, s’atraquen les eleccions, i ja des de fa un temps en aquesta part, pues veiem 
que se van, se van fent promocions internes, fent concursos per fer borsins de treballadors eventuals. 
Nosaltres ja dia 29 de gener, quan varem fer el Consell d’administració i se va aprovar, amb el nostre vot 
en contra, fer la promoció interna, ja varem dir que no estaiem d’acord, perquè no enteníem la 
justificació d’aquesta promoció interna, i perquè creiem sincerament, que això, la EMT en aquest ritme, 
pues acabaria convertint-se en una oficina de col·locació d’amics del Sr. Ferrer. Clar, ara ens trobem amb 
aquest concurs de treballadors eventuals, aquest concurs de treballadors eventuals, que compta amb 
tota la oposició dels sindicats, i que si no arribés, haver estat gràcies en el Sr. Batle, que va mediar i li va 
salvar a vostè d’una situació bastant desagradable, pues ens trobaríem amb una vaga indefinida, per 
culpa bé, d’haver fet un concurs en el que no s’han tingut en compte els criteris d’igualtat mèrits i 
capacitat. Un concurs de mèrits simplement, sense l’oposició que consideraven o sense l’examen, que 
consideraven que era necessari, els sindicats. Això li passa per una cosa, i és a dir, la llei diu que vostè ha 
de dur en els sindicats, en el Comitè, aquesta proposta, i vostè els dur, però res més, després no els 
escolta, i després passen aquestes coses que li convoquen una vaga. Una vaga que ha produït malestar 
entre la ciutadania, perquè evidentment no poder collir l’autobús quan tu vols, pues és un inconvenient 
molt serio. I que gràcies a, com ja he dit a la intervenció del batle, pues més o menys està salvada fins el 
pròxim divendres, fins demà, que hem de veure si els sindicats ratifiquen o no l’acord que vostès varen 
arribar pues ahir. Clar, què passarà si els sindicats voten en contra? Pues que ens trobarem amb la vaga 
indefinida, i tot gràcies a la seva incompetència en aquest, en gestionar aquest tema, i amb les seves 
ganes pues d’això, de. No? De crear nous llocs de feina, de per col·locar a les persones que vostè li 
interessa. I per aquest motiu varem considerar fer aquesta proposició. Les circumstàncies no són iguals 
que ahir, és vera, ahir varen canviar, però creiem que és important pues donar i escoltar l’opinió dels 
sindicats, i no només posar-los un paper damunt la taula, per després no fer-los cas.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí. Gràcies Sr. Batle. Mirin, per començar, aquesta convocatòria de places tenia la motivació de dotar a 
la EMT dels xofers necessaris per cobrir les baixes temporals que se van produint, en una empresa que 
té 550 xofers que cada dia surten als carrers de Palma amb els autobusos. Després d’haver fet un procés 
de compartir els esborranys, i que se va comentar també en el Consell d’administració, al qual no hi va 
assistir cap representant de Ciudadanos. Nosaltres varem explicar que s’havien compartit aquests 
documents, que havíem rebut diverses aportacions per part del Comitè, i que havien estat recollides. És 
evident que hi havia una discrepància en el que era la filosofia de la contractació, i aquesta discrepància 
ens va conduir a un conflicte col·lectiu, que és el d’una vaga. Me va sorprendre escoltar determinades 
declaracions, i que veig que se reprodueixen aquí, dels efectes d’una vaga. Se veu que la dreta no està 
massa avesada a la vaga, no les tolera quan governa, i quan està a l’oposició li sembla com una mena 
d’extravagància. Jo per mi la vaga és una qüestió, evidentment en aquest cas, no desitjada, però que 
entra dins de la normalitat democràtica que sembla que a vostès els repel·leix. En qualsevol cas aquest 
conflicte ha arribat fins el dia d’ahir, en el qual varem poder confrontar novament les postures amb els 
sindicats, i varem poder arribar a un acord. És per aquest motiu que nosaltres com Equip de Govern, 
votarem a favor de la proposició que dur el Partit Popular en els tres punts, però votarem en contra de 
la proposició que dur el grup de Ciudadanos, perquè ens demana la retirada d’aquest borsí de treball, 
perquè nosaltres justament ahir el que varem arribar a un acord per unanimitat, dels delegats sindicals, 
fou el de mantenir el borsí, però modificant la vigència d’aquesta borsa. Aquest punt se va posar 
damunt la taula ahir per primera vegada, varem esser capaços d’arribar a un acord, i jo entenc que la 
qüestió de l’acord en aquest cas els molesti. Vostès segueixen practicant allò de, cuanto peor mejor, 
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sempre els beneficia, i río revuelto, ganancia de pescadores. Segurament intenten pescar vostès ara en 
període pre electoral, i posteriorment electoral, alguna cosa que no han pogut pescar durant aquests 
quatre anys, per la seva manca de mèrits i sobretot d’inactivitat en aquest Plenari. Dir per tant que la 
convocatòria segueix endavant, se modifica la vigència de la borsa, i se deixa fins a l’any 2020. I sobretot 
s’afegeix una cosa que varen insistir molt els sindicats, i que jo vull palesar ara mateix, i és justament la 
por que tenen els sindicats de que si en cas hipotètic i no gens desitjat, tornés a governar la dreta en 
aquesta ciutat, saben perfectament els sindicats, que la dreta agafarà la convocatòria, i la ficarà dins un 
calaix, que és exactament el que va ver durant els quatre anys que varen patir en el Sr. Isern. Per tant, 
davant aquest escenari, ens varen demanar que com a compromís quedés que en el futur immediat es 
pogués començar a negociar una convocatòria de places fixes, que és el que justament començarem a 
fer. Sr. Ribas, jo crec que vostè les seves acusacions, i l’altre dia el seu portaveu, de dir que jo he muntat 
aquesta borsa de feina, per col·locar en els meus amics, vostè és indigne d’estar en aquest Ple assegut 
ara mateix. Primera perquè no ens aporta cap mena de prova. Segona perquè segueixen amb la 
crispació típica d’un partit que no té res més que aportar que quatre cares i molt poca ideologia. I 
tercera, perquè si vostè considera que aquesta borsa estava feta per col·locar, estava fent-se a demés 
amb un procediment que escapés a la legalitat, al que sigui, vostè té tot el camí recte per anar-se’n a 
Fiscalia, i denunciar-me a mi o a la resta de membres del Consell d’administració o de qui vostè 
consideri, perquè nosaltres estam fent una borsa per col·locar amics o afins. Això jo no sé de on ho treu, 
quina és la base de la seva afirmació. M’agradaria que l’expliqués, perquè tal vegada tot plegat pot tenir 
conseqüències negatives per vostè, i m’agradaria que a demés, intentéssim dignificar una mica els 
debats que duim a terme en aquest Plenari. Ho he demanat algunes vegades, jo intento mantenir-me en 
la raó, en la contraposició dels arguments. Però que ens vinguin aquí a acusar-nos de corruptes, quan 
justament vostès a la primera de canvi. Primera, que encara no han tingut oportunitat de demostrar si 
són corruptes o no, però basta veure amb qui s’alien, i amb qui s’estan aliant ara també a la resta de 
l’estat espanyol, amb un partit d’ultra dreta. Per tant vostès a mi sincerament, lliçons poques, però si en 
el cas, en el cas que jo els acceptaria, tinguessin la intenció de donar-me alguna lliçó de legalitat, se’n 
vagin, denunciïn, i demostrin amb proves fefaents, el que vostè, la barbaritat que vostè acaba de dir, i 
que l’altre dia el seu pseudo candidat va esser capaç de pronunciar. Gràcies.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies. Bé, nosaltres insistir, i no considerem que la situació a la que s’ha arribat era 
necessari. És un tema de talant, i és un tema de que vostè ens pot explicar quins són els motius pels 
quals tècnicament ha dut aquesta convocatòria, però lo que és cert és que ja no és un sindicat, que 
sempre vostè ha repetit com un mantra. No, és que això és un sindicat que sempre està en contra, no, 
és que són tots els sindicats de la EMT, són tots els representants dels treballadors, que li varen dir. I 
tampoc entenc com vostè va negar al president del Comitè d’empresa, entrar a un Consell 
d’administració, per donar unes explicacions. Això no està prohibit, al contrari, això el president de 
qualsevol òrgan col·legiat, pot donar permís a una persona que a lo millor no és membre de iure per 
poder xerrar o per poder dir qualque cosa, però que sense cap dubte, era una persona molt rellevant, 
per tal de transmetre en aquell Consell d’administració, una problemàtica pues que a lo millor hagués 
pogut fer d’una manera pues més propera, més encertada per tal de que els consellers poguessin tenir 
pues una idea, una impressió de quina era la problemàtica. No? Jo crec que això forma part pues del seu 
talant, de la seva manera de fer política. Vostè va considerar que no, perquè legalment i estrictament, la 
regla diu que ja hi ha un membre del Comitè d’empresa, i nosaltres consideràvem que donada 
l’engravat dels fets i que se posava en perill la pau social, com ha estat demostrat, de l’empresa pública, 
pues consideràvem que aquesta persona havia de poder participar en aquella reunió, per transmetre als 
consellers d’aquell Consell d’administració, quina problemàtica hi havia. No va voler, i ens varem trobar 
amb aquesta situació. Una situació que a més a més no ha resolt vostè. Una situació que ha hagut 
d’intervenir el batle del nostre ajuntament, que tampoc no és que li haguem de fer la ola. No? Perquè 
també és la seva responsabilitat, ell és el cap de tota la institució, però jo crec que no era necessari 
arribar en aquest punt, no era en cap cas necessari. En qualsevol cas, sí que tenim pues la nostra 
satisfacció de que s’hagi rectificat. Pensem que rectificar en política és molt important. Quan un comet 
un error, pues ho ha de reconèixer i ha de rectificar. I lo únic que nosaltres desitgem és que se 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
42

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
25

/0
4/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
9E

66
95

07
F

86
59

72
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 79 - 

mantingui aquesta pau social, que se pugui arribar a un bon acord, i que aquest acord no sigui més que 
per garantir un bon servei públic a la nostra ciutadania. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí gràcies bé, veig que el Sr. Ferrer, el profesor Ferrer ha pasado la lista de la clase, dels que varen anar 
o no varen anar. Jo no vaig anar per forces majors i espero que vostè no se trobi en les mateixes 
condicions que jo. Perquè no se preocupi, si és així jo no li recriminaré res. Respecte en el tema de la 
vaga. Vostè diu que la dreta. Bé, jo no sé la dreta lo que pensarà de la vaga. Jo sé lo que pensem 
nosaltres. I la vaga, dins una normalitat democràtica, pues és un dret, com vostè ha dit, que respectem 
profundament. Però nosaltres també respectem, respectem la negociació amb els sindicats. Qualque 
cosa que vostè ha obviat totalment i que si vostè hagués fet, no ens hauria conduit a una vaga que hem 
tingut. Una vaga, que hem tingut, una vaga que és perfectament legal, i a la qual tenen dret els 
treballadors de la EMT, però que ve motivada precisament perquè vostè lo que no entén és que amb els 
sindicats s’ha de negociar. Respecte, és que no sé, ha dit tantes coses, nosaltres mantenim lo mateix, és 
a dir, nosaltres considerem que aquest borsí, pues era imprescindible negociar amb els sindicats, que 
s’ha de tornar enrere, que vostè lo que ha de fer és precisament això, pues prendre les decisions sempre 
negociant amb els sindicats. I respecte a lo de si són proves lo que hem dit de si són proves pels amics o 
no. Pues miri, jo no ho sé evidentment, ho suposo. Ho suposo, i ho suposo en base a unes determinades 
coses, i és que precisament quan s’atraquen les eleccions, és vera que va fer un concurs per places de 
xofer, però justament són en els darrers tres mesos, que s’han produït aquest concurs de promoció 
interna, s’han creat el borsí. No sé, és una suposició evidentment. Crec que dret a suposar en tenim tots. 
Gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Me mantinc en les meves paraules d’abans. Sr. Ribas, no és digne d’estar assegut en aquesta sala. 
Vostè ve aquí amb suposicions i el seu pseudo candidat, en declaracions públiques, diu: el Sr. Ferrer 
organitza aquesta borsa de treball. Que una borsa de treball, es publica en el BOIB, se valoren mèrit i 
capacitat, està seleccionada a demés per un Tribunal independent, que jo no trepitjo ni anomeno, i 
vostès varen dir que jo aprofitaria aquesta borsa per col·locar en els meus amics. Exigeixo que ens diguin 
a quins amics s’estan referint vostès. I quin tipus de joc ens volen dur en aquest Plenari de l’Ajuntament 
de Palma, a dos mesos de les eleccions. Exigeixo que ens ho diguin. Perquè sinó simplement si són 
suposicions, jo puc suposar moltíssimes coses de vostè, com no he suposat tampoc els motius per la 
seva inexistència. Jo he dit, el grup Ciutadans, no va assistir al Consell d’administració. Els motius no els 
vull sabre, ni m’interessen, però se podria haver anomenat un altre representant. Per tant, seguim 
exactament en el mateix punt. Segueix sense sabre quin és el motiu. Jo vaig dir, el motiu principal de 
que aquesta borsa era, per dotar de suficient personal a la EMT, per cobrir baixes temporals. Aquest és 
l’únic motiu, està reflectit a l’objecte. I vull recordar a demés, que el que es va modificar ahir, va esser la 
vigència de la borsa. No s’ha modificat en cap coma el format de la borsa de la feina, ni s’ha modificat en 
cap coma la resta del test de la convocatòria. Aleshores, no podem dir que aquesta convocatòria 
estaven en contra, perquè ara resulta que tots els sindicats ens han donat el seu sí a la borsa, sempre i 
quant es modifiqués la vigència, amb lo qual decau completament l’argument que he escoltat fins ara, 
de que aquest tipus de model de contractació no és el idoni. Perquè sí, s’ha demostrat que aquest 
model de contractació és el idoni. S’ha regulat la vigència de la borsa, amb l’acord que varem esser 
capaços d’arribar ahir, que sembla, insisteixo, que els sap molt de greu que s’arribi a un acord per part 
d’aquest ajuntament. M’agradaria saber quantes vegades el batle Mateo Isern, va rebre en els 
treballadors de la EMT, per consultar la seva opinió, per contrastar opinions. M’agradaria saber. Zero. I 
m’agradaria saber també Sr. Rubio, ja que s’omple vostè la boca de democràcia, de participació, de 
drets dels treballadors, que francament encomiable que ara un regidor o un representant del seu grup 
polític, se presenti aquí amb aquestes credencials, ens digui que no varem voler escoltar en els membres 
del Comitè d’empresa. Quan saben perfectament que el Comitè d’empresa està representat amb una 
persona dins el Consell d’administració. Exactament amb un format que vostès quan governaven no 
varen tolerar de cap manera. I ara ens venen aquí a donar lliçons, de que si hauria d’haver entrat al 
Comitè en ple, hauria d’haver entrat no sé qui més. I al final sí hauria d’haver entrat la padrina o no. 
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Estam parlant de que vostès no ho varen voler, i ara ens donen aquí lliçons de democràcia. I a demés 
ens venen a donar lliçons de contractació, i de bases, etcètera, quan vostès no foren capaços ni de 
pactar-ne tan sols una, mentre la EMT anava caient en picat, totes les persones que se jubilaven no se 
tornaven a contractar, i vostès lo únic que varen esser capaços de contractar durant aquell mandat, va 
esser directius anomenats a dit, i membres segurament d’algun cercle de confiança que vostès tenen, 
amb lo qual això són els models contraposats que jo abans li demanava en el Sr. Ribas, que ens 
poguéssim permetre el luxe de debatre en aquest Plenari. Argumentacions i models de gestió de la EMT. 
I també m’agradaria sabre de quina manera vostès podien argumentar, perquè no han argumentat mai 
però estaven deixant caure la EMT no contractant gent, i veure realment si tenien alguna planificació 
vostès de finalment liquidar la EMT, perquè pels resultats que s’estaven duent, per la manera en que se 
gestionava, jo sincerament aquí això sí que és una opinió, i és una sospita, i no ho puc demostrar, però ja 
que parlem de sospites i d’opinions, crec que mirant els comptes de resultats, crec que mirant també el 
nombre de convocatòries que s’anaven fent, i crec amb el maltractament que patien els usuaris de la 
EMT durant l’anterior mandat, crec que hi havia una idea molt clara i inequívoca, de deixar caure per 
sempre la EMT, i carregar-se el transport públic de la nostra ciutat. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Sí, jo voldria afegir algunes consideracions en relació en aquest assumpte. En primer 
lloc dir que aquest borsí era imprescindible pel bon funcionament de la EMT, perquè havíem de reforçar 
serveis. Ens hagués agradat crear un procés de treball estable? Sí. Però jurídicament no era possible, 
perquè no tenim les taxes de reposició, i perquè no s’han aprovat els pressupostos generals de l’Estat. 
Perquè ahir consensuadament amb els treballadors varem passar de tres a un any? Perquè tenen por de 
que vinguin vostès a governar. Això era la gran, l’argument de si hi havia un canvi de govern, que 
passaria amb aquest borsí. I clar, tenim els precedents del govern anterior, que va esser el govern de les 
retallades en els funcionaris i en els treballadors públics d’aquesta casa. Després hi ha hagut el debat 
públic de que si el Sr. Ferrer me volia fer la traveta a jo, perquè érem diferents partits. El Sr. Ferrer i jo, 
que quedi clar, coincidim en el 100% a nivell de model de ciutat i mobilitat de Palma. O sigui que el Sr. 
Ferrer i jo ahir érem un equip, i això no és una victòria meva, això és un treball d’equip i un consens amb 
els treballadors. Vull que quedi clar, perquè jo amb aquest borsí estava i estic 100% d’acord. Moltes 
gràcies.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT 
per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1) Que se retomen las negociaciones con el Comité de Empresa en todos aquellos asuntos que 
afecten al personal de la EMT, y a que se restablezca de forma inmediata la paz social. 
 
2) Que se garantice en todo momento la estabilidad laboral de los trabajadores de la plantilla, 
y a que se pongan en marcha procesos selectivos que garanticen los principios de igualdad, 
mérito y capacidad. 
 
3) Que se tenga en cuenta la opinión de los trabajadores de la EMT a la hora de renovar la flota 
de autobuses, respetándose en todo momento lo establecido en la Ley9/2017 de Contratos 
con el Sector Público." 
 
Aprovat per unanimitat 
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FOD 3. Moció Grup C's relativa a la vaga de l'EMT 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento insta al Presidente de la EMT a dejar sin efecto el proceso de 
selección de personal para el bolsín de trabajadores eventuales, y alcanzar un acuerdo con el 
comité de empresa para la definición del modelo de proceso que se debe llevar a cabo." 
 
No aprovat, prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
82. Grup PP relativa  a la inseguretat ciutadana a les barriades 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta a la Regidora de Seguridad Ciudadana a que destine 
los recursos necesarios para garantizar la seguridad de los vecinos y de los turistas en las 
diferentes barriadas de Palma, y a llevar cuantas actuaciones sean necesarias para erradicar las 
bandas de carteristas que actúan en nuestra ciudad." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
90. Grup PP relativa a horts urbans 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT 
per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a publicar con carácter 
inmediato la nueva convocatoria de adjudicación de solares o bloques con mesa de cultivo de 
la red de huertos urbanos de Palma, favoreciendo así el acceso de los ciudadanos interesados." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
88. Grup C's relativa a la mobilitat a primera línia del barri d'es Molinar fins Ciutat Jardí 
 
Sr. Bauzà Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo crec que dins l’exposició de motius i a la proposició que fem, queda ben clar lo que 
volem amb aquesta proposició. Una reunió amb els veïnats que han exposat la problemàtica que s’està 
suscitant dins el propi barri, i lo que volem és que aquesta formi part i estigui amb altres proposicions 
que hem fetes, perquè zones de Palma que són molt utilitzades pels ciutadans, resulta que tenen 
aquesta manca de poder tenir capacitat per poder tenir aparcament. I aparcament fins i tot dels 
residents. Ens varen posar també amb el tema de la gent que té negocis fins i tot en aquesta zona, a la 
que fem referència, i també tornen treure un altre vegada, que tenen aquesta manca d’aparcament, i 
amb els llocs que hi ha, que encara se podrien habilitar per aparcament, és per lo que nosaltres hem 
presentat aquesta proposició, intentant complir, i ja ho veuen vostès, que després a Comissió jo no sé, 
perquè no hi vaig poder esser, no sé si vostè hi era Sr. Ferrer a Comissió. Crec que no hi érem cap dels 
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dos a Comissió. En el punt número 1 sí que se va, va sortir, intentar projectar tot lo que s’ha de fer 
d’aparcament en aquella zona, tal com determina el PMUS. I en tot cas lo que ens han dit i lo que han 
posat en marxa, és també les reformes que se duran a terme a primera línea de lo que és la zona 
aquesta, que se reduiran les places d’aparcament. I era un altre de les qüestions, que els veïnats ens 
varen plantejar i per això ens va dur a fer aquesta proposició. Sabem, a segona fila del barri, que hi ha 
solars encara disponibles, i aquests solars nosaltres lo que voldríem és que amb aquesta disposició i amb 
bona voluntat, poguéssim habilitar aparcaments, perquè aquella zona pugui esser utilitzada, tal com 
està essent per les famílies que se passegen, perquè és una zona molt concurrida de la zona de Palma, i 
també pels negocis que hi ha. Vostè coneix perfectament, de restauració, perquè la gent pugui tenir 
accés d’una manera còmoda, a la banda del Molinar, i la zona de Ciutat Jardí. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Volia donar la benvinguda en aquesta escola que ha vingut a veure’ns. De on sou? Molt 
bé, benvinguts. Demano en els regidors i regidores que estiguem a l’altura del públic que tenim, i 
tinguem un debat elegant.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Mirin, com ja varem exposar en Comissió, aquesta proposta que consta de tres 
paràgrafs, podríem dir de tres punts. El primer punt hi estam a favor, i els altres dos votarem en contra. 
La motivació és evident en el que vostès plantegen, és una qüestió que és lògica, la futura modificació 
del frontal marítim amb la remodelació del port, se durà a terme una ampliació de la zona per a 
vianants, i per tant s’eliminaran algunes places d’aparcament. Com ja vaig manifestar a l’assemblea a la 
qual vaig assistir fa uns mesos, o quan es convocava als veïns del Molinar, i on a demés curiosament per 
part d’algunes persones, s’havia posat damunt la taula la qüestió de la desaparició dels aparcaments, 
com un possible punt per oposar-se en el projecte que presentava l’Autoritat Portuària, jo ja vaig 
manifestar, que per tranquil·litat de tothom, l’actual Ordenança de circulació de Palma, té diversos 
instruments, que permetrien que en aquesta barriada primera, se pogués seguir mantenint el seu 
caràcter residencial, on lo que s’ha de fer és propiciar un trànsit pacificat de baixar velocitat, i el més 
restringit possible, i que evidentment aqueixes places d’aparcament que es perdrien, amb aquesta 
modificació del frontal marítim, se podrien veure d’alguna manera recuperada amb l’aplicació 
combinada, ja, encara no ho hem determinat per la part tècnica, l’aplicació combinada de determinats 
articles de l’Ordenança, com puguin esser l’aplicació d’una zona Acire o d’una zona d’aparcament 
restringit. Això encara no està, encara no està tancat, ho estan treballant els tècnics, tot d’una que ho 
tinguem, evidentment, ho traslladarem a la ciutadania, i en els veïnats, i és per aquest motiu que li 
votàvem a favor el punt primer de la seva proposició. Evidentment no podem votar a favor dels altres 
dos, perquè no se pot garantir exactament el mateix saldo de places que se retiraran en primera línea. I 
el tercer punt que vostès demanen, és un punt ja més aviat de filosofia del model de mobilitat que 
volem. Aprofitant també que tenim l’escola aquí, sabem que els nins de tot el planeta, s’estan unint per 
la lluita contra el canvi climàtic. Sabem que és una qüestió que ens preocupa, i sabem que hem 
d’avançar cap a un model diferent de mobilitat, on la mobilitat ciclista, la mobilitat a peu, la mobilitat en 
bus, i espero que aviat la mobilitat també en tramvia, pugui arribar a les barriades del Coll d’en Rabassa i 
del Molinar. Aleshores, entenguin, que no votem en contra d’aqueixa part de la proposició, perquè 
seguir ampliant les zones d’aparcament de cotxes, és seguir reproduint el model que ens ha dut en el 
punt que estam ara, en aquest punt de contaminació, aquest punt d’accés d’accidents. I és un punt que 
evidentment totes les polítiques de mobilitat que se plantegin en aquesta ciutat, a partir d’ara, han de 
seguir remant en la direcció contrària de reduir la dependència del vehicle privat, per arribar a 
determinades zones de Palma. Gràcies.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Bé, nosaltres donarem suport en aquesta iniciativa que ha presentat el grup Ciutadans, nosaltres 
compartim l’argumentació que han aportat, pensem que a demés aquesta és una reivindicació que ve 
dels veïnats, i per lo tant donarem suport. Gràcies.” 
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Sr. Bauzà Simó (C’s): 
 
“Miri, aquest cas que s’està donant, i ja va arribar fins a Ciutat Jardí, perquè varem parlar d’un solar, que 
també era municipal, i els varem demanar que l’habilitessin per poder. Va més dirigit en el ciutadans 
nostres residents, que a les famílies que se traslladen en aquestes zones molt concurrides per part dels 
ciutadans de Palma. És a dir, no és una qüestió, no és una qüestió que es podria dir de si, sinó que de 
massificació com podrien esser altres zones del nostre municipi. Sinó que allà hi van els ciutadans que 
surten, alguns d’ells van en bicicleta, com vostè mateix, probablement, sí, i altres no hi van perquè 
tenen nadons i hi van en cotxe, i han de dur els al·lots dins el cotxe, i no se poden traslladar d’aquesta 
manera, perquè és una cosa familiar, de gent que resideix, i va a cercar aquesta zona, perquè és una 
zona que s’hi va molt, la zona de Cala Canta, la zona del Molinar. Per això nosaltres li fèiem aquesta 
qüestió, perquè el transport públic sí, no contaminar també, però lo que nosaltres volem és que les 
famílies de Palma puguin gaudir aquests espais, i en molts de casos necessitem per poder traslladar-nos 
en aquests llocs que són, que estan a prop dins el nostre municipi, necessiten traslladar-se amb el seu 
cotxe particular. Per tant nosaltres no hi veiem aquesta pega, no hi veiem aquesta pega perquè igual 
que vostè no vol que contaminin, nosaltres tampoc, i aquests joves que han vingut avui a visitar-nos 
tampoc, lo que volem és que hi puguin anar també amb un vehicle elèctric. En el vehicle elèctric, també 
li haurà de posar aparcament, no li fugirà l’aparcament del vehicle elèctric. En els vehicles híbrids, també 
necessitaran aparcament, és a dir, si vostè vol parlar de vehicles que siguin de combustibles fòssils, jo 
estaria d’acord amb vostè, altre cosa no podem fer. Lo que volem és que puguem gaudir els nostres 
barris de Palma, puguem gaudir els llocs on anem passant el temps lliure amb els nostres fills, i hi 
puguem anar d’una manera còmoda, també emparant a la gent que té negocis en aquella banda. I sap 
vostè que és un lloc molt concorregut, sobretot en dates, en dies de festa, per poder anar a dinar allà i 
mantenir un poc lo que és la gràcia que té el moll pesquer del Molinar i de Portitxol. Gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies. És evident Sr. Bauzá que almanco en aparença, compartim els objectius. No podem 
compartir en aquest cas les solucions, perquè si nosaltres el que volem és aprimar, el que volem és 
reduir el flux de cotxes, el que no podem fer en cap cas, en cap cas, i deixi de gesticular, perquè 
sincerament l’estan observant uns nins que han vingut, i se pensen que ens comportem seriosament, en 
cap cas el que podem fer és seguir ampliant les possibilitats d’aparcament, ja sigui per resident, o ja 
sigui per visitants. El que deia abans és justament que cap el model que hem de girar és un model on la 
mobilitat no estigui basada en aquesta supremacia que fins ara hem tingut, i de la manera en que s’han 
dissenyat les ciutats fins ara. Les ciutats s’han de començar a dissenyar, pensant en un altre esquema, i 
l’esquema que s’ha plantejat en el Molinar, amb la reforma que ha plantejat l’Autoritat Portuària, és un 
esquema justament de bicicleta, és un esquema d’anar a peu, és un esquema de transport públic, i és un 
esquema a demés on com deia abans, els residents i sí el vehicle elèctric, el vehicle híbrid, està clar que 
hauran de tenir el seu espai, però per això jo deia abans que hi ha una sèrie d’instruments normatius, 
per tal de poder fer aquest encaix. Però el que no volen fer Sr. Bauzá, i ho hauria d’entendre, és seguir 
creixent amb aquest afany, amb aquest afany de fer més infraestructures, només pensades en el cotxe. 
Ja li varem dir fa cosa d’un any, quan varem venir aquí amb una proposta de fer un aparcament a la zona 
de Ciutat Jardí, que aquesta proposta tampoc no tenia cabuda. Primera perquè no constava la 
planificació de la mobilitat de la ciutat, no constaven el Pla de mobilitat urbana sostenible, i reproduïa el 
que li estic dient ara, crear infraestructura, destinar cabals públics per seguir propiciant un tipus de 
mobilitat que és justament la que volem convertir en mobilitat no motoritzada, i en mobilitat neta. Per 
tant, no tindria massa sentit que seguissin destinant doblers públics a seguir fent aparcaments, on 
precisament el que volem és que la gent hi pugui anar com deia abans, en vehicles no motoritzats, o en 
transport públic col·lectiu. És per això que en aquest moment a la Ciutat Jardí ens varem negar, li varem 
explicar a demés que l’estacionalitat que es vivia en aquell punt, la demanda era molt estacional, i que 
per tant tampoc a nivell de viabilitat tenia sentit habilitar-ho, i ara molt manco habilitar-ho en el 
Molinar, on un cop s’hagi dut a terme la transformació del frontal marítim, estic segur que podrem 
gaudir tots els ciutadans de Palma, d’una barriada on el canvi de paradigma s’haurà aconseguit. I una 
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llàstima seria que s’arribés a dur a terme el que vostès demanen, perquè no ho aconseguiríem així. 
Gràcies.” 
 
A la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT es fa votació separada dels 
punts: 
Punt 1 Dictaminat favorablement per 6 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM 
PALMA i C's) i 3 abstencions (PP) 
Punts 2 i 3 Dictaminats desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
PODEM PALMA), 1 vot a favor (C's) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
"Que se lleve a cabo una información exhaustiva por parte de la Regiduría a las asociaciones 
vecinales de la zona de cuantos proyectos acerca de la movilidad se proyecten o puedan 
llevarse a cabo, intentando llegar a un acuerdo con las mismas tal y como establece la 
implantación del PMUS. 
 
Que en todo caso, en cualquier proyecto propuesto, se respeten las plazas de aparcamiento 
existentes en la zona. 
 
 Que en la segunda fila del barrio se habiliten más plazas de aparcamiento, al tratarse de un 
barrio que es usado por una gran mayoría de vecinos de nuestra ciudad para el paseo, para 
deportes y para sus actividades en restaurantes y bares de la zona, en una parte de la ciudad, 
probablemente más usada por los palmesanos, lo que causa dificultades a los residentes en la 
zona, al igual que al resto de los ciudadanos que disfrutan de esas actividades." 
 
 
Aprovat el punt 1 per 19 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA, C's) i 9 
abstencions (PP i Sr. Gijón). No aprovats els punts 2 i 3 per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón ) 
 
S’interromp momentàniament la sessió perquè el batle diu 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé, avui fa 43 Plenaris que fem aquesta legislatura, 43 Plenaris ordinaris, i mai havíem tingut un 
públic infantil com aquest. Jo faria una petita excepció, i demanaria si qualque nin vol fer qualque 
pregunta sobre la ciutat, i com som tots els regidors, podem respondre de forma breu, però si hi ha 
qualque pregunta, que vagi en el cadafal i la faci, i després el regidor que tingui les competències, 
contestarà, si la sap. Si hem escoltat a en Pere Felip 20 minuts, podem.” 
 
Pregunta un nin de l’escola Mata de Jonc: 
 
“El nou fems d’Emaya ho ha decidit Emaya o ho heu decidit vosaltres? El nou fems d’Emaya si l’ha 
decidit Emaya posar-lo o vosaltres. El nou fems que han tret, que va amb targeta.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Suposo que te refereixes en els nous contenidors. Els nous contenidors lo que varem fer va esser fer 
una llista de quins criteris havien de tenir els contenidors, de quins colors havien d’esser, quines mides, 
que poguessin esser accessibles perquè qualsevol persona pogués tirar bé el fems, i les diferents 
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empreses que fan, que construeixen els contenidors, ens varen fer diferents propostes, i la que 
s’ajustava millor en els criteris que havíem posat, i que eren més barates, varem decidir comprar-les.” 
 
Pregunta un nin de l’escola Mata de Jonc: 
 
“Perquè tots els quadres que hi ha aquí o pràcticament tots són homes?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Bé jo crec que tenim el Sr. Molina, que és regidor d’Igualtat, que te podrà respondre.” 
 
Sr. Molina Suárez (PODEM PALMA): 
 
“Anem a veure. No sé com explicar-ho fàcilment. La història d’aquesta ciutat i de tot el món, s’ha 
construït amb una cultura en la qual els homes, que implica que els homes tenim privilegis, i ocupem 
espais de poder social, polític, militar, i això implica que les dones en la història han estat invisibles, 
invisibilitzades. I aquí, això és una mostra. Tots els homes que han tingut poder a la història d’aquesta 
ciutat, estan aquí, i les dones no han tingut aquests espais, i han estat discriminades per això n’hi ha 
molt poques.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé. De fet que un nin faci aquesta pregunta, vol dir que tenim un futur esperançador.” 
 
Pregunta un nin de l’escola Mata de Jonc: 
 
“Vosaltres sou de, vosaltres feu de Palma, però, també ajudeu a fer de tot Mallorca o només de Palma?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Bé, nosaltres, com és evident, som la capital de Mallorca, som la capital de les Illes Balears, i és veritat 
que tenim una relació molt important amb Mallorca. Perquè per exemple perquè tenim les grans 
infraestructures, tenim el port, tenim l’aeroport. També hem de dir que nosaltres funcionem o hauríem 
de funcionar també com àrea metropolitana. Penseu que tenim Lluchmajor, Calvià i Marratxí, que són 
municipis que estan adherits, que fan frontera amb la nostra ciutat. I evidentment nosaltres som una 
ciutat solidària, i quan va passar la desgràcia de San Llorenç, nosaltres com a Palma també varem ajudar, 
varem enviar els bombers, policia, infraestructures, i per això ens sentim molt orgullosos d’esser de 
ciutat, però també d’esser mallorquins.” 
 
Pregunta un nin de l’escola Mata de Jonc: 
 
“Tots aquests homes dels quadres varen esser presidents o?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Aquests homes dels quadre, bé, són fills il·lustres de la nostra ciutat. Els fills il·lustres normalment són 
el Plenari que diu qui és fill il·lustre, normalment per unanimitat. Se li posa un quadre, però també se’ls 
hi posa un carrer. Veieu com per exemple hi ha, veureu que hi ha molts de carrers de Palma que els 
posareu cara perquè eren aquestes persones. Com bé ha explicat el regidor, aquí veureu que molts 
estan connectats amb la noblesa o amb els militars o amb el clero. Hi ha poques dones però això és la 
història, i nosaltres lo que intentem és que el dia a dia de la nostra ciutat, pues se vagi a millor. Per cert 
no hi ha hagut cap al·lota que hagi fet cap pregunta.” 
 
Pregunta una nina de l’escola Mata de Jonc: 
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“Jo ara he tingut la curiositat de dir, que són tots aquests escuts.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé, hi ha en Llorenç que és el regidor de Cultura, i t’ho podrà explicar.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Primera, molt bona pregunta, perquè és vera que hem fet moltes visites i s’havien fixat molt en tots els 
quadres, i tots aquests fills il·lustres, però en canvi els escuts encara no ho havien demanat. Hi ha 
diferents escuts i sobretot a la part de dalt són més els senyors feudals que també varen acompanyar a 
en Jaume I amb la conquesta, però en canvi per aquí trobem també els escuts dels diferents municipis 
de la illa en aquest sentit. I bé, és amb això en aquest sentit, els diferents escuts tant de Mallorca com 
els que varen acompanyar en la conquesta.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé, moltes gràcies a tots. Un plaer estar aquí amb nosaltres.” 
 
Es reanuda la sessió 
 
86. Grup PP relativa a la venda ambulant il·legal 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal a hacer una 
campaña policial específica en contra de la venta ambulante ilegal durante los meses de 
marzo, abril y mayo." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
80. Grup PP relativa  al copagament del Servei d'ajuda a domicili 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sra. Borràs llevamos ya 16 meses con la Ordenanza fiscal que aprobó el copago en 
el Servicio de ayuda a domicilio, y sigue sin cobrarse. Entonces, claro, no sé con que intencionalidad se 
aprueba una Ordenanza fiscal, que después no va a ser aplicada a los usuarios. Y obviamente, y voy a ser 
muy breve, nos preocupan tres aspectos de la aplicación de este copago, en el Servicio de ayuda a 
domicilio. El primero, es que haya personas que hayan renunciando a este servicio, pues porque 
obviamente no pueden asumir el copago. La segunda cuestión es, aquellas personas que desconocemos, 
pero que iban a solicitar o podrían solicitar este servicio, y no lo van a hacer, porque obviamente ha 
pasado de ser un servicio gratuito, a un servicio de copago. Y la tercera cuestión que nos pregunta, es la 
deuda que se está generando a los usuarios, no hay que olvidar que desde enero de 2018 está vigente, 
pues llegará un momento que se tendrá que cobrar, y entonces les llegará el susto a los usuarios, 
porque tenían una consideración inicial de que era gratuito, y no, desde enero de 2018 se está 
generando una deuda. Nosotros entendemos que si efectivamente, esto no se está cobrando y no se 
están girando los pagos a los usuarios, no entendemos porque tiene que seguir vigente esta Ordenanza 
fiscal. Si no estamos preparados para cobrarla, lo lógico sería derogar esta Ordenanza fiscal en el 
apartado del copago del Servicio de ayuda a domicilio, y en el momento en el que tengamos la 
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capacidad administrativa para cobrarlo, o se decida políticamente cobrarlo, porque entiendo que no hay 
una voluntad política de cobrarlo, pues ya la aplicamos. Pero obviamente se genera una incertidumbre y 
una inseguridad a los usuarios que entendemos que no tiene sentido. Si hay una Ordenanza fiscal 
vigente, lo que se tiene que hacer es cobrar, aunque estemos desde el Partido Popular en contra, por lo 
que ya he comentado. Y obviamente, ante esta situación, que no se está cobrando, y por estar en contra 
de la aplicación del copago, solicitamos la modificación en este sentido a la Ordenanza fiscal, para 
desaparición del copago en el Servicio de ayuda a domicilio. Nada más.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Sí, bon dia, moltes gràcies. Com ja li vaig dir, els motius que tenim per tirar-la endavant, és per una 
banda perquè estam aplicant la llei. Tant la Llei de dependència estatal com la Llei de la comunitat 
autònoma del 2009. A més a més ho fem perquè lo que fem és establir un únic criteri de participació, 
per tots els serveis, no només per un, per tots els serveis, per tots els usuaris, i un criteri que permetrà 
que les persones que tinguin una capacitat econòmica igual o inferior als 537 euros, no hagin de 
contribuir en aquest, en el finançament del servei. I d’altra banda, aquelles persones que més tenen 
econòmicament, que tenen una capacitat econòmica més alta, pues puguin anar contribuint 
progressivament. Dit això, ja li vaig dir l’objectiu que perseguim, és precisament la universalització del 
dret a la dependència. Que això vol dir que no hi ha de quedar ningú exclòs, i que s’han d’acabar amb les 
llistes d’espera. En aquest sentit, respecte al Servei d’atenció a domicili, només com a mostra. De 3.000 
hores que teníem conveniades amb el Govern de les Illes Balears, amb dependència, el 2015, ara hem 
passat en el 2018 a 112.000 hores. Per tant, dit això, també li vull dir que per un altre banda, que l’àrea 
no s’ha aturat de fer feina, per poder cobrar i dur a terme aquesta Ordenança fiscal municipal. No. 
Durant més de 8 mesos, el 2018, l’àrea no ha tingut economista. Ara en té. A pesar de tot ha estat 
treballant, i des del maig s’han començat a posar en marxa aquesta taxa en diferents serveis. Hem 
començat per menjar a domicili, després hem començat per centres de dia, hem continuat, i després 
s’ha començat també amb el SAD. S’ha començat a partir del mes de novembre, s’han començat a pagar 
paulatinament, no tothom de cop, paulatinament, les quotes que correspondrien en el mes d’octubre. I 
ara estam continuant treballant en aquesta línea, per acabar d’implementar tota la ordenança a tot el 
Servei d’atenció a domicili, que ja li vaig dir que s’anirà fent conforme es vagin solucionant les pegues 
administratives, que s’estan produint. I paral·lelament també s’està treballant amb els casals 
d’autonomia. Una vegada acabat això, s’haurà pogut posar en marxa tot lo que fa referència a 
ordenança fiscal. Gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Mire Sra. Borràs, realmente resulta difícil debatir o argumentar este tema, por lo 
absurdo de sus respuestas. Porque, usted dice que vota en contra de estar proposición de eliminar el 
copago, pero por otro lado no lo está aplicando. Después dice que quiere el copago por ideología, pero 
aún así admite que la administración no está preparada para cobrarlo. Con lo cual, entramos en un 
bucle en el que no tiene ningún sentido. Y yo le digo, que no sea por ideología, pero sí que sea por 
sentido común, en lo que es la gestión diaria, en el que, que quiten este copago. Pero, esta tónica, esta 
tónica de actuación, ha sido algo que hemos estado viendo durante toda la legislatura. Ustedes 
gestionan empezando la casa por el tejado, y al final lo único que hacen son, acaban haciendo pues 
tonterías como estas. No, quiero aplicar un copago, pero no lo estoy aplicando porque no tenemos 
medios. Muchas gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, gracias Sr. Alcalde. Sra. Borràs, yo el final de su exposición no la he entendido. Usted habla de que 
están desarrollando todo el mapa de aplicación del copago en otros servicios asistenciales. Esos ya 
existían. Es decir, el resto de servicios ¿verdad? Que siempre han tenido, desde su origen el copago, 
entonces no hay nada que desarrollar, ya se estaba cobrando. Usted dice, Servicio de comida a 
domicilio. Eso ya estaba, ese copago se viene cobrando desde hace muchísimos años. Entonces no 
entiendo a que se refiere, con que ustedes están aplicando la Ordenanza fiscal, en unos servicios, para 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
42

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
25

/0
4/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
9E

66
95

07
F

86
59

72
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 88 - 

finalmente llegar al Servicio de ayuda a domicilio. No. El Servicio de ayuda a domicilio es el único que era 
gratuito, y no se le aplicaba un copago. Tampoco entiendo la universalidad del derecho, porque si tú 
tienes una ordenanza fiscal aplicada pero no la cobras, obviamente no tienes esos ingresos como para 
darle ese supuesto carácter universal que está usted diciendo. Yo no le digo que si usted cree en el 
copago en este servicio, pues no lo pueda tener, yo lo que le digo es que en tanto en cuanto no esté 
preparada la administración para cobrarlo, para no producir efectos indeseados, digamos de personas 
que no accedan al servicio, porque no es gratuito, o a la inversa, que se puedan salir porque en un 
futuro no la van a poder asumir. Le pido que en tanto en cuanto no estemos preparados, pues no se 
aplique esta ordenanza, y por tanto se suspenda. Y simplemente finalizar con una pregunta, una familia, 
porque usted habla de personas, digamos, los márgenes máximos para el copago, se aplica a toda una 
unidad familiar. La pregunta es la siguiente ¿usted está de acuerdo en que una unidad familiar que 
actualmente ingrese 540 euros tenga que pagar un copago en este servicio? Nada más.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, gràcies. Bé, insistir un altre vegada en el mateix. S’està aplicant la nova ordenança fiscal. Perquè el 
que abans hi havia, no s’ajustava a lo que li he dit abans, d’aplicació de les dues lleis que he mencionat, i 
en els criteris de que siguin els mateixos per a tothom, i per tots els serveis. Això ha portat, ha obligat a 
una determinada feina, a una determinada feina, que en principi contàvem amb un personal, que 
durant uns mesos no s’ha pogut tenir, i que ara s’està aplicant. I li repeteixo, el SAD ja s’està començant 
a cobrar des de l’octubre es va començar el novembre amb les quotes de l’octubre. Gràcies.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i4 vots a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a modificar la ordenanza 
fiscal para el año 2019 en el sentido de eliminar el copago en el servicio de ayuda a domicilio." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor 
(PP, C's i Sr. Gijón) 
 
84. Grup PP relativa a les inversions municipals que no s'han realitzat durant la present 
legislatura 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, la propuesta que hacemos, en parte ya la hemos, es una reiteración de algo 
que hemos hecho en otras ocasiones, y que yo creo que tiene especial importancia en vista de cual es el 
resultado de la legislatura, en donde pues las dificultades o la falta de inversión ha sido una constante, 
como vemos Pleno tras Pleno, a pesar de los anuncios hechos. Y en este sentido me gustaría recordar 
varias cosas. En primer lugar que el Govern Balear pues nos dice que durante la legislatura ha tenido 
unos ingresos medios superiores a la legislatura anterior, de en torno a los 1.400 millones. Por lo tanto, 
si multiplicamos por 4, son 5.000 millones más, 5.000 millones más que ha tenido de disposición el 
Govern Balear. Y por otro lado, por otro lado sabemos que la Ley de capitalidad son 30 millones. Si 
multiplicamos por 4 durante la legislatura hubiésemos podido contar con 120 millones. Ha habido 
dificultades gordas durante estos 4 años. Hemos visto como ha habido problemas a la hora de hacer el 
mantenimiento pues de muchas calles, como se nos recuerda Pleno tras Pleno, como tenemos un 
problema de depuración de aguas. En fin, una lista larga de inversiones que se podían haber hecho y no 
se han hecho. Se me dirá que la legislatura anterior no se hicieron, y efectivamente, hubo una reducción 
importante de inversiones, porque las circunstancias obligaban a ello, porque no había alternativa, 
porque estuvimos inmersos en la que ha sido la crisis económica más importante y la crisis económica 
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además, desde un punto de vista además del sector público más importante, probablemente de las tres, 
de las dos últimas generaciones al menos, y quizás también podríamos incluir la tercera. Con lo cual, 
bueno es un argumento pobre el recurrir a ustedes no lo hicieron en la legislatura anterior. En este 
sentido, durante esta legislatura, a més a més, además, se ha puesto en marcha la ecotasa, el impuesto 
de turismo sostenible, y lo que hemos visto es que tampoco han llegado fondos, que tampoco se ha 
implementado ningún sistema de transferir los fondos desde el Govern al Ayuntamiento, y que por lo 
tanto tampoco se ha hecho efectivo. Pero más allá de todo eso, lo que consideramos que es más grave, 
es el hecho de que se haya aceptado por parte del ayuntamiento, el contabilizar las partidas de ecotasa, 
como las de Capitalidad y las de Capitalidad como la de ecotasa. Se dirá que tiene que ver con el sistema 
de compensaciones, y desde nuestro punto de vista, claramente, si alguna partida no puede ser 
compensada es esta, porque la ecotasa es evidente que en sí misma, a la hora de ser cobrada a los 
turistas, resta competitividad a las empresas del sector, claramente. Y esta perdida de competitividad, 
se puede ver compensada, si hay una devolución de esos fondos, que permitan, pues llevar a cabo 
mejoras que de alguna manera recuperen esa perdida. Pero si el Ayuntamiento de Palma renuncia, 
porque pues porque tenemos ese devenir histórico de la Ley de Capitalidad, la verdad es que el asunto 
es grave. Vamos a empezar una nueva legislatura. Yo creo que antes de empezar una nueva legislatura, 
en donde no sabemos quienes estarán al frente de cada una de las distintas instituciones, es importante 
que se reconozca que ambas, ambas partidas tienen que ser partidas diferentes. Y lo digo porque en el 
devenir que está por llegar, en la próxima legislatura, nos encontraremos que bueno pues que de alguna 
manera la Ley de Capitalidad fija una cantidad fija, y por lo tanto es un porcentaje respecto a los 
ingresos del Govern decreciente. Empezó siendo en torno, cuando se diseñó en torno al 1%, y ahora 
debemos estar en torno al 0,5% del presupuesto del Govern. Es una cantidad que ya digo que es 
decreciente. Y sin embargo, las partidas del impuesto sostenible, tienen que ser crecientes. Por eso me 
parece especialmente importante que desde el ayuntamiento, pues podamos tener un consenso entre 
todos, de que ambas partidas no pueden estar mezcladas, tienen que estar claramente separadas. 
Palma requiere muchas inversiones, lo vemos Pleno tras Pleno, muchas, y sin embargo no las hacemos 
en parte porque no se está haciendo efectivo los derechos del propio ayuntamiento.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Sr. Aguiló usted me dice, lo que voy a decir, probablemente para que no lo diga, para 
que no saque sus vergüenzas debe ser, pero si yo no lo digo, ya usted lo dice, lo que hace es que se diga 
dos veces. Hay una cosa cierta y son los números, y usted de esto sabe. La Ley de Capitalidad se aprobó 
en 2006, en 2006, en diciembre, en su legislatura, y en ese año se aprobaron los primeros 30 millones, 
que no llegaron hasta que cambió el Gobierno. En el Gobierno de Aina Calvo llegaron 120 millones. 
Llegaron 120 millones, incluye fondo de cooperación, y llegaron todos. No, no. Y llegaron y llegaron, 
llegaron 120, empezando por los 30 de 2006 que ustedes no pagaron. En su legislatura, en la que usted 
estaba en el lado de los que no pagaban, el lado de los no pagadores, de libre disposición llegaron 0. Sí 
que llegó algo de fondo de cooperación, y algunos plurianuales que ya estaban comprometidos, o que si 
hicieron plurianuales hacia delante. Pero de gasto efectivo cero. En esta legislatura, no han llegado los 
120 millones, de libre disposición, total libre disposición han llegado unos 44 millones de euros, que son 
infinitamente más que cero de la anterior legislatura. Pero además, que el tema que nos trata es si el 
impuesto de turismo sostenible, ha de utilizarse la capitalidad para instrumentalizarlo, para que se 
pueda cobrar por el ayuntamiento, discuten que no está bien hecho eso. Lo primero, en la legislatura 
pasada ustedes renunciaron a 1.000 millones de euros de impuesto turístico sostenible, que también 
tienen que justificar por qué. Y ahora quieren que hagamos una modificación para que en la futura, si 
ustedes gobiernan, cuando quiten el impuesto turístico sostenible, no se porque, a cuento de que viene, 
o no tienen intención de gobernar, o tienen intención de mantener el impuesto este que tanto están en 
contra. La verdad es que en capitalidad, han llegado estos 40 y pico millones de euros que no llegaban 
antes, que ya es dinero. Que a parte instrumentalizar la parte de capitalidad, que no restando los 30 de 
cada año, han llegado entre Feder e impuesto turístico sostenible, casi 27 millones de euros. Y esto 
suma 70 millones de euros de inversiones, de proyectos que están ejecutados, que se están ejecutando 
o que se están licitando, que en la legislatura anterior no estaban. Pero no estaban porque ustedes no 
quisieron, porque quitaron impuestos que sí que aportaban estos millones de euros. En el 
instrumentalizarlo, yo entendería que hubiera una crítica suya, si nosotros hubiéramos dicho, hemos 
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recibido cientos millones de euros, pero de estos parte fue el impuesto turístico y estuvieran restando, 
pero nunca lo hemos dicho eso. Hemos dicho que recibimos una parte, y otra parte se utiliza capitalidad, 
para que sea más sencillo la tramitación. Si la oferta del Gobierno hubiera sido, hubiéramos estado 
recibiendo 30 millones de euros cada año, y nos hubieran quitado 10 millones para meter Feder e 
impuesto turístico, nos hubiéramos opuesto, radicalmente. Porque hubiera sido una merma, pero no 
estamos en esta situación. Así, lo que nosotros vamos a hacer es votar en contra de esta proposición, y 
si acaso a lo mejor en la siguiente legislatura, seguir peleando para llegar a los 120 millones, que es la 
previsión que tenemos en la siguiente legislatura ya los tendremos en el ayuntamiento. Seguir 
manteniendo la lucha y la consecución de fondos feder, esos que ustedes tampoco llegaban, y mantener 
el impuesto turístico sostenible, para inversiones en Palma, que mejoren las infraestructuras relativa a 
turismo y a otros aspectos. Gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Sr. García enhorabuena, porque desde el día de la Comisión a hoy, tenemos 6 
millones más de fondos de capitalidad, y esto es difícil conseguirlo, es difícil, es difícil, por eso le doy la 
enhorabuena, desde el día de la Comisión a hoy 6 millones más. Bueno, el tema está en que lo que está 
ocurriendo, lo que está ocurriendo, sí no me enseñe ahora papelitos, porque ahora ya no. Lo que está 
ocurriendo es que ha ocurrido siempre lo mismo, que usted tiene los papelitos, y los demás a veces no 
los tenemos, pero bueno es igual. El tema está en que no hemos podido discutir esos fondos de 
capitalidad, ninguno de los presupuestos que se han aprobado en este ayuntamiento en plazo, nunca, 
nunca. Claro sí claro, usted repite lo mismo, yo le repito lo mismo cada año, claro cada año, y el tema 
está en que toda esta mezcla de conceptos económicos, que luego al final no se clarifica como vienen, 
resulta que no los discutimos aquí, que ustedes reciben los fondos de capitalidad, reciben el fondo del 
impuesto, reciben la compensación, y ustedes van haciendo. Y aquí venimos a discutir 12 millones al año 
de inversiones que sale del presupuesto. Este ha sido el problema que hemos tenido aquí, y es un 
problema que les hemos ido reiterando, es decir, no es una cuestión nueva. Tampoco es nuevo lo que se 
ve en la proposición, nosotros la vamos a apoyar, pero tampoco es nuevo, porque lo hemos visto. A final 
de esta legislatura, dice usted que los 30 millones, tampoco, hubieran sido 120 millones, y hemos 
llegado a los 38 decía usted el otro día, escasos. Hoy estamos en 44. Bueno, a ver la semana que viene si 
ya estamos en los 50, y ya estaremos encantados. Pero bueno, ese es el tema, y el tema ha sido no tener 
claros, lo que estaba recibiendo, como se tenía que negociar antes, antes del tema presupuestario, y 
poder tener aquí unos Plenos donde se hubieran discutido y se hubieran visto las cuestiones donde se 
va a invertir el presupuesto. Ese ha sido todo el tema que hemos estado primero, el primer año, el 
próximo año no lo haré y lo tendremos a tiempo, el segundo año era reproducción del primero, y hemos 
llegado al último y estamos en las mismas. Por tanto nosotros vamos a apoyar el que se tenga claro de 
donde, cual es el origen de esos fondos, porque vienen. Que esos fondos de capitalidad, no se mezclen 
con otras cosas. Porque sabe usted al final, y además lo hemos hablado, que ocurren esas cosas, y lo 
que se quiere es clarificación sobre esos fondos, y transparencia sobre esos fondos, para que al final 
podamos discutirlos entre todos, no es nada más. Muchas gracias.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sí, yo creo que es una fita más o un elemento más de lo que ha sido la característica 
de esta legislatura. Ha habido una falta de gestión prácticamente en todo, y pues muchos de esos 
anuncios que se han hecho a lo largo de la misma sobre inversiones, no se han podido hacer porque ha 
habido falta de gestión a la hora de canalizar los recursos que se tenían, y falta de inversión, y falta de 
gestión a la hora de canalizar los recursos que se podían tener. Yo le digo que la consellera, no soy yo 
que lo digo, la consellera ha salido en reiteradas ocasiones a decir que cuenta con 1.400 millones más 
anuales, anuales, que en la legislatura anterior. No es poca cosa eh, 1.400 millones más. Yo creo que en 
esas condiciones, está claro que hacer intentos de comparación con la legislatura anterior, no tiene 
ningún sentido. Y, hacer efectivo, hacer efectivo lo que son los derechos del ayuntamiento, sí, porque 
lógicamente tienen que ver revertir recursos que, si no estuvo la ecotasa en su momento, es porque la 
ecotasa en si misma resta competitividad, resta competitividad. Si Palma recibe, si Palma recibe, si 
Palma recibe esos fondos, puede compensar esa falta, y por lo tanto recuperarla, pero si no los recibe 
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no los recupera, y se ponen peores condiciones que otros destinos turísticos que compiten con nuestra 
ciudad. Por lo tanto, la gestión se repite, mala, y esa mala gestión nos lleva no solo a que no tengamos 
las inversiones, las aceras, que las fuentes tengan que recorrer ahora a poner agua en las fuentes, 
porque hasta ahora no han tenido, etcétera etcétera. Que la Plaza de España esté como esté, todo 
aquello. Sino que además, sino que además, pues de alguna manera lo que nos pone de manifiesto, es 
que a la hora de contar con lo que hace falta para hacer todo aquello, pues va a haber más dificultades 
para tenerlo. Y por lo tanto lo que les pido yo en este momento es que hagan un reconocimiento simple. 
No que hagan las inversiones que ya no van a hacer. Un reconocimiento simple, y es que las partidas 
que vengan por capitalidad, no pueden mezclarse con las de la ecotasa, ni unas ni con las otras. La 
ecotasa, usted me dice no sé cuantos millones de inversiones. La verdad es que no están incorporados al 
presupuesto esos millones de inversiones. Y si no están incorporados al presupuesto, poco se ha podido 
hacer. Porque ni tan siquiera se ha diseñado como se tienen que incorporar al presupuesto, ni tan 
siquiera se ha diseñado. Tenemos una especie de, bueno pues aquí estamos y ya pasamos el tiempo, y 
aguantamos lo que podamos. Cuando un ayuntamiento cada vez tiene más protagonismo en la vida de 
los ciudadanos, y más obligación de atender a todas sus necesidades. Gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“¿Cómo que no está el sistema para incorporarlos al presupuesto? Si es un sistema estándar de 
incorporación de crédito, se genera crédito y ya está. Pero que me lo diga usted, parece mentira. Mire, 
aquí parece mentira que nos hable de que el impuesto turístico, de que es un desastre, de que no se 
puede poner por competir con los otros destinos, y que ustedes renunciaran a esa cantidad de millones, 
cuando más hacia falta, cuando en esta legislatura está puesto, se está cobrando, se está gestionando, 
como en tantas otras ciudades y tantos otros destinos turísticos, no pasa nada, porque tenemos la 
suerte de recibir muchos turistas, sin que una pequeña aportación de cada uno revierte y hace que sí 
que existan estos recursos, para hacer las inversiones. No como ustedes que se quejan, ustedes sí que 
hicieron una mala gestión, porque se quejan de que no tenían dinero pero tenían dinero solo para lo 
que les necesitaba, porque ese, es que solo el ejemplo del impuesto turístico, es una demostración de 
su fracaso de la gestión, eterno y permanente. Porque se demuestra que renuncian a una cantidad de 
millones necesaria, porque lo acaba de decir, ustedes necesitaban dinero, y no tenían ni idea de donde 
ir a buscarlo. No iban a Europa, nosotros hemos ido y hemos recuperado. No iban, bueno usted no 
dejaba que el Govern que le pasarán al ayuntamiento los fondos, y nosotros sí creo lo hemos hecho. Y 
montaban impuestos que no funcionaban, y quitaban los impuestos que funcionan. El impuesto turístico 
sostenible funciona y está demostrado que las principales potencias turísticas y las principales ciudades 
turísticas, lo tienen implantado y les funciona. Y en época de crisis ¿ustedes qué hacen? Destinan 
recursos a lo que no hace falta, como quitar el carril bici, intentan buscar ahorros donde más daño hace, 
intentan cerrar piscinas, intentan cerrar hospitales, y dejan volar el dinero donde no podía encontrarlos. 
¿Por qué la EMT puede comprar autobuses? ¿Por qué tiene más dinero? Sí. Tiene más dinero ¿Por qué? 
Porque hace mejor gestión, tiene más pasajeros porque hace mejor gestión y tiene más ingresos. Puede 
comprar autobuses porque va a Europa, y encuentra muchísima mejor gestión. De una EMT que estaban 
quebrando ustedes a una EMT con beneficios, con capacidad de comprar autobuses, que va a Europa y 
encuentra dinero. Si el dinero siempre ha estado ahí, siempre ha estado ahí, son ustedes los que no 
tienen capacidad de buscar fondos, cuando más hacían falta. Evidentemente votaremos en contra de 
esto, porque además se utiliza la capitalidad, para instrumentalizar estos ingresos, no para reducir la 
capitalidad propia.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma inste al equipo de gobierno, dada la necesidad vital para 
Palma de realizar de múltiples inversiones pendientes, a que reconozca, antes del final de 
legislatura y de cara a la próxima, que las partidas derivadas del Impuesto de Turismo 
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Sostenible no puedan ser consideradas simultáneamente como de Ley de Capitalidad más allá 
de las cuantías de cada una de ellas." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor 
(PP, C's i Sr. Gijón) 
 
85. Grup PP relativa a l'Ordenança d'ocupació de la via pública 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, des del passat mes de setembre del 2018, ja tenim l’Ordenança d’ocupació de via 
pública en vigor, i ara s’ha obert el termini per demanar tota, bé és el termini on s’està demanant tota 
l’ocupació nova, de noves terrasses o demanar l’ampliació, i és quan ens hem començat a donar compte 
de qualcuns resultats d’aquesta ordenança. Hi ha bàsicament dos articles que és la principal excusa per 
denegar terrassa o reduir terrasses, i després d’haver-nos reunit amb la, amb CAEB Restauració, i ells 
ens han traslladat pues aquesta preocupació, i igualment fins i tot, no vos vull regirar però quatre o cinc 
restauradors de ciutat, han vingut a veure’ns una mica desesperats. De fet, el Sr. Rodrigo Romero també 
ha assegut amb un d’ells, i han intentat arribar a acords. Nosaltres demanem una modificació puntual 
d’un article en particular, i per intentar donar-li un poquet de llum en aquesta gent. En particular és 
l’article 17.3, i lo que demanem és que se mantingui la part de dos metres i mig iguals, però sí que tots 
aquells carrers que la voravia fa manco de tres metres, que enlloc de demanar-los dos i mig, se’ls 
demani dos metres. Els permetria tenir una tauleta amb dues cadires, i els donaria pues un poquet de 
vida en aquests locals. Igualment, fa dos dies va sortir una sentència del Tribunal Suprem, que a Elx ara 
ha donat la raó en el denunciant, i denega o fa que s’hagin de prohibir totes les terrasses que estan 
aferrades a les façanes dels edificis. Nosaltres ens demanem també si heu tingut en compte aquesta 
sentència, si heu mirat a quins articles podria afectar aquesta jurisprudència que se crea ara, i si teniu 
qualque previsió de com actuar amb aquesta prohibició del Suprem. Gràcies.”  
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Doncs, anem a veure, respecte a, començaré pel final, en tot cas, respecte a la 
sentència de la que vostè me parla, com sap, aquesta sentència està basada en un ordre ministerial, que 
vostès també coneixen, un ordre del Ministeri de Vivenda de l’any 2010, on ja se parlava del que se 
coneix per el itinerari personal accessible, que és aquell itinerari que facilita la mobilitat a les ciutats, 
d’aquelles persones que tinguin per exemple diversitat funcional. Com que nosaltres coneixíem aquesta 
ordre ministerial, i hem apel·lat a ella durant tota la tramitació i discussió de l’Ordenança d’ocupació de 
la via pública, aquesta ordre ja se recull i de fet se’n parla d’ella a la pròpia Ordenança actual que tenim. 
Tant és així, que des del dia 5 de setembre del 2018, que va esser quan va entrar definitivament en vigor 
l’Ordenança, aquelles llicències que s’han anat ja demanant, les noves renovacions que s’han demanat, 
totes aquelles terrasses que han pogut esser, que estaven fins en aquell moment aferrades a façana, i 
han pogut esser desplaçades, ja han estat de fet desplaçades amb les noves llicències. I qualcunes 
d’elles, les mínimes, diria que no arribem ni a una desena en aquests moments, qualcunes d’elles per 
manca d’espai, donada aquesta previsió i aquesta proposta de desferrar-les de la façana, algunes d’elles 
han estat directament denegades, precisament perquè aquesta és una qüestió que a la mesa 
d’accessibilitat, a la qual jo hi vaig acudir una vegada varem fer l’aprovació inicial de l’Ordenança, que la 
mesa d’accessibilitat li ha donat una especial importància. Vostè sap que la mesa d’accessibilitat de 
l’Ajuntament de Palma, és una mesa participada amb diferent tipus d’entitats de la nostra ciutat, i 
també de diferents regidories, una mesa que presideix el regidor d’Infraestructures. I aquesta mesa ens 
va demanar una especial cura respecte en aquesta questió. Nosaltres, hem volgut aplicar la literalitat de 
l’ordre, que parlava de desferrar-les de les façanes, tots aquells llocs que fossin de nova urbanització. I 
en els llocs que ja estan urbanitzats, així ho diu la pròpia ordre ministerial, que se faci en la mesura que 
se puguin anar a fer aquests ajustaments. Nosaltres varem basar l’ordenança i les llicències que s’han 
donat, en aquesta ordre ministerial. Ara, efectivament, tenim una sentència en la mà, una sentència del 
Suprem, que entenem que afecta a tot el territori de l’Estat espanyol, i ara amb els Serveis Jurídics de la 
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casa, estudiarem quina és la repercussió d’aquesta sentència, i quin és el seu alcans diguéssim. No? I a 
partir d’aquí podrem fer números més concrets, per veure de quina manera se veuria afectada la 
configuració de la nostra ciutat, a l’hora de fer aquesta aplicació. Per acabar, li diré que no votarem a 
favor d’aquesta proposta que vostès ens fan, perquè com sap hem estat dos anys de discussió, de 
reflexió, i aquesta ordenança tenia l’obligació d’arribar en aquest equilibri, de donar veu a altres 
interessos de la nostra ciutat, com per exemple les persones amb mobilitat reduïda, i és per això que no 
ens podem permetre perdre aquesta recuperació d’espai que és pel que aposta l’ordenança actual. 
Gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Muchas gracias. Bueno nosotros, bueno, votaremos a favor, evidentemente, de este punto, ya lo 
hicimos en las alegaciones que presentó el Partido Popular, esta fue una de ellas, con la que estamos de 
acuerdo. Pero no solo con esto, sino con otras muchas que también ustedes conocen, en las que sobre 
esta ordenanza, hay algunos puntos en los que no estamos de acuerdo, como pueden ser los toldos, 
como pueden ser el tema de almacenar el mobiliario dentro del local, etcétera, etcétera. Bueno, en fin, 
no solo esto sino muchos otros puntos en los que no estuvimos de acuerdo, en los que bueno, en la 
próxima legislatura si las mayorías lo permiten, pues nosotros miraremos de cambiarlo. En relación a la 
sentencia que usted ha aludido, efectivamente, la ordenanza dice esto, ya se verá pues la aplicación que 
va a tener en Palma, y las repercusiones que pueda tener, pero bueno en todo caso no quedará otra que 
cumplir la ley. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo sé que hi ha hagut dos anys de negociacions, o dos anys en què vosaltres heu anat 
intentant donar veu a totes aquestes altres associacions, que també se veien afectades, però en molts 
de casos s’han vist afectats precisament els restauradors. Nosaltres, com diu la ... també estam en 
contra de molts altres punts que varem exposar a les nostres esmenes, però dur aquest punt en 
particular, i la modificació puntual de l’article 17.3, és per donar llum, com he dit abans, a molts de 
restauradors, que s’han quedat sense terrassa, i estam xerrant de distàncies que són totalment 
coherents. Tant coherents com que aquesta que marca el Ministeri de Vivenda, aquests itineraris 
accessibles, són de 1,80 metres, que demanen mínim la distància lliure d’obstacles. Existeixen directives 
europees, que ens estan demanant 2 metres de distància sense obstacles. Però aquí volen esser més 
restrictius que a Espanya, més restrictius que a Europa, i proposem 2,5. Nosaltres, no hem en cap cas 
reivindicat que se modifiqués la generalitat dels 2,5 metres, només estam dient que a les aceres, a les 
voravies, que tenen manco de tres metres, que els deixin posar una taula, acord, sempre i quant deixin, 
primer dos metres lliures d’obstacles, tal com ens diu Europa, tal com ens diu Madrid. I segon, sempre 
que compti amb el vist-i-plau de l’associació veïnal de la zona. Per tant, volem que hi hagi aquest bon 
rollo entre l’associació veïnal de la zona i els restauradors en qüestió. Gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Moltes gràcies. Bé, ho hem repetit moltes vegades, l’objectiu d’aquesta ordenança, i de la tasca que 
s’ha fet durant tot aquest temps, era en primer lloc donar compliment en el nostre programa electoral, 
acte revolucionari en el món en el que vivim avui en dia, voler complir el teu programa electoral. 
Nosaltres dúiem en el programa tant del meu partit en concret, com de l’Equip de Govern, la 
recuperació progressiva dels espais públics, i la lluita contra la continua, o la massiva mercantilització 
d’aquest espai públic, i l’ordenança, l’esperit de l’ordenança va precisament en aquesta línea, perquè 
entenem que l’espai públic ha d’esser un lloc d’encontre, però un lloc d’encontre de totes les necessitats 
i de totes, per donar cobertura a tots els interessos de la ciutadania, que malgrat vulgui negar, la 
ciutadania és cada vegada més diversa i més plural, i estam cada vegada més obligades, com càrrecs 
públics, a escoltar a totes les parts i intentar arribar en els equilibris que se puguin. A partir d’aquí també 
teníem el mandat de contribuir a una millora de la mobilitat, perquè vostès saben, i això és innegable, 
que teníem i tenim un problema de mobilitat important a la nostra ciutat, i estic parlant de mobilitat 
pels vianants, per les persones vianants. I aquesta és una qüestió que havíem de subsanar, i pensem que 
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amb ordenança, si li donem el temps necessari, per la seva correcta aplicació, i l’experiència d’aquesta 
aplicació, serà la que ens dirà si hem encertat més o manco. Avui mateix hem tingut en el Plenari, 
persones d’entitats veïnals, que han vingut també a reclamar un poc això, el problema que tenim amb 
aquesta qüestió. Tenim problemes de renous, tenim problemes de mobilitat com els deia, i estam 
obligats a donar cobertura en aquestes situacions. També teníem l’obligació de fer una aplicació de 
l’ocupació de la via pública, des de la perspectiva de gènere. Me sap molt de greu però això és així, 
veiem que el futur i avui ens ho han demostrat els al·lots de primària, està canviant aquesta òptica, està 
canviant aquesta perspectiva, i hem de continuar treballant en aquesta línea, i hem de fer polítiques 
d’ocupació de la via pública, que vagin també en perspectiva de gènere, i per això necessitem que hi 
hagi espai lliure, i fer aquesta recuperació de l’espai, per tal de que totes les persones puguin transitar 
amb una certa normalitat a la nostra ciutat. Vostè Sr. Bonet me diu, han volgut esser més restrictius que 
ningú, jo li diré, no, no es tracta d’esser més restrictius, es tracta d’esser molt més oberts a les 
necessitats dels col·lectius diferenciats. Perquè una ciutat que se crea, que se forma, que s’urbanitza, 
sense tenir en compte el punt de vista dels grups que tenen interessos diferents, és una ciutat que crea 
un model urbanístic sesgat, i que no atén a totes les necessitats de les persones, i que dona com a 
resultat que moltes persones no es sentin emparades o respectades en la seva pròpia ciutat. Nosaltres 
teníem aquest deure. L’aplicació de les normes, de vegades és dolorosa, i això ho entenem. És un 4% de 
terrasses el que es pot reduir a la nostra ciutat, altres, com vostè mateix ja ha dit, se veuen modificades 
de qualque manera, però ja li dic, aquí del que estam parlant és d’un canvi de model, no estam parlant 
d’una pura mercantilització de l’espai públic, és una visió com li dic legítima però parcial si no se tenen 
en compte altres visions, i del que se tracta és de crear societats més equilibrades, ciutats, perdonin, 
més equilibrades i més justes. S’ha debatut molt, s’ha fet una reflexió molt profunda. Entenc que vostès 
pensin que en determinats casos és massa. Com sap, la pròpia Federació de veïnats pensa que no hem 
arribat tan enfora com hauríem d’haver arribat, de manera que si totes les parts pensen que manca 
qualque cosa, a lo millor és que amb aquesta ordenança, hem aconseguit aquest equilibri que 
necessitàvem. Ara els demano, paciència, confiança en l’aplicació pràctica d’aquesta ordenança, i a 
partir d’aquí veure quines propostes de millora se poden fer, perquè per descomptat nosaltres no som 
infalibles, i totes les normes són sempre susceptibles de millora a llarg termini. Moltes gràcies.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) I 4 vots a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal modificar el Art. 
17.3 de la Ordenanza de Ocupación de la vía pública de Palma en los siguientes términos: 
"Art. 17. CRITERIS TÈCNICS. 3. L’espai que quedi lliure ala voravia pel trànsit de persones 
vianants una vegada ocupada la via pública mai podrà ser inferior a 2,5 metres seguits sense 
cap obstacle. No obstant, es permetrà l’ocupació de la via pública a les voravies inferiors a 3 
metres, sempre que conti amb el vistiplau de l’associació veïnal de la zona en que sito i es deixi 
un espai de 2 metres lliures d’obstacles." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor 
(PP, C's i Sr. Gijón) 
 
81. Grup PP relativa a la unificació de Recursos Humans de Funció Pública i Seguretat 
Ciutadana 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sí, presentem aquesta proposició, perquè considerem que aquesta ha estat 
una reivindicació des del començament de la legislatura. Pràcticament tots els sindicats, tots els grups, 
els grups tant Ciutadans com el grup municipal del Partit Popular, des del començament de la 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
42

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
25

/0
4/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
9E

66
95

07
F

86
59

72
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 95 - 

legislatura, ja varem anunciar que aquest fet suposaria pues moltes complicacions i molts de problemes 
i jo crec que en el final els fets han estat constatats, i per lo tant considerem que és una situació pues 
que no s’hauria de tornar a repetir. Avui tenim el problema de que no se pot convocar un concurs de 
places, com és ben necessari aquí a l’Ajuntament de Palma. Hem de sabre també que la modificació de 
la legislació, que afecta a la jubilació anticipada, pot suposar pues posar en perill la Policia Local de 
Palma, en quant al nombre d’efectius necessaris per que sigui dotat. I aquesta separació de les 
funciones públiques, pues lo que ha suposat ha estat que la taxa de reposició sigui més perjudicial 
encara. Perquè el fet de que estiguin separades, limita encara més els recursos humans de la Policia 
Local. Nosaltres lo que proposaríem seria una unificació de les dues funcions públiques, d’aquesta 
manera és d’una manera pues molt més garantista, per poder fer aquesta convocatòria de nombre 
d’agents, i per poder tenir pues el nombre d’efectius que es necessiten per bé, per poder cobrir 
aquestes places que quedaran vacants els propers anys, i que ja a dia d’avui pues són absolutament 
necessàries. Ara s’ha fet una OPE, una darrera OPE, pues que considerem que és insuficient, pel nombre 
de places, i això lo que fa és pues que haguem de fer aquests canvis de plantejament per tal de que en 
aplicació de la Llei de pressupostos generals, pues efectivament se pugui fer una convocatòria més 
nombrosa, i per lo tant jo crec que està dins les possibilitats de vostès, de l’Equip de Govern, fer aquest 
canvi, i preparar ja aquesta convocatòria, posar-se a fer feina ja amb aquesta oferta pública de feina. Jo 
crec que no fa falta reivindicar, o no fa falta repetir tot lo que s’ha exposat en aquest Plenari, de quins 
han estat les desavantatges o les deficiències, com a conseqüència de tenir aquesta separació. Aquesta 
separació lo que fa és que se gestioni d’una manera per uns funcionaris, i d’un altre manera per uns 
altres. I nosaltres lo que pensem és que s’han d’utilitzar criteris d’igualtat, i homogenis en lo que seria la 
gestió de la funció pública, per, que afecta d’aquesta manera a tots els empleats públics de l’Ajuntament 
de Palma. I de tal manera aquesta separació no s’hauria d’haver produït mai. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Yo creo que me reitero por enésima vez o no sé cuantas veces más el voto en contra, mientras yo sea 
Regidora de Seguridad Ciudadana, lo dije, por lo menos durante esta legislatura, veremos a ver la 
próxima si repito me lo replantearé, o nos lo replantearemos como Equipo de Gobierno. Decir que no 
existe ningún agravio comparativo entre los funcionarios que son de administración general y 
administración especial. Evidentemente las diferencias entre la gestión es que unos son cuerpo especial, 
como son los policías y bomberos, y otros son administración general. En todo lo relativo a cuerpos de 
funcionarios de administración general, nos adherimos y nos sumamos a las propuestas de Función 
Pública, y por lo tanto no existe ninguna discrepancia en cuanto a la actuación de Recursos Humanos. 
Evidentemente los bomberos y policías son una administración especial, y así mismo en el propio 
convenio del Ayuntamiento de Palma, tienen unos apartados especiales, solo para bomberos y policía. Y 
es lo que se les aplica, no es nada más. No existe discrepancia. En cuanto a la oferta pública de empleo, 
ya le dije que hemos publicado en diciembre las máximas plazas que se nos ha permitido, de la oferta 
pública de empleo de 2017, y se está trabajando en la oferta pública de empleo del 2018. Que 
necesitamos unos presupuestos aprobados a nivel del Estado, para poder levantar el tema del techo de 
gasto, y poder dotar las plazas y poder convocar las plazas que son necesarias. Pero mientras tanto no 
estamos parados, estamos trabajando con el tema de la jubilación. Hoy mismo ha ido a mesa una 
propuesta de movilidad ínter administrativa, para cubrir las plazas de los policías en este caso que se 
vayan jubilando. No sabemos que acogimiento tendrá por parte de los sindicatos, pero nosotros como 
administraciones tenemos claro que tenemos que dar respuesta al problema que en estos meses se va a 
generar dentro de la policía. Se trata de un concurso por movilidad ínter administrativa, entre otras 
administraciones, con policías de carrera que puedan acceder al Ayuntamiento de Palma, y puedan 
cubrir estas plazas de los policías que se van jubilando, con una serie de requisitos. Por lo tanto se está 
trabajando en la reposición de esta plantilla, claro que sí. Evidentemente afectará a otros 
ayuntamientos, también es verdad, pero nosotros en este caso trabajamos para que el Ayuntamiento de 
Palma tenga el mejor servicio de policía local. Muchas gracias.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
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“Sí bueno yo voy a hacer una intervención muy breve, porque los dos puntos, en concreto del punto 
primero de Recursos Humanos, ya lo presentó nuestro grupo municipal, en el Pleno de abril del 2017. Ya 
se argumentó nuestra posición. Lo que sí que en un principio dimos apoyo a esta iniciativa, siempre que 
fuera extremadamente necesaria, y por un periodo concreto. Luego hemos visto que no ha beneficiado 
nada, sino que en algunas ocasiones ha perjudicado. El último ejemplo es con la productividad, que 
precisamente el grupo de personas que dispone de recursos humanos propios, cobrarán más tarde la 
productividad que los demás. En general. Esto ya lo expusimos como he dicho al principio, en el Pleno 
de abril del 2017, por eso evidentemente vamos a apoyar este punto. Y el del apartado de la reposición, 
pues en el Pleno de enero también presentamos una proposición, exactamente igual, reclamando lo 
mismo. Ya se debatió en su momento, y ya se expusieron el posicionamiento de cada partido. Por lo que 
creo, no me voy a extender más, simplemente decir que nuestro grupo va a votar favorablemente a la 
proposición que presenta el grupo Popular.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí. Muchas gracias Sr. alcalde. Nosotros agradecer al grupo municipal de Ciudadanos, el apoyo a esta 
iniciativa que va, pues vamos en la misma onda, en la misma sintonía, cosa que es muy buena y positiva, 
para los servicios públicos generales de esta ciudad. Y lamentar que la Sra. Pastor no esté en esta misma 
onda, y no nos vote a favor. Yo creo que lo podría usted hacer. Ah del punto dos nos vota a favor. Ah 
hombre, pues no, no lo había escuchado bien, mire que bien, me acaba de dar una alegría. Ahora, en fin, 
bueno, es la segunda o tercera vez que o la cuarta, no sé, que se presenta este punto ¿no? Entonces 
bueno pues, ya solo nos queda un Pleno. Yo creo que para no perder la costumbre, a lo mejor se lo 
llevaremos y a lo mejor también nos vota a favor ¿no? Porque como ya no quedarán más Plenos, pues 
sería una buena ocasión para que se lo plantee ¿no? Para que se plantee que efectivamente. Pero yo 
creo que usted lo sabe perfectamente. Usted ha conocido lo que piensan los trabajadores de esta 
separación. Yo creo que no ha sido buena, sinceramente. Puede ser que en su momento se planteara 
que era una solución, pero no lo ha sido, y creo que ahora para hacer las convocatorias de nuevas 
plazas, salen perjudicados. Por lo tanto creo que sería muchísimo más conveniente que el nuevo Equipo 
de Gobierno, y estoy seguro que así lo hará, fusione estas dos áreas de gestión de Recursos Humanos, 
para que se puedan hacer las convocatorias públicas de la Policía Local, que es absolutamente 
necesario. Muchas gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí. Muy bien Sr. rubio, dígale a cualquier área que rescinda de su tasa de reposición, para aumentar la 
tasa de reposición de bomberos, eso no se va a dar nunca, ni de policías, tampoco se va a dar nunca. 
Incluso entre policías y bomberos, no puedo variar la tasa de reposición, porque cada uno quiere su tasa 
de reposición. Por lo tanto lo que está usted diciendo, está pues en un imaginario en el que a lo mejor 
sería el mundo ideal, pero no, la realidad es la que es. Ya le digo, estamos trabajando, hemos terminado, 
estamos finalizando el procedimiento de estabilización de interinos. Hemos sacado todas las plazas que 
nos ha permitido la norma, la Ley de Presupuestos Generales del Estado, de sacar, en función de la tasa 
de reposición. Tenemos un plan en este caso que se está negociando y tramitando, por el tema de las 
jubilaciones anticipadas. Ojala tuviera más presupuesto y más capacidad legislativa, para poder ampliar 
la plantilla, tanto de bomberos como de policía. No se nos olvide, porque tanto la plantilla de bomberos 
está muy mermada, como la de policía local. Por lo tanto, mi voto es a favor del segundo punto, porque 
nosotros estamos trabajando en la oferta pública de empleo, seguimos trabajando en la del 2018, y 
esperar a que de aquí a que acabe la legislatura, pues podamos tener aprobado o publicado ya tanto la 
oferta pública, como el procedimiento de movilidad ínter administrativa, que es lo que nos interesa. 
Poco más, en cuanto al punto primero, pues me remito a lo dicho en anteriores Plenos, y en el próximo 
Pleno me volveré a remitir a lo dicho en anteriores Plenos. Muchas gracias.” 
 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania es fa votació separada dels apartats: 
L'apartat primer dictaminat desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C's) 
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L'apartat segon dictaminat favorablement per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a que unifique la gestión de la 
Función Pública, en el área municipal correspondiente, y que el área de Seguridad Ciudadana 
deje de gestionar los recursos humanos que afecta a su propio personal. 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a que realice la convocatoria 
pública  para dotar al cuerpo de la Policía Local del número de agentes necesarios, para 
garantizar el servicio público que se presta a la ciudadanía." 
 
Aprovat l'apartat segon per unanimitat. No aprovat l'apartat primer per 15 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
83. Grup PP relativa al mapa escolar 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"L’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a realitzar un mapa escolar del municipi per 
determinar les necessitats d’infraestructures educatives de les escoletes municipals, els 
centres d’educació infantil i primària, i també dels instituts d’educació secundària."  
 
Aprovat per unanimitat 
 
87. Grup C's relativa a habilitar un aparcament entre els carrers son Gelabert, Pompeu Fabra 
i passatge Q 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle, gràcies. Res, seré molt breu. Recentment l’ajuntament va recepcionar 
l’urbanització de Son Ferragut. Des de que s’ha obert aquesta urbanització, hem pogut comprovar que 
no hi ha lloc per aparcar. És a dir, és una urbanització buida, sense construir, i ja no hi ha qui aparqui. De 
fet, jo personalment vaig anar l’altre dia, i me vaig tirar 30 minuts per poder aparcar el cotxe. 
Evidentment se li hauria de donar una solució. Perquè per molt que no, podem fer la vida impossible en 
els conductors i en els veïnats de la barriada, però no per això aconseguirem que emprin menys el cotxe. 
Llavor, nosaltres hem cercat una solució. Creiem que és una solució fàcil de fer, no és una inversió 
espectacular, és un solar que està buit. És un solar que només s’hauria d’acondicionar, es tractaria 
simplement de fer un espai, perquè els veïnats puguin aparcar. I amb aquest sentit, és el de la nostra 
proposició. És a dir, cercar una solució a un problema que actualment existeix. A demés és una zona, 
això no implica entrada de vehicles dins Palma, és una zona que està pràcticament a les afores, devora 
Son Hugo, és una urbanització que encara està per fer, i per tant no veuríem nosaltres cap inconvenient, 
encara que fos d’una forma provisional, mentre se cerquen altres alternatives, de facilitar la vida en els 
veïnats d’aquestes barriades.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies. Nosaltres votarem en contra. Consultat el planejament urbanístic d’aquest solar, aquest 
solar està habilitat com equipament esportiu, per tant de manera definitiva no s’hi podria desenvolupar 
cap mena d’aparcament. I desenvolupar-hi un aparcament provisional, seria generar una expectativa 
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falsa d’una bossa d’aparcament que després a la llarga acabaria desapareixent. Perquè jo crec que 
convindran amb mi que no s’hauria de modificar el planejament per acabar convertint aquest solar en 
un equipament d’aparcament, sinó que hauríem de mantenir el seu origen primigeni, que està 
determinat en el planejament com esportiu. Per tant no crec que vulguin vostès liquidar una futurible 
nova zona esportiva de la nostra ciutat. Aleshores en aquest sentit nosaltres votarem en contra, i a 
demés també votem en contra en el sentit de que no és, com comentava l’anterior proposició que ens 
havien fet del Molinar i de Ciutat Jardí, no és el model de mobilitat que propugnem, no forma part del 
planejament de la mobilitat, no forma part del Pla de mobilitat urbano sostenible. No forma part del 
plànol de futurs aparcaments de la ciutat de Palma, i no forma part tampoc de l’estratègia de mobilitat 
d’una ciutat moderna i competitiva, que és a lo que aspira esser Palma. Gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bien, en cualquier caso, si ya se ha detectado que una urbanización, en la que todavía 
no se ha construido, y no han venido los nuevos vecinos a vivir, ya hay problemas de aparcamiento, me 
parece muy bien que ustedes defiendan el uso deportivo de un solar municipal, pero todavía me 
parecería mejor, si llegasen a este Pleno con una solución para los problemas de aparcamiento que hay 
en Son Ferragut. Nosotros nos vamos a abstener, porque si bien creemos que se ha de dar una solución, 
no estamos seguros que esta sea la mejor, pero bueno en cualquier caso instar al Equipo de Gobierno a 
que un problema que ya se ha detectado, empiecen a buscar una solución, ya que la que ha aportado 
Ciudadanos no les va bien. Gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Bé, ja dic, nosaltres, el nostre ànim només era d’intentar cercar una solució a un 
problema que existeix actualment. No veiem perquè no podria esser una solució provisional, no veiem 
tampoc en tot cas, que suposés fer una modificació del planejament en aquest solar, una qüestió 
impossible ni injustificada, tenint en compte que a demés Son Ferragut té un pavelló esportiu allà 
mateix, tenint en compte la configuració d’aquest propi solar, de forma triangular, amb lo qual pues fa 
difícil que se puguin dur a terme allà, segons quines activitats esportives. No sé, a lo millor fan un camp 
de beisbol, però poc més se pot fer en aquest solar. I bé, i en el final es tractaria de solventar un 
problema que s’està generant, un problema que nos s’havia previst, i que encara que no estigui en el 
PMUS, encara que no estigui a les previsions que tenen vostès del planejament urbanístic, pues 
evidentment suposaria una solució a un problema actual, una solució puntual,  que després en tot cas se 
podria revocar, però almenys mentre no es donin altres alternatives, creiem que aquesta és la millor.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, me reitero en l’exposició, crec que ha quedat clar que el tipus de qualificació que té aquest solar, 
per tant només estaríem parlant d’un hipotètic ús de manera provisional, i sabem que els usos de 
manera provisional en el final s’acabarien consolidant. Sabem que en el final una urbanització que 
encara no està construïda, per tant a jo m’agradaria saber la Sra. Bosch com diu que “ya se ha visto el 
problema y ya se ha constatado” Jo no sé quin és, perquè una urbanització que no s’ha construït encara, 
no sé quins problemes d’aparcament suposa, quan a demés aquesta urbanització en construir-se se 
preveurà també que les noves edificacions contemplin aparcaments soterranis privats, per tant no se 
generarà aquest problema. En tot cas jo estic segur de que tot d’una que tinguem més capacitat de 
creixement per part de la EMT, aquesta zona se podrà servir de millor manera, és evident que la EMT 
encara té moltíssimes mancances pendents de solucionar, però convindran amb mi, bé no convindran 
perquè ja és evident que no hi convindran, però almanco entenguin el posicionament d’aquest Equip de 
Govern, que és el d’intentar evitar seguir abundant en aquest model de planificació de la mobilitat, que 
en aquest cas seria agreujar el problema en comptes d’arreglar-lo. Gràcies.” 
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Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA), 1 vot a favor (C's) i 3 
abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda habilitar como zona de aparcamiento el solar 
ubicado entre las calles Son Gelabert, Pompeu Fabra y Pasaje Q." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 4 vots a favor 
(C's) i 9 abstencions (PP i Sr. Gijón) 
 
91. Grup PP relativa a la processionària 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT 
per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a realizar las labores 
oportunas para atajar esta plaga lo antes posible, evitando que las orugas ya formadas 
desciendan al suelo y pongan en peligro a la población y nuestros pinares." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
92. Grup PP relativa a la catalogació del velòdrom del Tirador 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bien, el pasado octubre el Pleno del Consell de Mallorca, aprobó dar un plazo de 5 
meses al Ayuntamiento de Palma, para que catalogara el velódromo El Tirador, y pasará a ser protegido. 
Sin embargo, dicho plazo ha expirado, y Cort no ha llevado a cabo su cometido. Por eso les instamos a 
que procedan con la máxima urgencia, a cumplir con el acuerdo aprobado por el Consell, referente al 
velódromo El Tirador. Muchas gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno, nosotros hemos puesto ya en marcha el proceso para la ficha y la memoria 
justificativa que ya está prácticamente elaborado por parte de los técnicos municipales. Lo que no da 
tiempo de incluirlo en la ampliación de catálogo que va al Pleno que viene. Lo hemos consultado y nos 
dicen que no se puede hacer ya para esta ampliación. Y por tanto tendría que ser ya a futuro para la 
siguiente ampliación de catálogo, por eso lo de la palabra de máxima urgencia, ya sé que todo es 
relativo, también las máximas urgencias, pero nosotros ahora mismo en el que, en la ampliación de 
catálogo del mes que viene, no la podemos incluir.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, nosaltres lògicament recolzarem la proposta del Partit Popular, perquè quan una institució insta a 
un altre, pues creiem que s’ha de complir, i s’ha de fer aquesta modificació del catàleg. I, tornar un altre 
vegada a insistir en lo que ja hem xerrat moltes vegades, i és l’estat lamentable en el que es troba 
actualment el velòdrom del Tirador, i demanem a l’Equip de Govern, pues que faci que aquest 
velòdrom, estigui en les condicions que mereix.” 
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Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Ustedes siempre se excusan en los técnicos, lo cierto es que hay un mandato del Consell, que cuando 
les interesa bien que los llevan a cabo, cuando no les interesan, se buscan subterfugios varios para no 
cumplirlos. No es opcional, no es opcional, hay que proteger el Tirador, y nosotros nos reiteramos en 
que se proceda a la máxima urgencia. Si usted quiere votar en contra de esto, usted verá. Gracias. “ 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, votaremos en contra, porque ya digo, se pueden hacer las cosas también cuando los procedimientos 
administrativos nos permiten hacerlo. Hay una ampliación de catálogo, es una buena noticia, es un 
trabajo muy importante que se ha hecho desde el área de Urbanismo, es una buena noticia para nuestra 
ciudad, y evidentemente quedan todavía más elementos para proteger. Creo que cada legislatura se 
debería hacer una ampliación de catálogo, no cada 20 años. Y en este caso se está haciendo el trabajo 
también para tener ya la ficha preparada, y en cuanto sea posible incorporarla a la siguiente 
modificación de catálogo. Como saben también hay un proyecto de rehabilitación de este espacio, que 
lleva muchos años degradándose, que ya se ha acabado el proceso de expropiación, en fechas recientes, 
y que ahora ya podemos afrontar su rehabilitación, como una segunda fase después del bosque del 
canódromo. Ahora estamos en la fase de proyecto, que será respetuosa, como no puede ser de otra 
manera, que además se elabora por los propios técnicos municipales, con el conjunto, y que lo pondrá 
en valor y que en lugar de ser un espacio abandonado, sea un espacio recuperado, con vida, con 
actividad, y que recuperará un espacio de la memoria histórica deportiva de esta ciudad, que se iba a 
perder, y que gracias a la actuación del ayuntamiento, no digo de esta única legislatura, sino de varias 
legislaturas, se ha conseguido y se conseguirá recuperar para la ciudad. Muchas gracias.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 3 a favor (PP i C's). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a que proceda con la 
máxima urgencia a cumplir con el acuerdo aprobado por el Consell referente al velódromo de 
Tirador". 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor 
(PP, C's i Sr. Gijón) 
 
93. Grup PP relativa a la falta de neteja 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno, ya lo dije ayer en el Consejo de administración de Emaya, y lo he 
dicho en numerosas ocasiones, y la verdad es que después de la presentación de las cuentas de Emaya 
de ayer, pues me reafirmo en mi opinión sobre desde luego que la gestión de Emaya no ha sido de lo 
mejor, ni lo más eficiente ni eficaz que se debería haber esperado. Hemos visto que tras el cierre de 
cuentas ha continuado la contratación de altos cargos, mientras el personal de base, lo que es el 
personal de servicios, que es quien limpia y quien digamos pues hace el trabajo duro en Emaya, pues se 
ha reducido incluso en algunos casos. Vemos que se cierra Emaya con déficit, y que los presupuestos de 
Emaya para el 2019, también se plantan con un déficit de 5,4 millones. Vemos que el gasto de personal 
se ha disparado y sin embargo cada día quedan un 20% de las rutas sin cubrir. Vemos que por otra parte 
el cambio de sistema de gestionar el taller de Emaya, hace que cada día se queden máquinas paradas en 
la calle, al igual que personal que está esperando a que venga una grúa a recoger esa máquina, en vez 
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de hacer la reparación como se hacía antes, pues a pie de calle, y se agilizaba mucho pues los tiempos. 
Vemos que también se ha hecho una costosa inversión en maquinaria, que por otra parte se queda 
parada casi toda pues en Son Pax, bien porque no está, no se han tenido en cuenta a la hora de hacer la 
compra, para donde iba destinada, y entonces no es útil, o por otro lado porque muchos días no hay 
conductores suficientes para sacar esa maquinaria. Y vemos por otra parte pues que ese famoso Plan de 
limpieza que se nos anunció para nada se cumple. Nos hablaban de un tratamiento diario de todas las 
calles, con barrido manual, o con máquina, y la realidad es que como digo, entre el 15 y el 20% de las 
rutas no se hacen cada día. Nos hablaban de una limpieza con agua cada mes en todas las calles, con 
una sopladora, con cuatro máquinas de limpieza, y la realidad es que el mismo día que se anunció, 
después de esa foto, nunca más se hizo. No se están haciendo una limpieza con agua por los barrios, 
sino lo único que se hace es pasar una máquina que moja la calle, para que parezca que haya pasado, 
pero cualquier persona que haya hecho limpiezas con agua, se puede dar cuenta que lo que hacen es 
remover la porquería, pero no se limpia. Los camiones cisterna tampoco están saliendo para aplicar 
agua durante la noche. Y como digo, pues tenemos del orden de 19 camiones grandes parados en Son 
Pax cada día, diez equipos de presión de la marca Mercedes, que son carísimos, que no tiene la presión 
suficiente para el trabajo que se les requiere. La mayoría de las cubas de limpieza con agua, no salen a la 
calle. Y que además en esa famosa compra de contenedores, tampoco se previó un servicio de limpieza 
de los mismos, con lo cual todos los contenedores nuevos no se limpian, en ningún caso, casi no se han 
limpiado desde que se pusieron. Así que, en general, podemos calificar de nefasta la gestión de Emaya. 
Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, ja enyorava aquestes mocions de xerrar d’Emaya, ja feia molts de mesos que no presentàveu res. I 
ara veig que heu agafat un batiburrillo de diferents propostes de durant aquests quatre anys, i com que 
suposo que ara estam en campanya electoral, heu de recuperar aquest tema, que havíeu deixat a un 
calaix durant uns mesos. O sigui que, moltes gràcies. Bé, per centrar-me en un parell de temes, la gestió 
econòmica d’Emaya ha estat molt escrupolosa, i sempre per millorar tots els serveis públics, tant de 
neteja com de residus, com del cicle de l’aigua, cosa que durant l’anterior legislatura, vull recordar, que 
teníem una empresa que tenia un superàvit de beneficis d’uns vuit, sis milions d’euros, depenent de 
l’any. I teníem la ciutat feta bastant un desastre. Hi havia serveis que no estaien funcionant bé, teníem 
contenidors que estaien espenyats, hi havia una gestió per part de la direcció anterior bastant 
deplorable, en relació en els serveis públics. Aquesta legislatura hem fet una inversió importantíssima, 
per millorar tota la gestió de residus i de neteja, hem invertit 20 milions d’euros, tant en nous 
contenidors com en maquinària de diferent tipologia per millorar la ciutat. I en relació a la contractació, 
la contractació la legislatura passada, se va identificar amb les retallades. Allà on hi va haver una 
retallada importantíssima de treballadors públics a Emaya, especialment en neteja i en residus, cosa que 
aquesta legislatura hem revertit. Estam invertint més en maquinària, per millorar els serveis, i també en 
contractació. Estam contractant tot el personal que podem. I el personal que estam contractant, és 
bàsicament de serveis. Aquesta pel·lícula que vos heu muntat, que lo que estam és contractant a 
directors, això és absolutament mentida. I les dades ho avalen. Si vosaltres considereu un tècnic 
ambiental, un director o un directiu d’Emaya, és que no teniu ni idea, però ni idea, de la gestió de 
residus, o de la gestió de neteja d’una ciutat. Els tècnics han d’existir també a Emaya. A Emaya no només 
hi ha d’haver peons o directors, sinó hi ha molts de càrrecs intermitjos, que han de tenir també 
coneixements de gestió, i coneixements tècnics, per poder fer un millor servei. Per lo que fa en el Pla de 
neteja, el Pla de neteja se va posar en marxa, el nou Pla de neteja el febrer de l’any passat, i s’està 
executant. Hem incrementat d’una manera molt important tots els serveis de neteja, com comentaves 
el servei de neteja d’aigua, teníem l’anterior, fa dos anys teníem 12 màquines per fer net amb aigua, ara 
en tenim 48. Hem multiplicat per 4 la maquinària per fer neteja amb aigua per tots els barris. Això que 
dius que el servei de neteja amb aigua, el varem presentar i va desaparèixer, és absolutament mentida. 
Aquest servei de neteja amb aigua, està fent feina a tots els barris, i així ho demostren molts de veïnats i 
veïnes, que veuen com se fa molt millor feina. Per un altre costat, aquest nou Pla de neteja, varem fer 
un balanç, i si comparem el 2017 amb el 2018, el 2018 s’han recollit amb el servei de neteja, no amb el 
servei de residus, sinó amb el servei de neteja, 1.300 tones més el 2018 que el 2017. Això perquè és? 
Perquè hi ha més serveis que estan fent net, i per tant estam recollint més brutor, més residus, amb els 
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serveis de neteja. Per tant això avala també aquest increment de serveis que té aquesta resposta amb 
més volum recollit. I per un altre costat, la setmana que ve, començarà un servei que hem posat en 
marxa, per fer un seguiment de la qualitat dels serveis de neteja, i serà, és un servei per una empresa 
externa, perquè pugui esser més neutral, que farà avaluació continua dels serveis de neteja. Perquè 
nosaltres apostem per la qualitat i la transparència, i no ens fa cap por que ens avaluï qualsevol, cosa 
que a altres els agrada amagar les coses davall de la catifa. I per lo que parlaves, que veig que no hi has 
anomenat, de la recollida selectiva, suposo que és perquè t’han fet vergonya demanar que milloréssim 
el servei de recollida selectiva, quan amb aquests darrers tres anys, hem passat d’un 14% a un 26% de 
recollida selectiva. I a més a més, ens han demanat diferents reconeixements, com per exemple 
ecovidrio, ens ha donat diferents reconeixements diferents anys, per la bona gestió amb el reciclatge, 
amb la recollida de vidre, o els premis que ja duim de dos anys de ASPAPEL, que són les empreses que 
gestionen el cartró i el paper, que també ens han donat un premi a Palma, per la bona recollida de paper 
i cartró. Per tant, votarem en contra de totes aquestes propostes que són, bé, són campanya electoral, 
no són res més que això, i aquí estam fent feina per la ciutat.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies. Aquest tema no és un tema, no és un tema nou. Jo crec que hem fet repassos a la neteja de 
ciutat periòdicament, i ara tornem fer un altre. I tornem fer un altre que nosaltres recolzarem en certa 
mesura, punts que estan dins aquesta proposició, per això també demanarem votació per separat de 
tots els punts que s’ha donat. I lo que sí direm és una cosa, que sí que s’ha augmentat el tema del 
reciclatge, però lo que no pot negar és que hi ha contenidors desbordats. És a dir, per una part hi ha una 
qüestió que no se considera dins la proposta, per un altre hi ha una realitat que és, basta anar per Palma 
i se veu, i se veu. És cert que s’han començat i s’han dut moltes coses noves, és vera, i jo crec que de 
vegades amb la planificació, allà és on ens ha fallat en certes coses, ens ha fallat i on s’han queixat els 
ciutadans. Recordi vostè quan estaiem parlant en la col·locació dels nous contenidors, que hi havia 
barris que se queixaven perquè se’ls havien llevat contenidors que tenien més accessibles, per segons 
quines persones. S’havien passat i s’havien posat a altres punts de recollida, i això els feia, els causava 
problemes i dificultats, a persones d’edat avançada, i a altres veïnats que hi havia en aquells barris. Per 
tant nosaltres pensem que sí, que s’ha de revisar lo que estam fent. També hem de reconèixer que s’han 
fet altres coses que no s’havien fet i que estaien en manca quan se va arribar en aquest inici de 
legislatura, però que nosaltres dins aquests punts n’hi haurà que el recolzarem, com per exemple no 
demanarem la reprovació, perquè pensem que s’ha avançat en coses, però sí demanarem la revisió 
d’altres mètodes de feina, i altres planificacions, que sí li exposa la Sra. Bauzá dins lo que és la 
proposició. Per tant, és tot lo que volem dir respecte en aquest assumpte.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, decirle lo primero de todo a la Sra. Truyol, que aquí lo único que se ha incrementado es el dinero 
que le cuesta a los ciudadanos, pues la fiesta de Emaya. Porque yo quiero recordar que los ciudadanos 
pagamos alrededor de 5 millones más en tarifas de agua. Lo único que se ha incrementado son los altos 
cargos de Emaya, porque, yo le diré Sra. Truyol que yo tendré muchas cosas, pero si hay algo que hago 
es mirarme la documentación que usted me pasa, y estudiar. Y el dato real, es que en el área de aguas, 
mientras en la parte de arriba del staff, se ha incrementado en un 65%, ha disminuido el personal de 
servicios. Hemos pasado de 245 a 243, o sea que ha disminuido esto desde el 2015. Y en el área de 
calidad urbana, mientras la parte de arriba ha crecido un 128%, el personal de servicios ha crecido un 
4,6%. Esto son los datos reales, y le invito a mirarse el balance de cuentas que usted misma presentó 
ayer, y a sacarse los porcentajes, que es muy facilito. Por otra parte, me habla usted siempre de las 
toneladas, yo sabe perfectamente que también usted nos da los datos como le interesa. Usted recoge 
más entre otras cosas, por el incremento que supone todo lo que es la recogida de trastos, que solo han 
incrementado las toneladas, en una desproporción pues desmesurada. Eso no cuenta usted también 
todo lo que nos cuesta de más, porque llevamos un montón de toneladas de más a MAC Insular que nos 
ha subido la factura bastante más, y que a fin de cuentas nosotros no estamos en un concurso de quien 
recoge más toneladas. Lo que se trata es de que la ciudad no esté echa un desastre, que lo está, y de 
que se haga una gestión eficiente. Si usted para dejar la ciudad como está, se ha gastado el triple, pues 
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realmente yo creo que no es algo para presumir. Usted ha endeudado a Emaya de nuevo otra vez en 
casi el doble. Vuelve a pagar a los proveedores mucho más tarde que antes, presenta unos presupuestos 
para 2019 con déficit, y realmente toda esa inversión que ha hecho, no está dando un bueno servicio. 
Porque repito, tenemos un montón de camiones parados, tenemos empresas, tenemos diez vehículos 
de la marca Mercedes, para la limpieza con agua, que no tiene la presión suficiente. Tenemos cubas que 
están paradas, tenemos cantidad de camiones que no tienen conductor cada día para salir. Se están 
dejando un 20% de las rutas sin cubrir. Y encima por los últimos planes que tienen, es volver a hacer 
manual determinadas rutas, a pesar de tener más maquinaria que antes. Con lo cual yo creo que la que 
no tiene ni idea de cómo funcionar Emaya ni de los datos es usted. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“A vegades me sorprèn una mica perquè no sé com utilitza les dades. Sé que se mira molt la 
documentació, però crec que de tant mirar-la s’embulla. El consum de l’aigua s’ha incrementat però 
també crec que recordes que ahir ens varen mostrar que el principal consum d’aigua que s’ha 
incrementat, és el sector turístic. Per tant, res a veure amb les famílies ni res a veure amb el sector 
domèstic. El increment més important de consum de l’any passat, va esser en el sector turístic. O sigui 
que no sé que és lo que vol embullar, ara quan deia que recaptàvem més en aigua. I que diu que 
nosaltres ens estam gastant el triple de doblers que se gastava en l’anterior legislatura en neteja? A 
veure, l’anterior legislatura vareu arribar en el moment més baix d’inversió o de despesa en neteja, en 
23 milions. Nosaltres ara estem a 27 milions. On és el triple d’inversió? Ja m’agradaria poder invertir el 
triple en neteja, tindríem una ciutat vamos, espectacular, brillaria aquesta ciutat. Ojala. Però no podem 
fer aquest increment. Però no sé de on se treu aquestes caramboles de fórmules que juga amb els 
números de la manera que vol, per dir mentides, simplement per dir mentides. Jo reiterar que aquesta 
legislatura s’ha fet una feinada per incrementar i millorar tots els serveis de neteja i de residus, cosa que 
el Partit Popular quan ha governat, ha demostrat de manera directa, que és un servei que no li 
interessa, perquè no té el interès en fer inversions quan tenia doblers. Emaya la legislatura passada, 
guanyava doblers, i no s’invertien en millorar els serveis, tal com els teníem. Per tant nosaltres 
simplement això, reiterar la nostra votació en contra d’aquesta demagògia.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 3 a favor (PP i C's). 
 
Es proposa: 
 
"1.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma reprueba la gestión de la dirección de Emaya que no 
solamente ha dejado en quiebra la empresa sino que además, en estos años, la calidad del 
servicio ha empeorado considerablemente. 
 
2.-  El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a elaborar de forma 
inmediata, junto con los mandos intermedios del área de calidad urbana, un plan de limpieza 
real y efectivo, fijando una serie de objetivos, actuaciones e indicadores para evaluar de forma 
periódica su cumplimiento y asegurar el correcto estado de las calles. 
 
3.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a mejorar la gestión de la 
recogida selectiva de papel, plástico, cartón y vidrio evitando la continua imagen de 
contenedores desbordados.  
 
4.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a dar por fracasado el 
actual sistema de recogida de trastos y a retomar el sistema anterior muy valorado por los 
ciudadanos 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
42

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
25

/0
4/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
9E

66
95

07
F

86
59

72
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 104 - 

5.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a mejorar la planificación y 
los resultados del servicio de limpieza con agua de las calles y a trabajar por el incremento del 
uso de agua regenerada para la limpieza urbana." 
 
No aprovat per 15 vots en contra, respecta als cinc punts de la proposta (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma, PODEM PALMA) 9 vots a favor respecta als cinc punts (PP i Sr. Gijón) i  per part de C’s 4 
vots a favor als punts 2, 3 i 5; 4 vots en contra al punt 1 i  4 abstenció al punt. 
 
94. Grup PP relativa a la revisió del PGOU i reprovació dels regidors d’Ubanisme d’aquesta 
legislatura 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, la legislatura se inició con el Sr. Noguera como regidor de Urbanismo, y en una 
de sus primeras entrevistas, afirmaba rotundamente y además nos lo contestó a nosotros en preguntas 
en el Pleno, que iban a aprovechar el avance que había publicado el Partido Popular, respecto al Plan 
General, y que en breve se llevaría a una aprobación inicial. De hecho, la fijaron para el primer semestre 
de 2016, primer semestre de 2016. Bien, el primer semestre de 2016, viendo que esto no iba a tener 
lugar, preguntamos cuando se iba a poder llevar a cabo esa aprobación inicial. Y entonces, el Sr. 
Noguera dijo que posiblemente sería el primer semestre de 2017. Llegó el primer semestre de 2017, 
volvimos a hacer la misma pregunta, y entonces nos dijo que sería el primer semestre de 2018. Y llega 
2018 y hacen un concurso para externalizar la redacción del Plan General. No solo no se aprueba cuando 
dicen, no solo no se aprovecha el avance del Plan General del Partido Popular. No solo no se lleva en el 
2016 sino que tampoco se hace ni en el 17 ni el 18, ni en el 19. Además, trajimos aquí una proposición 
de Pleno, que se votó por unanimidad, en donde se instaba al Equipo de Gobierno, a que la redacción 
del Plan General de Palma, no fuera externalizada. Y como transaccional se votó por unanimidad, que 
sería con posibles colaboraciones puntuales externas, cuando resulta que por 1.200.000 euros, lo que 
han hecho han sido externalizarla. Y al final, el Plan General, la revisión, la fallida revisión del Plan 
General, ha sido una mentira detrás de otra, un engaño continuo, no solo a los palmesanos, sino 
también a los grupos de la oposición que los representamos. Y todo esto tiene consecuencias, porque 
ustedes a lo largo de estos cuatro años han hecho nada más y nada menos que 16 modificaciones de 
Plan General, parcheando la ciudad, en lugar de hacer un estudio transversal con todas las necesidades 
que hay. Porque el Plan General es del siglo pasado, tiene 20 años, y las necesidades de hace 20 años de 
la ciudad, no tienen nada que ver con las necesidades actuales, ni el modelo de familia, ni el tipo de 
acceso a la vivienda, ni los problemas actuales que hay. Y si bien ustedes se han pasado toda la 
legislatura hablando de vivienda, vivienda, vivienda, lo cierto es que se va a acabar la legislatura, y 
¿cuántas llaves han entregado de nuevas viviendas? Cero, cero viviendas. Proyectos y anuncios todos los 
que quieran, pero la realidad es que ni una sola. Por no ser capaces, no han sido capaces ni de sacar 
adelante el planeamiento de Son Busquets, que como ustedes saben figuraba bajo su responsabilidad, 
porque el convenio que aprobó Mateu Isern la legislatura pasada, establecía que era el ayuntamiento el 
que tenía que tramitarlo. En cuatro años han sido incapaces de tramitar Son Busquets. Han sido 
incapaces de construir viviendas en la prisión, cuando están todo el día diciendo que es una necesidad 
acuciante la vivienda. Pero cuando tienen la oportunidad de llevarlo a cabo, ustedes no la hacen. Y no 
solo eso, están quejándose ahora de que el catálogo iba a ser insuficiente, pues si hubieran hecho la 
revisión del Plan General, ahí se podía haber revisado el catálogo en profundidad, y no rápido y 
corriendo como lo han hecho ahora, para ponerse la medallita de que han ampliado el catálogo, pero 
tampoco lo han hecho de verdad ni a fondo como es necesario y como la ciudad lo requería. Pero es que 
además todavía es más grave, porque el problema de la vivienda ustedes lo podían haber solucionado, 
lo podían haber solucionado modificando los INC residenciales, que, por si alguien no lo sabe es el 
número de viviendas que se puede hacer en cada solar. Ustedes saben que en Son Ferragut, por 
ejemplo, está calculado para que las viviendas sean de una media de 140 metros cuadrados. ¿A quién le 
interesa eso? Responde al siglo pasado, estamos en otro momento donde las familias tienen otro tipo 
de necesidades, y una economía donde no se lo pueden permitir. Si ustedes hubieran modificado esto, 
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ahora estaríamos en otro contexto, y el problema de la vivienda sería muy diferente. Ustedes han 
prohibido los hoteles en el casco antiguo. ¿Saben que ahí la vivienda, de acuerdo con el planeamiento, 
tiene que ser de 120 metros cuadrados? Si ustedes hubieran modificado esto, a lo mejor la gente en 
lugar de hacer hoteles, hubiera hecho viviendas. Pero las condiciones actuales no lo permiten, y ustedes 
tenían la posibilidad de modificar eso, y no lo han hecho. Han tenido cuatro años que han tirado a la 
basura, ha sido una legislatura perdida. Y lo peor es que se han dedicado a mentir, a dar largas, a decir 
que este año no el siguiente, este año no el siguiente, este año no el siguiente, y la realidad es que se 
acaba la legislatura y aquí no hay ni media aprobación inicial del Plan General. ¿Cuántas veces nos han 
convocado para la Comisión del Plan General? En cuatro años ¿cuántas veces nos han convocado? Yo se 
lo diré, tres, este es el interés que tenían. Nos han engañado a todos, a los ciudadanos, a los 
representantes de los ciudadanos, y lo que es peor, las consecuencias de su negligencia, las hemos 
pagado todos, porque no ha sido nunca su prioridad, ni el Plan General, ni los palmesanos, ni la vivienda. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno, cuando se pide una reprobación, si se pide de forma excepcional, puede tener 
cierto interés el debate. Ahora, cuando cada mes nos la pide, la verdad es que llega un momento en que 
uno ya no sabe si tomárselas en serio o no, porque es que sinceramente es una forma de trabajar poco. 
Pedir la reprobación es que solo es una línea, no exige mucho trabajo como regidor de oposición. Un 
mes entero para hacer tres líneas donde me pide la reprobación. ¿Qué quiere que le diga? Yo en un mes 
he hecho muchas más cosas, que estas tres líneas de esta reprobación. Entonces bueno, si hay que 
reprobar a alguien, igual hay que reprobar la falta de actividad de algunos regidores de la oposición. 
Mire, a mí me ha tocado, y antes al Sr. Noguera, afrontar una situación donde todo se ha duplicado. 
Tenemos el doble de licencias de obra que la pasada legislatura de actividad, de todo tipo, de 
planeamiento, de disciplina. Bueno, todo a la vez también es imposible de llevar adelante. Cuando en el 
Consejo de Gerencia se ha pedido priorizar, se ha pedido priorizar la concesión de licencia de 
actividades. Que el personal que se pudiera contratar, se dirigiera a la concesión de licencias de 
actividades. Y es lo que hemos hecho. El personal que se ha podido contratar, se ha dirigido a licencia de 
actividades y de obras. Y alguna persona a planeamiento. Pero se ha intentado dar una respuesta a un 
problema urgente, que era el de la concesión de licencias, porque así se acordó por el Consejo de 
Gerencia, priorizar ese tipo de trabajo de urbanismo y es lo que se ha hecho. Mire, la Oficina de Plan 
General, que nos encontramos, era una oficina con tres arquitectos que no eran de plantilla fija, sino 
que era un proyecto, era por tres años. Por tanto a los tres años estas personas se tenían que ir 
obligatoriamente, no podían seguir. Esas personas, que ya sabían, habían aprendido, se fueron, y hubo 
que contratar a nuevas y empezar de cero con ellas, porque un Plan General, usted entenderá, no es 
algo que habitualmente se haga, ni que haya mucha gente formada para hacerlo. Con lo cual se ha 
tenido que volver a empezar de cero con todo el equipo, para hacer de nuevo, para seguir con el trabajo 
del Plan General. Ahora hay nueve personas trabajando en la Oficina de Plan General. Les he pedido el 
trabajo que han hecho. Llega hasta el punto 83. No se los voy a leer ahora, porque leer 83 actuaciones 
de la Oficina del Plan General, creo que no me bastaría los dos minutos y medio que me quedan, se lo 
puedo hacer llegar. La verdad es que se está haciendo un trabajo riguroso, transversal. ¿Qué nos ha 
faltado? Porque la verdad nos han faltado cosas, claro que sí. Nos ha faltado el refuerzo que decidimos 
contratar externamente con, tras después hablar con el Equipo de Plan General. ¿Por qué no ha llegado 
ese refuerzo? Pues mire, porque lo adjudicamos en septiembre, y una de las empresas lo recurrió, y no 
hemos tenido solución del recurso del Tribunal administrativo, hasta este mes, sino desde septiembre 
tendríamos un equipo trabajando, que tenía un plazo de diez meses, junto con el equipo de 
funcionarios, para entregar el documento de aprobación inicial. Eso acababa en junio, pero bueno. Los 
recursos ya no dependen de nosotros. Lo que tarda un contencioso administrativo, un Tribunal 
económico administrativo en Madrid, tampoco depende de nosotros. Y ahora como se recurre todo, 
todo, pues también nos ha ocurrido en este caso. Se ha recurrido y no hemos tenido la resolución del 
recurso hasta ahora. Pues no hemos tenido este trabajo, este equipo de apoyo. Y también por cierto, 
ustedes han intentado poner palos en la rueda, recurriendo también los pliegos, etcétera. Supongo que 
no querían que también tuviésemos este apoyo externo. Eso es lo que ha pasado. Me hubiese gustado 
mucho tener la aprobación, lo digo en serio. Hemos trabajado para ello, pero a la vez hemos tenido que 
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trabajar para todo lo demás que le hemos contado. Con recursos muy limitados, para poder contratar 
funcionarios, muy limitados, casi personas de una en una, y así es muy difícil responder a la duplicidad, a 
la duplicación de licencias que ha tenido esta ciudad, y el atractivo que es para inversión la ciudad de 
Palma, y eso supone un trabajo en urbanismo enorme. Y a pesar de eso, usted lo ha dicho, hemos hecho 
16 modificaciones de Plan General, que no está nada mal, y que responden muchas veces a  
obligaciones legales, como por ejemplo ha pasado con el alquiler vacacional, que era una obligación 
legal, o a iniciativas de Gobierno. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Bueno Sr. Hila, usted ha dedicado sus cinco o diez minutos a justificar la 
externalización del Plan General, no a otra cosa. Realmente, cuando usted dice que se encontró cuando 
llegó, pues sí, cuando llego usted, cuando llego usted se encontró un desastre, porque realmente lo 
triste es que una legislatura de cuatro años, tenga una gestión solo de dos, si es que se puede hablar de 
gestión durante estos dos últimos años, porque como ya hemos dicho en cuanto al Plan General, pues lo 
que han hecho ha sido externalizarlo. Porque lo cierto es que durante los dos primeros años lo que se 
hizo fue perder el tiempo, y lo digo así de fácil. Es decir, nosotros fuimos, íbamos a las comisiones, allí se 
nos explicaba, se sentaba el Sr. Horrach, el director general de Urbanismo, y nos explicaba pues una 
especie de plan que él tenía muy bucólico, centrado básicamente en las zonas rurales de nuestra ciudad, 
que se iba a hacer y tal y cual, y estuvimos dos años perdiendo el tiempo. Directamente, porque de ahí 
no salió absolutamente nada. Después llegó usted, y se encontró que como no se había hecho nada 
durante esos dos años, porque durante esos dos años iniciales, ni se daban licencias, ni se avanzó en el 
Plan General, sino que simplemente se dedicaron a vendernos cosas, a vendernos edificios de Gesa que 
no eran nuestros, se dedicaron a vendernos este propio proyecto que nunca llegó a ningún sitio, el Plan 
General, porque yo dudo de que realmente escribieran algo más que el power point que nos ponían en 
el proyector, en la pantalla de la sala de reuniones del Consejo de Gerencia de Urbanismo. Y fueron dos 
años perdidos. Yo comprendo que usted lo haya pasado mal, haya tenido que tomar medidas, haya 
tenido que externalizar, porque es que sino esto no avanzaba. Pero no avanzaba porque no se había 
hecho nada durante esos dos años, y tenía usted que vendernos algo al final de la legislatura, que sí que 
se ha externalizado, que se está avanzando el Plan General. Que por cierto, se ha externalizado y está 
avanzando, es un suponer, porque tampoco sabemos, ninguno de los grupos de la oposición, donde está 
actualmente, en que punto está el planeamiento, ni si piensan. Bueno evidentemente en el próximo 
Pleno ya no va a llegar la aprobación inicial. Pero ¿cuándo tienen ustedes previsto que esto pudiera 
ocurrir? Porque ya, vamos, va a ser como un parto de elefante este Plan General de ordenación urbana. 
Y mientras tanto pues lo que estaba hablando la Sra. Bosch, nosotros también vemos que no han hecho 
viviendas, no han hecho ni una, siguen otros proyectos importantes, como también ha enumerado, de 
Son Busquets, la prisión, y poco más que decir. Y esto es, si tuviéramos que resumir cual es la gestión 
que se ha hecho durante estos cuatro años en la Gerencia, en el Área de Urbanismo, pues sería: 
externalizar un Plan General, hacer un Plan para sacar licencias adelante, y poco más, y las diez 
modificaciones, dieciséis modificaciones puntuales que han hecho ustedes durante este tiempo. Que si 
hubieran hecho la modificación y lo hubieran conseguido sacar adelante, no hubieran hecho falta hacer 
estas 16 modificaciones puntuales, que después ustedes eran los primeros, y hay que recordarlo, que 
también criticaban cuando se hacía una modificación puntual del Plan General. Por tanto vamos a votar 
a favor, porque desde luego ha sido una legislatura totalmente perdida.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Sí. Sr. Hila, de 45 plenos, se han traído aquí dos reprobaciones. 45 plenos menos sus dos reprobaciones, 
¿venimos cada mes a reprobarle? Desde luego se lo merece, pero no lo hemos hecho, hemos venido dos 
veces, y las dos veces bien merecidas. Porque la cantidad de mentiras con las que ha engañado a la 
ciudadanía con la fachada marítima. ¿Se acuerdan? GESA es nuestro, GESA es nuestro. ¿De quién es 
GESA Sr. Hila? ¿De quién es GESA? Y la fachada marítima, que no iba a costar un euro, ¿cuánto nos pide 
Endesa? 140 millones. ¿Qué se cree? ¿Que es usted una vaca sagrada? No. Usted es un político, y usted 
tiene que rendir cuentas. Y nosotros le pedimos la reprobación, y le hemos pedido dos veces la 
reprobación, pero se la podíamos haber pedido muchas más. Recuerde que usted es un político al 
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servicio de la ciudadanía, ni más ni menos. A lo mejor es que se le ha subido el cargo a la cabeza. Y 
miren, ustedes tienen un gravísimo problema, y es el problema de repartirse las sillas, y no ponerse de 
acuerdo. Porque si ustedes han externalizado en el último minuto del partido de fútbol, nosotros no 
tenemos la culpa. Ustedes iniciaron la legislatura diciendo que iban a aprobar el Plan General de manera 
inminente. Han pasado 4 años y ni de manera inminente, ni de ninguna manera, no se ha llevado a cabo 
a aprobación. Y una vez más está haciendo lo de siempre, esconderse detrás de las faldas de los 
funcionarios. Le invito a que se lea la proposición. En ningún momento se habla de los funcionarios, se 
habla de usted y del Sr. Noguera, que son los responsables de Urbanismo. El equipo de funcionarios lo 
conozco muy bien Sr. Hila, son uno grandísimos, grandísimos profesionales del urbanismo, no tenemos 
ninguna duda ni de su trabajo, ni de la ingente cantidad de informes y trabajos y proposiciones que han 
llevado a cabo. El problema es que usted no los ha querido aprovechar, ese es el problema, y de eso va 
la reprobación, de su gestión, su gestión, y su incapacidad para llevar a cabo en 4 años una miserable 
aprobación inicial de Plan General. Una aprobación inicial que usted mismo nos lo ha reconocido aquí 
con toda la tranquilidad, es que no ha sido nuestra prioridad, y se queda tan ancho, no es nuestra 
prioridad que un Plan General que era de dos etapas de 4 años, es decir, que lleva 12 años caducado, 
que es del siglo pasado, no ha sido su prioridad sacarlo adelante. Y se queda tan ancho, y nos lo dice 
aquí, y aquí quedará para la posteridad de las actas. No ha sido nuestra prioridad. Y así nos va. Si 
ustedes no hubieran modificado los índices residenciales de cada solar, ahora tendríamos otra 
disponibilidad de vivienda en la ciudad. Y no tendrían que estar recurriendo a subterfugios hoteleros, 
para prometer vivienda a la gente. A gente a la que engañan, por cierto, porque ustedes han prohibido 
el alquiler vacacional, y han hecho una serie de prohibiciones, y ¿qué pasa? ¿Qué ahora hay viviendas 
para todos? ¿Qué han bajado los alquileres? No Sr. Hila, porque no han sabido acometer bien los 
problemas, porque no se han enterado, y para cuando se han enterado ya era demasiado tarde. Como 
el tema de las licencias. De 12 meses han bajado a 11. Felicidades. ¿Sabe que el término legal para 
conceder una licencia es de tres meses y no de once? ¿Cómo quiere que no le reprobemos? Perdone, es 
que este es nuestro deber y nuestra responsabilidad, reprobarle. Muchas gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Lo que tiene delito es cuando hay crisis inmobiliaria, no dar las licencias en tres meses, que no las 
daban. Eso sí que tiene delito. En pleno de la, otra vez de la construcción, con los funcionarios que dejó 
la crisis, lo que tiene mérito es reducir plazos. Lo que tiene delito es, en plena crisis, hundiéndose la 
construcción, no dar las licencias en tres meses, con los funcionarios que aún le quedaban de cuando no 
había crisis. Eso sí que tiene delito. Por cierto, no hable de GESA y de posibles indemnizaciones, porque 
eso son teorías. La realidad y práctica, es que usted nos costó 5 millones de euros, por el Decathlon que 
no se pudo hacer en el Coll den Rabassa, 5 millones de euros, eso ya no son.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Eso es falso Sr. Hila, eso es falso, deje de mentir.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Sra. Bosch por favor respete el turno de palabra.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Y si quiere váyase a la Fiscalía. Si tiene algún problema váyase a la Fiscalía.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Sra. Bosch por favor, le pido que respete el turno de palabra. Gracias. Todo el mundo ha respetado el 
suyo, respete usted el de los demás. Gracias. Sr. Hila, puede continuar.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
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“Hombre, era Directora Técnica en el momento en que se dio una licencia por hacer un Decathlon, 
según el Tribunal, indebidamente, porque no tenía los informes, como el informe de AESA, y usted era la 
Directora Técnica que se encarga de esa tarea, de que los procedimientos sean correctos. Léase la 
sentencia. Nos han condenado a pagar 5 millones. Era su legislatura, usted era la Directora Técnica, no 
había nadie más aquí. O sea que bueno, cuando hablemos de indemnizaciones, recordemos de donde 
venimos. En cuanto a viviendas, mire, hay 11 proyectos en marcha. Es verdad, hombre, es que se tardan 
dos años en construir los edificios. Yo, no sé como se pueden construir en 6 meses. Hay 11 proyectos en 
marcha. ¿Cuáles dejaron ustedes? Dígame uno, porque lo único que sé es que vendieron solares, pero 
dígame uno que estaba en marcha cuando llegamos, cuando llegó el Sr. Noguera a Urbanismo. Dígame 
uno. Cero. Ahora hay 11, para 450 viviendas en Palma. Es un 40% de las que hay. 11. Algunos ya se están 
construyendo, váyase a la calle Regalo, allí encontrará uno. Otros tienen ya licencia de obras. Otros 
están ya presupuestados. 22 millones de euros que ha puesto el Govern Balear. El último Can Domenge, 
un acuerdo entre Consell, Govern y Ayuntamiento, para que donde otros especulaban y van a la cárcel, 
nosotros construiremos vivienda pública. Fíjese que diferencia de modelo. Por poner ejemplos sobre 
vivienda. Ayudas a barrios vulnerables, subvenciones al alquiler, que se van a repetir, Oficina 
antidesahucios, regulación del alquiler vacacional para prohibirlo en pisos, regulación de los usos 
turísticos, para que no eliminen vivienda para poder hacer alojamiento turístico. Bueno, ¿quiere decir 
eso que va a solucionar el tema de la vivienda? No. Porque la desgracia, la desgracia es que igual que 
hay una política de sanidad pública, y una política de educación público, que gobierna la derecha y no la, 
no empuja mucho, pero que se intenta cerrar hospitales, sale la gente a la calle y no se atreve a 
cerrarlos. Y cuando gobierna la izquierda la impulsa. La pena es que no tenemos una política pública de 
vivienda, porque cuando llegamos está a cero y hay que ponerla en marcha, y si hay cambio de gobierno 
vuelve a cero, a la casilla de inicio, y así es imposible. En Palma no tendría que haber 1.500 viviendas 
después de 30 años de gobierno, tendría que haber 4-5.000 viviendas. Váyase a visitar un poquito 
Europa, y verá a que nivel estamos. Cuando vienen a visitarnos, por ejemplo ayer estuve en la jornada 
de UGT, venían responsables políticos europeos, y no entendían como una ciudad como Palma, puede 
tener 1.500 viviendas públicas, es que ni se lo imaginan. Bueno, pues eso es también lo que debemos 
hacer un pensamiento, como puede ser que no se haga de verdad una apuesta por la vivienda pública, 
esté quien esté, gobierne quien gobierne. Y que cada legislatura, se construyan centenares de vivienda 
pública en esta ciudad, con la ayuda de otros gobiernos. Eso es lo que hemos hecho nosotros, eso está 
en marcha, hay 11 proyectos, y lo que espero es que gobierne quien gobierne la próxima legislatura, 
haya, no solo los 11 que dejamos ahora, sino otros 11 más. Muchas gracias.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 3 a favor (PP i C's). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda la reprobación de los regidores de Urbanismo de 
esta legislatura, el Sr. Noguera y el Sr. Hila por las falsas promesas continúas sobre la revisión 
del PGOU." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor 
(PP, C's i Sr. Gijón) 
 
95. Donar compte de l'informe d’intervenció, d'objecció 27 2019  DMI 33206  
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sr. Batle. És per fer veure un altre vegada, que aquestes pròrrogues jo crec que estaran a la rel de que 
el govern no tingui pròrroga. Gràcies.” 
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El Ple de l'Ajuntament se'n dona per assabentat de: 
 
A la vista de les consideracions anteriorment efectuades i analitzada la documentació que 
comporta l’expedient de referència, aquesta Intervenció General ho INFORMA DE 
DISCONFORMITAT  i posa de manifest les següents objeccions: 
 
1. La prorroga extraordinària no esta permesa ni prevista en el plec de clàusules 
administratives particulars. 
 
2. Amb les dues prorrogues extraordinàries ja se supera en dos anys els límits de durada 
prevists pel plec de clàusules administratives particulars o el document descriptiu. 
 
3. Que s'acompanya informe del Servei Jurídic. 
 
4. No es d'aplicació l'establert en l'últim paràgraf de l'article 29.4 de la Llei de Contractes del 
Sector Públic. 
 
Al mateix temps, aquesta Intervenció, formula les següents observacions: 
 
a. La despesa acumulada per prorrogues extraordinàries anteriors i la que es proposa suposa 
una despesa de 10.345.222,40€ incomplint la normativa vigent en matèria de contractació 
b. Ateses la deficiències assenyalades, en relació a l’art. 216 del RDLeg. 2/2004, s’ha de 
suspendre la tramitació de l’expedient fins que no siguin resoltes. 
c. Si l’àrea gestora no està d’acord amb la present objecció, d’acord amb el previst a l’art. 
217.1 del TRLRHL, plantejarà davant el President de l’Entitat una discrepància motivada, per 
escrit i amb referència als preceptes legals que l’emparin. L’òrgan competent pel resoldre 
aquesta discrepància és el President de l’Entitat i és indelegable. 
d. En el supòsit de que la discrepància es resolgués a favor de l’Àrea, l’aprovació de la despesa 
associada a la pròrroga del contracte estaria supeditada a: 
i. Informe d’adequació dels preus. 
ii. Que la situació de pròrroga extraordinària no es deu a mala fe en l’actuació del contractista 
o de l’Administració. 
iii. Que el servei és necessari i no es pot prestar mitjançant medis propis. 
iv. Les condicions d’execució del contracte durant la pròrroga hauran d’esser exactament les 
mínimes i necessàries per mantenir la continuïtat del servei amb independència de les fixades 
en el contracte inicial. A aquests efectes, l’àrea gestora haurà de justificar quins són els serveis 
mínims previstos en el plec de condicions tècniques que s’han de contractar i els preus que 
corresponguin. 
v. Durant aquesta pròrroga extraordinària, atès la condició de contracte de fet just és 
procedent la revisió de preus i incrementar el cost de les factures amb el benefici industrial, 
sempre que quedi justificat que la causa o la responsabilitat de la prorroga extraordinària es 
imputable a únicament l’Administració. La proposta d’acord haurà de fer menció expressa de 
la causa o de la responsabilitat. 
e. Atès la situació de pròrroga extraordinària s’ha d’agilitzar l’expedient de la nova contractació 
del servei en el termini més aviat possible. 
f. S’insta al departament responsable o gestor del servei a evitar la realització de pròrrogues 
extraordinàries en ares a una millor organització i planificació dels contractes de serveis 
gestionats per l’àrea. 
g. D’acord amb la Instrucció del Ple del Tribunal de Comptes, aprovada en sessió de dia 30 de 
juny de 2015, (BOE de 17 de juliol de 2015),aquesta Intervenció ha de remetre al Tribunal de 
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Comptes la informació sobre els acords i resolucions del Ple, de la Junta de Govern Local i del 
president de l'Entitat Local contraris a objeccions formulades pels Interventors locals i les 
anomalies detectades en matèria d'ingressos, així com sobre els acords adoptats amb omissió 
del tràmit de fiscalització prèvia, a través d'un procediment telemàtic, en compliment del que 
estableix l'article 218.3 del Text refós de la Llei d'Hisendes Locals, després de la modificació 
introduïda per la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de Racionalització i Sostenibilitat de 
l'Administració Local. Així mateix, disposa l'enviament d'informació en relació amb els acords i 
resolucions dictats pels òrgans competents de les entitats locals amb omissió del tràmit de 
fiscalització prèvia. 
 
Vist les objeccions assenyalades, en relació a l’art. 216.2 del RDLeg. 2/2004, s’ha de suspendre 
la tramitació de l’expedient fins que no siguin resoltes. 
Així mateix, cal advertir al Centre Gestor que haurà de rectificar els actes objectats a tenor del 
que s’ha indicat en aquest informe o aplicar el procediment de resolució de discrepàncies que 
preveuen els l’arts. 217 del RDLeg. 2/2004. D’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL, 
l’òrgan competent pel resoldre la present objecció és el President de la Corporació, sent 
indelegable dita facultat.  
Cal advertir que, en els termes del previst a l’art. 218.1 del TRLRHL, l’òrgan interventor elevarà 
informe al Ple de les resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a les 
objeccions efectuades, de la mateixa manera que el President podrà presentar al Ple informe 
justificatiu de la seva actuació. Igualment, d’acord amb el previst a l’art. 218.2 del TRLRHL, 
aquesta intervenció remetrà anualment a la Sindicatura de Comptes totes les resolucions i 
acords adoptats pel President de l’entitat i del Ple contraris a les objeccions formulades. 
Aquest és l’informe que emet aquest Interventor qui subscriu a la vista únicament dels 
documents facilitats i relacionats. 
 
96. Donar compte de l'informe d'objecció 28 2019 pròrroga extraordinària DMI 33214, 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dona per assabentat de: 
 
A la vista de les consideracions anteriorment efectuades i analitzada la documentació que 
comporta l’expedient de referència, aquesta Intervenció General ho INFORMA DE 
DISCONFORMITAT  i posa de manifest les següents objeccions: 
1. La prorroga extraordinària no esta permesa ni prevista en el plec de clàusules 
administratives particulars. 
2. Amb les dues prorrogues extraordinàries ja se supera en dos anys els límits de durada 
prevists pel plec de clàusules administratives particulars o el document descriptiu. 
3. Que s'acompanya informe del Servei Jurídic. 
4. No es d'aplicació l'establert en l'últim paràgraf de l'article 29.4 de la Llei de Contractes del 
Sector Públic. 
 
Al mateix temps, aquesta Intervenció, formula les següents observacions: 
a. La despesa acumulada per prorrogues extraordinàries anteriors i la que es proposa suposa 
una despesa de 11.451.240,30€ incomplint la normativa vigent en matèria de contractació 
b. Ateses la deficiències assenyalades, en relació a l’art. 216 del RDLeg. 2/2004, s’ha de 
suspendre la tramitació de l’expedient fins que no siguin resoltes. 
c. Si l’àrea gestora no està d’acord amb la present objecció, d’acord amb el previst a l’art. 
217.1 del TRLRHL, plantejarà davant el President de l’Entitat una discrepància motivada, per 
escrit i amb referència als preceptes legals que l’emparin. L’òrgan competent pel resoldre 
aquesta discrepància és el President de l’Entitat i és indelegable. 
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d. En el supòsit de que la discrepància es resolgués a favor de l’Àrea, l’aprovació de la despesa 
associada a la pròrroga del contracte estaria supeditada a: 
i. Informe d’adequació dels preus. 
ii. Que la situació de pròrroga extraordinària no es deu a mala fe en l’actuació del contractista 
o de l’Administració. 
iii. Que el servei és necessari i no es pot prestar mitjançant medis propis. 
iv. Les condicions d’execució del contracte durant la pròrroga hauran d’esser exactament les 
mínimes i necessàries per mantenir la continuïtat del servei amb independència de les fixades 
en el contracte inicial. A aquests efectes, l’àrea gestora haurà de justificar quins són els serveis 
mínims previstos en el plec de condicions tècniques que s’han de contractar i els preus que 
corresponguin. 
v. Durant aquesta pròrroga extraordinària, atès la condició de contracte de fet just és 
procedent la revisió de preus i incrementar el cost de les factures amb el benefici industrial, 
sempre que quedi justificat que la causa o la responsabilitat de la prorroga extraordinària es 
imputable a únicament l’Administració. La proposta d’acord haurà de fer menció expressa de 
la causa o de la responsabilitat. 
e. Atès la situació de pròrroga extraordinària s’ha d’agilitzar l’expedient de la nova contractació 
del servei en el termini més aviat possible. 
f. S’insta al departament responsable o gestor del servei a evitar la realització de pròrrogues 
extraordinàries en ares a una millor organització i planificació dels contractes de serveis 
gestionats per l’àrea. 
g. D’acord amb la Instrucció del Ple del Tribunal de Comptes, aprovada en sessió de dia 30 de 
juny de 2015, (BOE de 17 de juliol de 2015),aquesta Intervenció ha de remetre al Tribunal de 
Comptes la informació sobre els acords i resolucions del Ple, de la Junta de Govern Local i del 
president de l'Entitat Local contraris a objeccions formulades pels Interventors locals i les 
anomalies detectades en matèria d'ingressos, així com sobre els acords adoptats amb omissió 
del tràmit de fiscalització prèvia, a través d'un procediment telemàtic, en compliment del que 
estableix l'article 218.3 del Text refós de la Llei d'Hisendes Locals, després de la modificació 
introduïda per la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de Racionalització i Sostenibilitat de 
l'Administració Local. Així mateix, disposa l'enviament d'informació en relació amb els acords i 
resolucions dictats pels òrgans competents de les entitats locals amb omissió del tràmit de 
fiscalització prèvia. 
 
Vist les objeccions assenyalades, en relació a l’art. 216.2 del RDLeg. 2/2004, s’ha de suspendre 
la tramitació de l’expedient fins que no siguin resoltes. 
Així mateix, cal advertir al Centre Gestor que haurà de rectificar els actes objectats a tenor del 
que s’ha indicat en aquest informe o aplicar el procediment de resolució de discrepàncies que 
preveuen els arts. 217 del RDLeg. 2/2004. D’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL, 
l’òrgan competent pel resoldre la present objecció és el President de la Corporació, sent 
indelegable dita facultat.  
Cal advertir que, en els termes del previst a l’art. 218.1 del TRLRHL, l’òrgan interventor elevarà 
informe al Ple de les resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a les 
objeccions efectuades, de la mateixa manera que el President podrà presentar al Ple informe 
justificatiu de la seva actuació. Igualment, d’acord amb el previst a l’art. 218.2 del TRLRHL, 
aquesta intervenció remetrà anualment a la Sindicatura de Comptes totes les resolucions i 
acords adoptats pel President de l’entitat i del Ple contraris a les objeccions formulades. 
Aquest és l’informe que emet aquest Interventor qui subscriu a la vista únicament dels 
documents facilitats i relacionats." 
 
97. Donar compte de l'informe de morositat del mes de febrer de 2019 
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El Ple de l’Ajuntament se’n dona per assabentat de: 
 
1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de FEBRER de 2019 de l’Ajuntament 
de Palma : 27,20 dies  
 
2. Detall per entitats mes de FEBRER de 2019 

Entidad 
Ratio de  

Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 

de  
Pago 

Periodo 
Medio 

de  
Pago 

Mensual 

Palma 42,51 21,08 29,79 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 42,05 15,98 29,42 
F. Casals d'Art i Espais Expositius (Palma Espai D'Art) 0 0 0 
F. Mixta Turisme Palma de Mallorca 49,28 20,38 43,06 
Inst. M. l'Esport 19,89 19,07 19,60 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 2,08 28,26 2,75 
P. M. d'Escoles d'Infants 3,53 34,00 8,75 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i 
Riba) 53,54 49,31 53,18 

Palau de Congressos de Palma S.A. 0 0 0 
 
1. Entitats que no han remes informació. 

Entidad Observaciones 
F. Casals d'Art i Espais Expositius 
(Palma Espai D'Art) 

El Patronato de la Fundación en sesión de 23 de octubre 
de 2017 aprovó la disolución de la Fundación 

Palau de Congressos de Palma S.A. 

Deberíamos entender a la Sociedad Palau de Congresos 
como "sociedad no financiera". El porcentaje de ingresos 
de mercado es superior al 50% según la previsión de 
ingresos y gastos para el ejercicio 2018 y siguientes. 

 
FOD 4. Moció dels grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA, PP i C's relativa a instar 
al Govern d'Espanya a millorar la dotació i els serveis en matèria sanitària d'infermeria 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Agrair el suport de tots els grups municipals, a la moció presentada pel sindicat d’infermeria SATSE, en 
relació al augment de la dotació de plantilla, i la disminució dels ràtios a la sanitat pública, per millorar 
l’atenció i la qualitat assistencial. Així que moltíssimes gràcies.” 
 
Es proposa: 
 
"1- Aprobar, a través de un acuerdo vinculante de conferencia sectorial del Consejo 
Interterritorial, el establecimiento de una dotación adecuada de enfermeras que pueda 
garantizar una atención segura a la población, con igualdad y equidad entre comunidades 
autónomas y territorios, mejorando la cohesión en materia sanitaria y socio sanitaria. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
42

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
25

/0
4/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
22

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
9E

66
95

07
F

86
59

72
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 113 - 

Permitiendo que las CCAA puedan adaptarse, en un plazo razonable y asumible, a la ratio 
determinada en dicho acuerdo. 
 
2- Garantizar una atención segura y de mayor calidad a la población, a través de una Ley que 
determine el número máximo de pacientes asignados a cada enfermera o enfermero, 
asegurando de este modo que serán tratados con los mismos niveles de cuidados, 
independientemente del lugar en   residan.  
 
3- Facilitar, a través del establecimiento del número máximo de pacientes por enfermera, que 
los y las profesionales puedan trabajar con una carga laboral adecuada, lo que repercutirá 
positivamente en su salud y seguridad en el trabajo yen la seguridad clínica en la prestación de 
los cuidados. 
 
4- Asegurar, a través del establecimiento de estas ratios, la sostenibilidad del sistema sanitario 
español, al dotarlo del número suficiente de enfermeras y enfermeros como inversión 
prioritaria generadora de importantes retornos económicos, sociales y de salud de la 
población." 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, també per unanimitat. 
 
FOD 1. Moció Grup C's relativa a la negació a subvencionar un taller de manualitats a una 
associació de veïns per sexista 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Muchas gracias. Bueno, la asociación de vecinos de S’Olivera de Son Cotoner, nos ha venido a ver, 
como usted ya sabe, porque a la hora de solicitar una subvención para la asociación de vecinos, se 
solicitó una partida específica de 200 euros para tres años, para hacer un taller de disfraces para niños y 
niñas, que se titulaba, “taller de disfraces de princesas y súper héroes”. Bueno, la sorpresa que se 
encontraron es que desde la Regidoría de Participación Ciudadana, les dijeron que esta partida se les 
denegaba, porque incumplían la ley de igualdad, porque era sexista. Bueno, nosotros ya hemos 
calificado en una nota de prensa, y lo vuelvo a reiterar, que la denegación por este motivo, nos parece 
un total y absoluto disparare. Nos parece un disparate, porque la asociación nunca ha dicho y nunca ha 
pretendido obligar a ningún niño a disfrazarse de una manera o de otra. Y además, porque si lo que a 
ustedes les molestaba era el título, simplemente con hablar con la asociación, y decirles que lo cambien, 
el problema se hubiera solucionado. Pero no fue así, ustedes no consultaron a la asociación, dieron por 
hecho algunas cosas que no eran así, y por lo tanto se les denegaron de raíz esta partida. ¿Qué ocurre? 
Que ustedes con el ansía de, supongo, imagino que con el ansia de querer ser los más feministas de 
todos, pues les llevan a tomar decisiones como estas, que sinceramente nos parecen total y 
absolutamente absurdas. Además, ustedes que dicen que quieren aplicar la ley de igualdad a esta 
subvención, a la partida, etcétera, etcétera, tengo que decirles que la propia ley de igualdad dice, que 
cuando se otorgan subvenciones, que en las bases se pondrán los criterios de valoración, sobre igualdad 
de género, e incluso el Plan de igualdad del Ayuntamiento de Palma, pone específicamente, que a la 
hora de otorgar subvenciones, en las bases se incorporarán criterios de igualdad de género, cosa que en 
las bases que ustedes han hecho para esta subvención, no consta por ningún lado, por ningún lado el 
tema de criterios de valoración de igualdad. Con lo cual, lo que les pedimos es que devuelvan, o den el 
visto bueno a esta partida de 200 euros para tres años, para estos niños, para que puedan hacer este 
taller. Muchas gracias.” 
 
Sra. Frade Bravo (PODEM PALMA): 
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“Sí bueno, primero, me sorprende muchísimo que llevemos aquí cosas que además son completamente 
técnicas, y están en periodo de evolución. Nosotros tuvimos la reunión con S’Olivera ayer, igual que la 
estamos teniendo con muchas otras entidades. Con lo cual, lo primero que me hace preguntar esta 
proposición, si este va a ser el tipo de gobernanza que quiere hacer Ciudadanos, que es el de meter 
mano política en aquellas cuestiones que no sean de agrado de alguna entidad, empresa, lobby, de la 
parte técnica, porque como bien sabe el principio de legalidad, y otros principios que rige la 
administración pública, eso lo prohíben en cierta manera. Pero bueno, en cualquier caso, pasando más 
allá, y hablando del principio de legalidad, que bien hablaba continuaba en este principio, y es que, los 
proyectos se hacen por escrito, y por bien que podamos entender, no podemos entender, podemos 
hablar, podremos explicar lo que ponga por escrito es lo que prevalece a la hora de realizar este 
proyecto, y así se evalúa de manera transversal, como ya he dicho, por una parte técnica, no por 
ninguna parte política. A parte, usted ha dicho, en una falacia de que no se incluyen criterios de género, 
cuando en el mismo escrito que presentan ellos en la actividad, hacen referencia a esos criterios de 
género, como ODS número 5, igualdad de género, que son uno de los criterios puntuables que tenían 
estas bases. Partiendo de este hecho, y no me quiero alargar mucho más, porque creo que esta 
consideración ya se la he hecho a la misma entidad, igual que ya se le dijo que de cualquier manera 
nosotros hablaríamos con igualdad, y a través de las áreas, para hacer esta colaboración, porque yo creo 
que la voluntad de ellos es buena, lo que pasa que la plasmación en este proyecto escrito no 
continuaba, o no se plasmaba estas líneas de trabajo de género, de acuerdo, aplicando la ley de 
igualdad, y también aplicando el Plan de igualdad que se ha aprobado en este ayuntamiento, y que 
ustedes también aprobaron. ¿De acuerdo? Me gustaría volver a recalcar el simple hecho de que ya en la 
ONU se dice que los estereotipos existen en todas las sociedades, y es el modo en como percibimos a los 
demás, que puede verse determinado por suposiciones simplistas sobre las personas, basadas en 
características particulares, como la raza, el sexo, la edad. Los estereotipos se basan en normas prácticas 
y creencias sociales, muchas veces son de orden cultural, y basados o promovidas por la religión, por 
entes como dibujos, reflejan relaciones de poder subyacentes. Las creencias estereotipadas, pueden ser 
rígidas, pero pueden cambiar y lo han hecho a lo largo del tiempo, lo que puede representar un desafío 
y una oportunidad. Y es por parte de los elementos administrativos, y los poderes políticos, los que 
tenemos que hacer que estas cosas cambien. Y vuelvo a repetirlo una vez más, y así también nos lo 
decían las técnicas de igualdad, cuando nosotros elevamos esta cuestión, antes de poder hacer esta 
denegación por parte de la Comisión técnica que bien decía, y es que las técnicas de Participación, 
elevaron al departamento de Igualdad, esta consulta, y los técnicos de Igualdad nos decían: les 
disfresses i les manualitats, escuts d’una banda i corones de l’altre, adjudica característiques o funcions 
específiques, únicament a la seva pertinença o grup social, masculí o femení. Així, les princeses, 
s’associen directament a la feminitat, a la bellesa, a la passivitat, les princeses sempre esperen esser 
salvades. I en canvi els súper herois, a característiques com el dinamisme, la força, el moviment, el 
lideratge, que s’associen a la masculinitat tradicional. Tal i com està plantejada aquesta activitat, és 
difícilment que els nins puguin tractar aquestes expectatives socials d’una manera de coeducació, que és 
lo que s’espera del Pla d’igualtat, i lo que nosaltres hem d’intentar incentivar a través d’aquests poders 
públics. Això també inclou, una comunicació inclusiva, és a dir, parlar sempre en aquest àmbit en el que 
les noies poden esser princeses, però també súper heroïnes, igual que els nens poden esser prínceps o 
princesos, parlant malament, si algú volen, i també súper herois. Per acabar, Sra. Conrado, torn a 
repetir, això no és un balabla que la regidora de Participació decideix esser més feminista que ningú, 
sinó que és una Comissió tècnica, que avalua les activitats de manera transversal, que ho fa sempre amb 
uns principis i aixeca, consulta a les àrees pertinents en aquest sentit, quan necessita que siguin fetes, o 
quan no ho té molt clar, i per lo tant, quan vostè me demana que fiqui mà políticament a una qüestió 
tècnica, me demana fer coses que a lo millor no són les que tocaria. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, gracias Sr. Alcalde. Nosotros vamos a apoyar la moción de Ciudadanos, porque esto es un ejemplo 
claro, de que pretendiendo la igualdad, se consigue precisamente lo contrario, la desigualdad. Yo aquí 
no veo, no veo ninguna violación de la ley de igualdad de género. Es decir, aquí lo que se pretende es un 
taller de niños de manualidades de princesas y súper héroes, no dice que los niños tengan que ser súper 
héroes, y que las mujeres tengan que ser princesas. No lo dice en ningún momento. … de la igualdad, 
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usted con esto, imposibilita que un niño quiera hacer el taller de príncipes o princesas, si así lo estima 
adecuado, o que una niña sea una súper heroína. Es que ustedes están creando el estereotipo. Lo crean 
ustedes aquí. Ustedes ya ven que las mujeres van a ir al taller de princesas, y los niños van a ir al taller 
de súper héroes. Pues no, deje libertad a los niños y a las familias a elegir si quieren un taller tanto de 
súper héroes como de princesas. Pero con independencia del sexo. Es que son ustedes en su 
mentalidad, ya ven las niñas en uno y los niños en otro. No, yo veo libertad, que elijan lo que quieran, y 
si un niño quiere ir al taller de princesas, bienvenido sea, y si una niña quiere ir al taller de súper héroes, 
bienvenido sea también. Pretendiendo la igualdad usted consigue lo contrario, y por tanto nosotros 
vamos a apoyar esta moción, porque creo que el criterio, y no quiero entrar en temas técnicos, pero 
creo que aquí no es un tema de igualdad, yo creo que es un error técnico simplemente. Nada más.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí. Bueno, un poco en la línea del compañero, creo que el problema lo tienen ustedes, efectivamente, 
porque ya tienen, actúan con prejuicios sobre lo que va a ser un taller de disfraces. Ustedes ya se 
imaginan o piensan lo que va a ocurrir allí, y ya ustedes mismos piensan lo que ha dicho él, las niñas de 
una cosa, los niños de otra. No, no, no, esto no es así. Además, lo que me parece grave de todo esto, es 
que la ley de igualdad lo que pretende entre otras cosas, es empezar a cambiar la mentalidad de la 
gente. Y ustedes, lo que deberían haber hecho, es, si tanto les dolía el ver este título, sin decir, 
princesas, príncipes, súper héroes, súper heroínas, todo esto, pues tendrían que haber llamado a la 
asociación, y decirles, a ver, explíqueme usted esto, o vamos a corregirlo y ponerlo de otra manera. Pero 
no, directamente lo expulsan, lo quitan de ahí y se quedan tan anchos. Y por eso digo, por eso digo, que 
ustedes, con tal de ser los más feministas de todos, lo que hacen es cometer estupideces de estas, y lo 
que hacen es hacer el ridículo. Porque al final lo que han conseguido es que unos niños de una 
asociación del barrio de S’Olivera de Son Cotoner, no tengan un taller de disfraces. Es ridículo, y lo 
mantendré, lo mantengo y lo mantendré. Y desde luego si nosotros estamos gobernando, esto no 
ocurrirá. Muchas gracias.” 
 
Sra. Frade Bravo (PODEM PALMA): 
 
“Sí, bé, que conste en acta lo que ha dicho la Sra. Conrado, para cuando puedan meter mano y cambien 
políticamente cosas que están basadas por el Plan de igualdad, podamos ir a la Fiscalía el próximo año, 
apúnteselo por favor. A parte de eso, me gusta mucho que gente que tiene la licenciatura de derecho en 
el otro lado de la bancada, se pasé el principio de legalidad cuando quiere y cuando considera. Estos 
niños que no tengan la subvención. Uno, no implica que no hagan el taller, esto tendrían que saberlo, 
porque muchas de las actividades que hacen las entidades, lo hacen por motu propio. Lo único que 
estamos hablando aquí es que reciban una subvención por parte de la administración pública, que tiene 
una serie de criterios y características, entre ellas el Plan de igualdad, aprobado en este Pleno, en el que 
indican que se tiene que fomentar la igualdad en todos los niños y las niñas, no solamente a un nivel 
fáctico. Es decir, yo puedo entender lo que ustedes me dicen, pero si no está escrito en papel, y vosotros 
sois los primeros que lo dicen muchísimas veces, no cuenta, no existe para la administración, y por lo 
tanto este taller, si está escrito que la manera que estaba escrito, y los técnicos de Igualdad, igual que 
los técnicos de Participación, que cuando hablan ustedes de nosotros, Participación Ciudadana, la parte 
política no ha metido mano, que es lo que ustedes pretenden, en estas subvenciones. Todo han sido 
criterios técnicos, por funcionarios de este ayuntamiento. Y les recuerdo que los funcionarios de este 
ayuntamiento no firman cosas que no crean que están ajustadas a la legalidad, se lo recuerdo. Creo que 
ustedes lo conocen igual que yo, han elevado esta consulta, y han hecho este Dictamen. Ustedes me 
piden que hablemos con la asociación, que cambiemos, cuando las bases no lo permiten, cuando la 
legalidad no lo permite. Cómo sería entonces si cualquiera de las leyes que establecemos tanto en esta 
administración pública como en las otras, pudiéramos ir llamando a los entes y a los lobbies, para que 
pudiéramos ir cambiando las cosas, o metiendo modificaciones fuera del turno que les toca, o del 
periodo de subsanabilidad, porque así van a salir mejor. Me gustaría que me contestara el Interventor y 
Servicios Jurídicos de este ayuntamiento, cómo verían ellos que nosotros fuéramos llamando a las 
entidades y a los lobbys para que fueran cambiando las posibles cosas, en un periodo de subsanación o 
fuera de ello. Por lo tanto, lastimándonos mucho, porque la verdad cada perdida de un dinero por parte 
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de una entidad, a nosotros nos perjudica, y buscando alternativas, y ya hemos hablado con la entidad, 
para poder buscar una manera de que se puedan llevar cursos, de una manera mucho más igual, desde 
la igualdad y la dinamización, creemos que esto que a nosotros nos presentan, no tiene consistencia, y 
por lo tanto votaremos en contra. Gracias.” 
 
Es proposa: 
 
"Que se rectifique de inmediato la denegación de la subvención sobre la partida solicitada para 
el taller destinado a los niños de la asociación de vecinos." 
 
No aprovat, prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
Precs i preguntes. 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, simplemente, bueno, dirigida a la Sra. Frade, porque creo que es la competente. No, simplemente 
que si puede confirmar si está pendiente la firma de un convenio con Castillos de Mallorca, para la 
cesión como sede de un Casal de barri a, y en contraprestación la recepción de unas obras. 
Simplemente, si puede o no confirmar este extremo. Cesión de un espacio a Castillos de Mallorca, en un 
Casal de barri.” 
 
Sra. Frade Bravo (PODEM PALMA): 
 
“Por parte de Participación no existe nada en este respecto.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Sí, una pregunta. Justament era a la Sra. Moll, però a lo millor ho saben o li poden transmetre, ens va 
comunicar que tenia un problema informàtic, per pagar el bo escolar a les escoletes d’infants, i feia tres 
mesos que no cobraven, i era per amem, no sabia si aquest mes el podien solucionar, i era per veure 
amem si han pogut solucionar qualque cosa en aquesta setmana, i si cobraran aquest tercer mes o no. Si 
no tenen coneixement.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“La Sra. Moll no hi és, li puc dir que demà li respongui a la seva qüestió.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Molt bé.” 
 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
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